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افزایش ۵0 درصدی تولید 
گندله در 6 ماهه نخست

برکس��ی پوشیده نیس��ت که فولاد یکی از صنایع بسیار 
مهم توس��عه کش��ور به ش��مار می آید که نه تنها در ایران، 
بلکه در دنیا از جایگاه بس��یار مهمی برخوردار شده است؛ 
به نحوی که بخش اعظمی از رش��د اقتصادی دنیا و اشتغال 
تعریف ش��ده در کشورهای جهان نیز به این صنعت وابسته 
اس��ت. از س��ویی دیگر فروش به لحاظ قواعد مالی از چند 

جهت، حائز اهمیت است... 4

عوارض صادراتی سنگ تزئینی 
لغو می شود

دبیر انجمن س��نگ ایران گفت: در 6 ماه گذشته شاهد 
کاهش صادرات س��نگ تزئینی یک کشور بودیم که یکی 
از دلای��ل اصل��ی آن وضع ع��وارض صادراتی بوده اس��ت. 
احمد ش��ریفی درب��اره آخرین اقدامات انجام ش��ده برای 
رفع عوارض صادراتی س��نگ تزئینی افزود: در این زمینه 
اقداماتی انجام شده که یکی از آنها بردن شکایت به دیوان 

3عدالت اداری بوده و ما امیدواریم...

7

6

فولاد در پیچ و خم 
بخشنامه ها

3

 تغییر نقشه راه
 صنعت سنگ 

 جای خالی نظارت
 بر بازار فولاد

 معمای بهره برداری 
از معدن مس علی آباد

چندی پی��ش انجمن تولیدکنن��دگان فولاد 
ای��ران آماری از صادرات ای��ن صنعت در 6 ماه 
نخس��ت س��ال جاری ارائه داد. براس��اس این 
گزارش طی 6 ماه نخس��ت سال جاری، مجموع 
تولی��د مقاطع طویل فولادی )تیرآهن، میلگرد، 
نبشی و ناودانی( در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته، ۴۵ درصد کاهش یافته است...

موضوع معدن دره زرش��ک سال هاست که به 
معما تبدیل ش��ده و با وج��ود اینکه این معدن 
تبعات زیس��ت محیطی و آثار نامطلوب بر منابع 
آبی و حتی آثار تاریخی دارد، مس��ئولان هنوز 

برای لغو مجوز آن تردید دارند.

کسب و تمدید 
گواهینامه های بین المللی 

 HSE نظام
شرکت فولاد خوزستان

 هزارتوی صادرات 
مواد معدنی

محمد کشانی  
عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

بررسی آمار تولید فولاد و محصولات فولادی 
کشور در چند سال گذشته، حکایت از آن دارد 
که درحال حاضر میزان تولید فولاد در کشور ما 

مازاد نیاز داخلی است. 
با توجه به طرح های توس��عه ای که در صنعت 
فولاد جری��ان دارد، میزان تولید این محصولات 
در س��ال جاری افزایش می یابد. در همین حال 
با توجه به رکود اقتصادی که بر کش��ور س��ایه 
افکن��ده و محدودیت ه��ای دول��ت در کس��ب 
 درآم��د، پروژه ه��ای عمرانی به ش��دت کاهش 

یافته  است. 
صنعت ساخت وس��از نیز تحت تاثیر ش��رایط 
اقتصادی حاکم بر کش��ور با رکود روبه رو ش��ده 
اس��ت. بنابراین میزان تقاضا برای این محصول 
به اندازه س��ال های گذشته و حتی کمتر برآورد 

می شود. 
درنتیج��ه باید اقرار کرد که هیچ کمبودی در 

تامین نیاز داخلی به فولاد نداریم. 
در چنین ش��رایطی صادرات مازاد نیاز تولید 

فولاد در بازار داخلی اهمیت می یابد. 
البت��ه تامی��ن نیاز داخل��ی اولوی��ت دارد اما 
ب��ا حف��ظ این ن��گاه و تامی��ن نی��از حلقه های 
پایین دستی زنجیره فولاد، مازاد تولید هر حلقه 

باید صادر شود. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

همین صفحه
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ادامه از صفحه اول
گفتنی است طی ماه های گذشته شبهاتی درباره تولید 
شمش فولاد و کمبود آن در بازار داخلی مطرح شده است 
اما این اختلافات را نباید ناش��ی از پیشی گرفتن تقاضای 
داخلی بر تولید دانست و بدین ترتیب موانعی را در مسیر 
صادرات ایجاد کرد.   باید اقرار کرد تعداد شرکت هایی که 
ش��مش تولیدی خود را در ب��ورس کالا عرضه می کنند، 
محدود هستند. به ویژه که س��الانه حدود ۴ تا ۵ میلیون 
ش��مش ازس��وی واحدهای القایی تولید می شود.  اغلب 
این شرکت ها تولیدات خود را در بورس عرضه نمی کنند؛ 
بنابراین فشار بر ش��رکت هایی وارد می شود که بورسی و 
به نوعی وابس��ته به دولت هس��تند و امکان صادرات هم 
دارند و اصولا با هدف توس��عه صادرات احداث ش��ده اند. 
یعنی چنانچه همه تولیدکنندگان شمش موظف بودند 
بخش��ی از محصولات خود را براساس فرمول پیشنهادی 
انجمن تولیدکنندگان فولاد، در بورس کالا عرضه کنند، 
هیچ محدودیتی برای واحدهای بالادس��تی نداش��تیم و 
مشکلات کنونی پیش نمی آمد. اما الزام قانونی در این باره 
وجود ندارد.  در همین حال برخی از تولیدکننده ها هنوز 
به عرضه محصول خود در رینگ معاملا بورس کالا مجاب 
نشده اند. بنابراین ش��اهدیم که تنها برخی شرکت ها که 
اغلب در رده واحدهای بزرگ تولیدکننده فولاد کش��ور 
هس��تند، این الزام را رعایت می کنند. اگر همه شرکت ها 
مطابق سهمیه مش��خص ش��ده انجام دهند، هیچ گونه 
کمبودی نخواهیم داشت. بنابراین مشکل در عدم نظارت 
ب��ر اج��رای قوانین اس��ت ن��ه موضوعاتی مانن��د عرضه 
قطره چکانی که به طور مرتب از آن سخن به میان می آید. 
این شرایط زمینه ایجاد اختلاف قیمتی را میان محصول 
عرضه شده در بورس کالا و بازار آزاد فراهم می کند. برای 
رفع چالش مورد بحث الزام همه تولیدکنندگان فولادی 
به عرضه محصولاتش��ان در بورس کالا و فروش بخش��ی 
از ای��ن تولی��دات از طریق رینگ معاملات��ی بورس کالا، 
ضروری اس��ت. تا تمام تولیدکنندگان ف��ولاد مجاب به 
عرضه محصولاتش��ان در بورس کالا نش��وند، تفاوت نرخ 
می��ان ب��ازار آزاد و بورس کالا وجود خواهد داش��ت. این 
تف��اوت قیمتی هم ب��ه منزله ایجاد رانت اس��ت. درواقع 
می ت��وان اینطور نتیجه گرفت ک��ه واحدهایی که حاضر 
ب��ه عرضه محصول خود در رین��گ معاملات بورس کالا 
نیس��تند، ای��ن ران��ت را پذیرفته اند. توجه ب��ه این نکته 
ضروری به نظر می رسد که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
همه شرکت ها را به عرضه محصولات خود در بورس کالا 
موظف کرده اس��ت. ام��ا این واحدها، این درخواس��ت را 
اجرایی نمی کنند. متاس��فانه نظارت��ی هم بر روند عرضه 
شدن یا نشدن این محصولات در بازار بورس وجود ندارد.  
این مشکل را باید ناشی از ضعف نهاد های نظارتی دانست 
ک��ه به این بخش ورود نمی کنن��د و اقدامی را برای بهبود 

شرایط ترتیب نمی دهند.

 اتصال خط برق
  4 کیلومتری فولاد قائنات 

به شبکه سراسری 
مدیرمجتم��ع ف��ولاد قائن��ات گف��ت : خ��ط ب��رق 
چهارکیلومتری ف��ولاد قائنات، دریک اقدام بی س��ابقه 
در م��دت ۱۲روز؛ ب��ه ش��بکه اصلی برق کش��ورمتصل 
و۳۵کیلومت��ر کابل کش��ی فیبر نوری ای��ن مجتمع نیز 
انجام ش��د.به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، محمد 
فخرآب��ادی افزود: در مدت زمان خاموش��ی برق منطقه ؛ 
خط ۴۰۰کیلو ولت ش��ادمهر-کاوه قائنات؛ بدون راکتور 
برقدار و همچنین خط چهارکیلومتری برق این مجتمع 
نیز به شبکه برق اصلی شرق کشور متصل شد. فخرآبادی 
تصریح کرد: انتقال راکتور بیش از۵۰تنی این ش��بکه به 

پست برق، از دیگر اقداماتی بود که انجام شد.
وی همچنین خاطرنش��ان کرد: ای��ن رویدادبزرگ که 
به زعم مدیران اس��تانی، تاکنون در این خراسان جنوبی 
بی سابقه بوده است؛ نشان داد که می توان با تکیه بردانش 
و آگاه��ی فن��ی وتخصصی جوانان ومتخصص��ان ایرانی 

کارهای بزرگی را انجام داد.
فخرآب��ادی همچنین افزود: باتوجه ب��ه نیاز مبرم این 
مجتمع برای برخورداری از ش��بکه ارتباطی بیس��یم و با 
س��یم کشور و متصل ش��دن به خطوط مخابراتی استان 
و دیگرنقاط کش��ور، لازم بود که ۳۵کیلومترکابل گذاری 
فیبر نوری برای این مجتمع انجام ش��ود که این مهم نیز 
ظرف همین م��دت دوازده روزه انج��ام و این مجتمع به 
ش��بکه ارتباطی کشور متصل ش��د. ژوی یادآوری کرد: 
اقدامات فوق، باهمکاری ش��رکت برق منطقه ای استان 
خراس��ان جنوبی ؛ شرکت توانیر؛ شرکت مخابرات استان 
و حمایت های معنوی ایمیدرو ؛ شرکت ملی فولاد ایران؛ 
اس��تانداری و نماین��ده مردم قائنات درمجلس ش��ورای 
اسلامی و تلاش ش��بانه روزی پرسنل پیمانکاروکارفرما 

به نتیجه رسید.

قائم مقام ایمیدرو گفت: این سازمان در مهر ماه با حمایت 
خود بالغ بر ۷۰۰۰ میلیارد تومان سهم از بازار سرمایه جمع 

آوری کرده است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، عب��اس نعیمی که 
درب��اره ش��ایعات و گمانه زنی ها پیرامون فعالی��ت ایمیدرو 
در ب��ورس و ش��ائبه ع��دم حمای��ت ای��ن س��ازمان از بازار 
 س��رمایه با وجود جلس��ه مش��ترک به تازگی برگزار ش��ده 

است.
 مدیران س��ازمان ب��ورس و نماین��دگان مجلس توضیح 
داد: ایمی��درو؛ چون یک س��ازمان دولتی اس��ت نمی تواند 
مس��تقیما خرید و فروش��ی در بازار س��رمایه داشته باشد، 

اما همه ش��رکت های مرتبط با ایمی��درو از جمله ملی مس، 
فولاد مبارکه، گل گهر، چادر ملو، فولاد خوزستان، گهر زمین، 

فولاد خراس��ان، فولاد هرم��زگان و... ملزم به ایجاد صندوق 
بازارگردانی شده اند.

ای��ن صندوق ه��ای بازارگردان��ی ایج��اد هم ش��ده اند و 
برآین��د فعالی��ت ای��ن صندوق ه��ای بازارگردان��ی به ثبت 
 ۷۰۰۰میلی��ارد توم��ان خری��د س��هام در مهر م��اه منتج 

شده است.
وی ب��ا بیان اینکه حج��م فروش س��هام در این روزهای 
ب��ازار ب��ورس بس��یار غیرع��ادی اس��ت، تاکی��د ک��رد: در 
گ��زارش ۶ م��اه ش��رکت ها دیدی��د ک��ه همه ش��رکت ها 
 عملک��رد مثب��ت و چش��مگیری را از خ��ود ب��ه نمای��ش 

گذاشتند.

 اما به دلیل عدم اعتماد سهامدار، همچنان ذائقه فروش بر 
ذائقه خرید سهم در بازار غلبه می کند و در نهایت این رفتار 
هیجانی سرمایه گذاران سبب شده، بعد از هر خریدی فروشنده 
جدیدی در نماد های مورد حمایت پیدا ش��ود و دلیل عدم 
تعادل در این نماد ها بیشتر به میزان اعتقاد سرمایه گذار به 
 کلیت بازار بستگی دارد و نه حمایت هایی که صورت گرفته و 

می گیرد.
این مقام اجرایی به س��رمایه گذاران بازار س��رمایه توصیه 
کرد: دنباله روی ش��ایعات نباش��ند و هن��گام تصمیم گیری 
درباره سهام خود، به میزان سود  دهی و وضعیت بنیادی این 

شرکت ها توجه کنند.

یک کارش��ناس اقتصادی گف��ت: وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت به جای اینک��ه با یک راهکار اساس��ی و با یک 
بخشنامه خیلی ساده، صادرات سنگ آهن را برای همیشه 
ممنوع اعلام کند، اعلام کرده که صادرات س��نگ آهن پس 
از کس��ب مج��وز لازم از وزارت صنع��ت، مع��دن وتجارت 

اشکالی ندارد. 
ای��ن یعنی م��ا آمده ایم و دوباره امضاه��ای طلایی را در 
کش��ور احیا کرده ایم و بدون شک این اجازه ای که وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت برای خودش قائل ش��ده اس��ت؛ 
فساد گس��ترده ای را به دنبال خواهد داشت و شرکت های 
بزرگ م��ا یعنی ف��ولاد مبارکه و ذوب آه��ن اصفهان را با 

بحران جدی روبه رو خواهد کرد.
بهمن آرمان در گفت وگو با ایراسین به اقتصاد مبتنی بر 
دلالی پرداخت و افزود: دلیلی که برای سیستم چند نرخی 
ک��ردن نرخ دلار در دولت  روحانی مطرح ش��د؛ حمایت از 
قش��رهای کم درآمد و آس��یب پذیر بود تا قیمت ها پایین 
نگه داش��ته شود و کالاهای اساس��ی با دلار ۴۲۰۰ یا دلار 
جهانگی��ری وارد بازار ش��ود و به مردم فش��ار نیاید اما در 
نهای��ت دیدیم که چنین اتفاقی نیفت��اد و در موارد جزئی 
که تاکنون آشکار شده است، نشان می دهد که این کالاها 
ب��ا این ن��رخ در اختی��ار مصرف کننده قرار نگرفته اس��ت. 

موضوعی که ریشه در اقتصاد مبتنی بر دلالی دارد.
معاون پیش��ین س��ازمان بورس اوراق بهادار در ادامه به 
موضوع س��هم خطرن��اک خدمات در تولی��د ناخالص ملی 
اش��اره کرد و گفت: درحال حاضر بیش از ۵۰ درصد تولید 

ناخال��ص ملی ما را بخش خدمات تش��کیل می دهد و این 
برای کش��وری که در حال صنعتی ش��دن اس��ت؛ بس��یار 
خطرن��اک اس��ت و ما نمونه آن را در هیچ کش��ور صنعتی 
و فراصنعتی نمی بینیم و مش��خص اس��ت ک��ه مافیاهای 
گوناگونی حول این دلارهای نفتی ش��کل می گیرد و از آن 

تغذیه می کنند و این واقعیت غیرقابل انکاری است.
این استاد داشگاه افزود: در شرایط فعلی وجود این دلار 
۴۲۰۰ تومانی نه تنها سودی برای کشور ندارد، بلکه فساد 
و رانت خواری را ش��دیدا افزایش می دهد و در موضوعاتی 
مثل تامین لاس��تیک برای ماش��ین های سنگین و واردات 
۵۰۰ هزار حلقه لاس��تیک ب��ا ارز ۴۲۰۰ تومانی هم معلوم 
نیس��ت این لاس��تیک ها به بازار آزاد راه پیدا می کند یا به 
کامیون دار ها می رسد. مسئله سنگ آهن هم شبیه همین 

موضوع است.
 وزارت صنع��ت، معدن وتجارت هم به جای اینکه با یک 
راهکار اساس��ی و با یک بخش��نامه خیلی س��اده، صادرات 
سنگ آهن را برای همیش��ه ممنوع اعلام کند، اعلام کرده 
که صادرات س��نگ آهن پس از کسب مجوز لازم از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اشکالی ندارد. این یعنی ما آمده ایم 
و دوباره امضاهای طلایی را در کشور احیا کرده ایم و بدون 
شک این اجازه ای که وزارت صنعت، معدن و تجارت برای 
خودش قائل ش��ده اس��ت؛ فساد گس��ترده ای را به دنبال 
خواهد داشت و ش��رکت های بزرگ ما یعنی فولاد مبارکه 
و ذوب آهن اصفهان را با بحران جدی روبه رو خواهد کرد.

ای��ن تحلیلگر مس��ائل اقتصادی به تعطیل ش��دن کوره 

بلند اول ذوب آهن به دلیل کمبود س��نگ آهن اشاره کرد و 
افزود: هم  اکنون ش��اهد این هستیم که ذوب آهن اصفهان 
با اینکه توان تولید ۳.۷ میلیون تن فولاد در کشور را دارد 
مجبور ش��ده است کوره بلند اول خودش را به خاطر نبود 

سنگ آهن تعطیل کند.
 همی��ن مافیا در زمینه زغال س��نگ هم وج��ود دارد و 
ذوب آهن مجبور اس��ت زغال س��نگ مورد نی��از خودش را 
از خارج کش��ور وارد کند و کارخانه های کک س��ازی ایران 
عم��لا با ظرفیت خیل��ی پایین کار می کنن��د. درحالی که 
اینها می توانند زغال سنگ کک شو از خارج وارد کنند و در 
داخل آن را به کک مورد نیاز فولادسازی ها تبدیل کنند. 

بناب��ر ای��ن وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت به جای 
اینکه صادات س��نگ آهن را ب��ا امضاهای طلایی آزاد اعلام 
کند، می توانس��ت اع��لام کند صادرکنندگان س��نگ آهن 
موظ��ف هس��تند در ط��ول مدت ۳ یا ۴ س��ال اق��دام به 
ایج��اد کارخانه های فرآوری س��نگ آهن بکنند و آن را به 

گندله و سنگ آهن اس��فنجی تبدیل کنند. آرمان به ورود 
دس��تگاه های نظارتی به این مس��ئله اش��اره کرد و گفت: 
وزارت صنع��ت، معدن وتجارت به خاط��ر این مصوبه باید 
مورد پرس��ش قرار بگیرد که به چه دلیلی چنین مصوبه ای 
صادر کرده است و این امضاهای طلایی را چگونه می توان 

به یک یا ۲ فرد واگذار کرد؟ 
ای��ن کار هم می تواند فس��اد مالی ش��دیدی را به همراه 
داش��ته باش��د و هم می تواند خس��ارت های س��نگینی به 
س��اختار اقتص��اد کش��ور وارد کن��د، لذا بای��د از مجلس، 
نهاده��ای نظارتی، وزارت اطلاعات و س��ایر دس��تگاه ها به 
ش��کل رسمی درخواست ش��ود که در چنین مسئله ای به 

صورت جدی ورود پیدا کنند. 
موضوعی که می تواند در آینده بازتاب های امنیتی داشته 
باشد؛ به ویژه دستبردی که به منابع سنگ آهن کردستان 
زده ش��ده اس��ت در جای��ی که به ج��ای ایج��اد فرآوری 
س��نگ آهن برای مردم این منطقه و ایجاد اش��تغال برای 
آنها مردم مجبورند از طریق کولبری زندگی خودش��ان را 
بگذرانند و در نهایت وقتی مردم این موضوعات را می بینند 
و واکنش��ی از سوی مسئولان دیده نمی شود طبیعی است 
که جذب گروه های ضدملی می ش��وند و امنیت کش��ور به 

خطر می افتد. 
کافی است در نظر بگیرید اگر سنگ آهن به فولاد مبارکه 
و ذوب آهن و دیگر واحدهای تولید فولاد در کش��ور نرسد 
چه بازتاب های امنیتی را به دنبال داشته باشد زیرا حیات 

استان اصفهان وابسته به این صنایع بزرگ است. 

خرید ۷هزار میلیارد تومان سهم توسط شرکت های معدنی  و صنایع معدنی

چرا وزارت صنعت جلوی صادرات سنگ آهن را نمی گیرد؟

گروه معدن

در جلس��ه ای که در محل س��ازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران با حضور 
خداداد غریب پور، رئیس هیات عامل ایمیدرو، 
مدی��ران عام��ل ش��رکت های ف��ولاد مبارکه 
اصفهان، فولاد خوزستان و فولاد اکسین برگزار 
شد، راهکارها و پیشنهادهای فولادسازان برای 
بازگش��ت آرامش به بازار و همچنین مشکلات 
به وج��ود آمده در زمینه محص��ولات فولادی 
ازجمله ورق و اس��لب در ب��ورس کالای ایران 

مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
به گزارش ایراس��ین، خ��داداد غریب پور، در 
این جلسه اظهار کرد: به تازگی با وزیر صنعت، 
معدن و تجارت مذاکراتی درباره چگونگی رفع 
مش��کلات به  وجود آمده در ب��ازار محصولات 
فولادی داشتیم و در آن ۲پیشنهاد مطرح شد. 
پیش��نهاد اول این بود ک��ه کل محصولات در 
بورس کالا عرضه شود و پیشنهاد بعدی درباره 
مدیری��ت و کنترل ب��ازار بود ت��ا از این طریق 
بتوانی��م با حفظ روش قبل��ی، نرخ محصولات 

فولادی را کاهش دهیم.
وی افزود: ب��ا توجه به اینکه تمامی اس��لب 
تولیدی کش��ور از س��وی گروه ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان و فولاد خوزس��تان تولید می ش��ود، 
در این جلس��ه پیشنهاد ش��د که شرکت های 
ف��ولاد مبارکه اصفهان، فولاد هرمزگان و فولاد 
خوزستان اس��لب بیش��تری وارد بازار کنند و 
مدیری��ت بازار نیز به دس��ت همین ش��رکت ها 

انجام شود.
غریب پ��ور در همی��ن زمین��ه از برگ��زاری 
جلس��ه ای دیگ��ر ب��ا حض��ور وزی��ر صنع��ت، 
مع��دن و تج��ارت خب��رداد و گف��ت: در این 
جلس��ه در خصوص پیش��نهاد های ایمیدرو و 
بازار  ش��رکت های ذی نفع ب��رای س��اماندهی 
فولاد تصمیم گیری ش��د. وی خاطرنشان کرد: 
تا پیش از ای��ن، تصمیم گیری درباره چگونگی 
ف��روش محصولات فولادی در کش��ور تنها در 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت متمرکز بود، 
اما از این  پس قرار اس��ت این اقدام با همکاری 
و نظرسنجی از تولیدکنندگان بزرگ فولادساز 

انجام شود.
غریب پ��ور ادام��ه داد: یک��ی از پیش��نهاد ها 
درباره تعیین ن��رخ و بازگرداندن ثبات به بازار 
محصولات فولادی این اس��ت ک��ه قیمت های 
بورس کالا در چند س��ال گذش��ته بررسی و با 
قیمت های جهانی تراز ش��ود. به این شکل که 
تفاوت قیمتی میان شمش با تیرآهن و میلگرد 

و... در ب��ورس ایران مش��خص و با بازار جهانی 
مقایس��ه ش��ود. رئیس هیات عامل ایمیدرو در 
ادام��ه یکی از پیش��نهاد ها ب��رای بهبود یافتن 
ش��رایط فعلی را خروج اس��لب از بورس کالا با 
نرخ ۵ درصد بیش��تر از نرخ شمش خوزستان 
اعلام کرد و در تشریح این موضوع گفت: بعد از 
خروج این محصول از بورس کالا، فولاد مبارکه 
اصفهان، فولاد هرمزگان و فولاد خوزستان نیاز 
ن��وردکاران را برط��رف کنند تا آنه��ا بتوانند با 
حداکثر ظرفیت تولید به کار خود ادامه دهند، 
چراکه در ش��رایط فعلی شرکت هایی همچون 
فولاد کاویان، فولاد گیلان و فولاد س��منان با 
کمتر از ۵۰ درصد ظرفیت خود تولید می کنند 
و ب��رای تامین م��اده اولیه خود دچار مش��کل 

شده اند.
به گفت��ه غریب پ��ور، ای��ن اق��دام می تواند 
به منظ��ور حمای��ت از تولید ملی انجام ش��ود. 
در واقع هدف این اس��ت که با خروج اسلب از 
بورس کالا، ورق تولیدی کشور به فولادسازانی 
که واحد نوردی دارند داده  شود تا آنها بتوانند 

با ظرفیت ۱۰۰درصدی تولید کنند.
غریب پور اظهار کرد: تلاش ما بر این اس��ت 
ک��ه نرخ را به نفع مردم و عموم جامعه کاهش 
دهیم. یکی دیگر از پیش��نهاد های مطرح شده 
در این جلس��ه به هم وصل ش��دن سامانه های 
مختلف همچون بهین یاب، سامانه انبار، سامانه 
جامع تجارت و... ب��ود که این اقدام در صورت 
اجرایی ش��دن کمک بزرگی برای س��اماندهی 

بازار محصولات فولادی خواهد کرد.

ظرفیت ن�وردکاران را به حداکثر  �
می رسانیم

در ادام��ه این جلس��ه، حمیدرضا عظیمیان، 
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان نیز در خصوص 
پیشنهاد مطرح شده از سوی رئیس هیات عامل 
ایمیدرو مبنی بر خروج اس��لب از بورس اظهار 
کرد: تا به امروز نرخ اس��لب ۵درصد بیش��تر از 
نرخ شمش فولاد خوزس��تان بوده و خریداران 
آن ب��ه ۴ ت��ا ۵ ش��رکت مح��دود می ش��وند. 
بنابراین با خروج اس��لب از بورس کالا می توان 
ب��ازار را مدیریت کرد و با در اختیار گذاش��تن 
این محص��ول به تولیدکنندگان پایین دس��تی 
 ظرفی��ت تولی��د ن��وردکاران را ب��ه حداکث��ر 

رساند.
وی افزود: این در حالی است که اکنون تعداد 
اندکی از نوردکاران اسلب را می گیرند و تبدیل 
به ورق می کنند و در مقابل تعداد زیادی از این 
نوردکاران ورق فولاد را خریداری می کنند، اما 
آن را ب��ه محصول نهایی تبدیل نمی کنند و در 
بازار آزاد به فروش می رسانند و در نهایت باعث 

التهاب در بازار می شوند.
به گفته عظیمیان، اگر عرضه و تقاضا در بازار 
مدیریت ش��ود و بتوانیم پاسخگوی ۸۰ تا ۹۰ 
درصد از نیاز باشیم، تمامی مشکلات و مسائل 
حل خواهد شد. به این شکل که فولاد مبارکه 
اصفهان، فولاد هرمزگان و فولاد خوزستان نیاز 
نوردکاران ب��ه ورق و اس��لب را تامین کنند و 
در مقابل نوردکاران نیز باید متعهد ش��وند که 
محص��ولات تولیدی خ��ود را در بورس عرضه 

کنند. مدیرعامل ف��ولاد مبارکه اصفهان ادامه 
داد: همچنی��ن بهتر اس��ت س��قف رقابتی در 
بورس کالا برداش��ته شود. با این روش می توان 
به ش��رایط قبل از سال ۹۷ بازگشت و ثبات را 
به بازار آورد، چراکه امروز می بینیم با شرایطی 
که از س��وی وزارتخانه و س��تاد تنظی��م بازار 
پدید آمده و سیس��تم بهین یاب گذاشته شده، 
بیش��ترین التهاب در ب��ازار محصولات فولادی 
 ب��ه وج��ود آم��ده و ن��وردکاران از آن به نوعی 

سوءاستفاده می کنند.
عظیمی��ان گف��ت: در نهای��ت بای��د تقاضا و 
همچنین خروجی تولیدی صنایع پایین دستی 

کنترل شود. 
همچنین بهتر اس��ت برای نوردکاران سقف 
قیمتی گذاش��ته ش��ود و عرضه نیز در بورس 

کنترل شود.
وی افزود: فولاد مبارکه اصفهان آمادگی دارد 
تا ن��رخ ورق خود را در ب��ورس کاهش دهد و 
حت��ی میزان عرضه خود را از میزان مش��خص 
بیش��تر کند، اما به ش��رط اینکه در ادامه کار، 
فولاد مبارکه اصفهان بازنده این روند نباش��د و 
کسانی هم که محصول را خریداری کرده اند با 
درصد مشخص و از پیش تعیین شده محصول 

تولیدی خود را در بورس عرضه کنند.
بای�د عرض�ه و تقاض�ا نرخ ب�ازار را  �

مشخص کند
و  ف��روش  مع��اون  طهم��ورث جوانبخ��ت، 
بازاریابی فولاد مبارکه اصفهان در این جلس��ه 
اظهار کرد: در سال های گذشته، همواره تفاوت 

نرخ محصولات در بورس کالا و بازار آزاد کمتر 
از ۵ درصد بوده، اما در ش��رایط فعلی می بینیم 
که در دو س��ال گذش��ته این درص��د به ۷۰ تا 

۸۰درصد رسیده است.
بح��ث  ک��ه  زمان��ی  ه��ر  داد:  ادام��ه  وی 
قیمت گ��ذاری و تنظی��م ب��ازار مطرح ش��ده، 
دچار مش��کل ش��ده ایم. این در حالی است که 
بای��د اجازه داد عرضه و تقاضا ن��رخ را در بازار 
مش��خص کنند. از طرفی تعیین سقف قیمتی 
نیز مش��کلات خاص خ��ود را دارد که یکی از 
آنها ابطال معاملات در بورس اس��ت. مش��کل 
دیگر اس��تفاده از سیس��تم بهین یاب است که 
نرخ بازار بر اس��اس آن تعیین می ش��ود، اما در 
مقابل محصولات صنایع پایین دس��تی مشمول 
قیمت گذاری دس��توری نیس��تند و همین امر 

مشکل ساز شده است.
به گفت��ه جوانبخ��ت، می ت��وان قیمت های 
جهان��ی فولاد )نس��بت میلگ��رد و تیرآهن به 
ش��مش، نس��بت کلاف گرم به اسلب و شمش 
و...( را بررس��ی کرد و بر این اساس قیمت ها را 

در ایران تعیین و کنترل کرد.
معاون ف��روش فولاد مبارک��ه اصفهان ادامه 
داد: درصورتی که اس��لب در اختیار نوردکاران 
ق��رار نگیرد، التهاب بازار بیش��تر خواهد ش��د. 
بنابراین بهتر است محدودیت ها برداشته شود 
و با اصلاح کردن نرخ پایه و برداش��تن س��قف 

قیمتی شرایط برای عرضه آنها تغییر یابد.
پیشنهاد های مطرح شده �

در نهایت در این جلسه خروج اسلب از بورس 
کالا و توزی��ع آن توس��ط ۳ فولادس��از بزرگ، 
یعن��ی فولاد مبارکه اصفهان، فولاد هرمزگان و 
فولاد خوزستان، به شرط تامین حداکثری نیاز 
نوردکاران و رساندن ظرفیت تولید این صنایع 
به حداکثر مورد تایید قرار گرفت. همچنین در 
جهت حمای��ت از مصرف کنندگان، عرضه مواد 
اولیه به واحدهای پایین دستی منوط به عرضه 

محصولات آنها در بورس کالا شد.
یکی دیگر از مس��ائل مهم مربوط به صادرات 
محص��ولات فولادی ب��ود و در این زمینه مقرر 
شد س��ه ش��رکت بزرگ فولادی ۲.۵ میلیون 
اس��لب موردنی��از ن��وردکاران را تامین و احصا 

نمایند و بتوانند مازاد آن را صادر کنند.
درخواس��ت های  دیگ��ر  از  اس��ت  گفتن��ی 
مطرح ش��ده در این جلس��ه، تامین مواد اولیه 
و انرژی موردنیاز ف��ولاد مبارکه اصفهان بود و 
در این زمین��ه، معاونت معدنی وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت مکلف ش��د اقدام��ات لازم را 

انجام دهد.

بررسی پیشنهادهای فولادسازان برای بازگشت آرامش 
با حضور رئیس هیات عامل ایمیدرو و فولادسازان انجام شد
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دمپهایباطلهانگوراناحیامیشود

دبیرانجمنسنگایران:
عوارضصادراتیسنگتزئینیلغومیشود

مدیر مجتمع معدنی س��رب و روی انگوران گفت: مجتمع 
سرب و روی انگوران تا سال ۱۴۰۱ احیا و بازسازی ۱۷ هکتار 

از دمپ های باطله خود را در ۴ فاز انجام خواهد داد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت تهیه و تولید مواد معدنی، 
امید ف��اح در بازدید معاون امور جنگل س��ازمان جنگل ها، 
مرات��ع و آبخیزداری کش��ور و هیأت همراه از پ��روژه احیا و 
بازس��ازی معدن س��رب و روی انگوران اس��تان زنجان گفت: 
ایمپاس��کو و مجتمع معدن��ی انگوران صیان��ت و حفاظت از 
محیط زیس��ت، منابع طبیعی و پوش��ش گیاهی منطقه را در 
اولویت های کاری خود قرارداده است و این مجتمع با انتخاب 
به عنوان معدن س��بز که دس��تاورد بس��یار بزرگی در استان 
زنجان اس��ت، توانسته برای نخس��تین بار تفاهمنامه احیاء و 

بازسازی ۱۷ هکتار از دمپ های باطله خود را در ۴ فاز با امور 
جنگل ها و آبخیزداری استان زنجان منعقد کند.

وی در ادامه افزود: بر اساس تفاهمنامه منعقد شده فاز اول 
و دوم دمپ های باطله به مس��احت ۷ هکتار در سال های ۹۸ 
و ۹۹ احیا و بازس��ازی ش��ده و فاز های س��وم و چهارم آن در 

سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ انجام خواهد پذیرفت.
در ادامه عباس��علی نوبخ��ت، معاون امور جنگل س��ازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور با بیان این که طرح احیا 
و بازس��ازی مع��ادن از ۲ س��ال قبل در معدن س��رب و روی 
انگ��وران کلید خورده گفت: این ط��رح در ۷ هکتار از عرصه 

فعالیت های معدنی اجرا شده است.
وی با اش��اره به این که کارکنان س��ازمان جنگل ها حافظ 

انف��ال و مناب��ع طبیعی هس��تند اف��زود: در تاش هس��تیم 
 ت��ا پوش��ش گیاهی کش��ور را احیاء، توس��عه و غنی س��ازی 

کنیم.
نوبخت با بیان اینکه با افزایش پوشش گیاهی کاربری های 
مختلفی نیز ایجاد می ش��ود، اظهارکرد: درحال حاضر کاربری 
بازاری جنگل ها ۲۰ درصد و غیر بازاری نیز ۸۰ درصد است.

ای��ن  مقام  مس��ئول گفت: منطق��ه س��رب و روی انگوران 
با اجرای طرح احیا و بازس��ازی می توان��د برای دیگر مناطق 

معدنی کشور الگو باشد.
نوبخ��ت تاکید کرد: حف��ظ عرصه های مناب��ع خدادادی و 
پوش��ش طبیعی کش��ور از جمله کارهای اساس��ی س��ازمان 
جنگل ها اس��ت که در همین راس��تا در مجموع امسال ۱۰۰ 

ه��زار هکت��ار از اراضی ملی کش��ور تحت اج��رای طرح های 
غنی س��ازی، احیاء، جنگلکاری اقتصادی و زراعت چوب قرار 

می گیرد.
در ادامه خلیل آقاجانلو، مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان زنجان  هم با توجه به اجرای موفقیت آمیز طرح احیاء و 
بازسازی معادن سرب و روی انگوران گفت: این طرح در دیگر 

معادن استان هم عملیاتی خواهد شد.
وی افزود: با همت کارشناس��ان و همکاران، منابع طبیعی 
استان زنجان توانسته جزو استان های اول در تولید نهال ارس 
ش��ود و در این راس��تا نهال های تولید ش��ده ارس در منطقه 
انگوران نیز کش��ت ش��ده اس��ت تا در آینده نزدیک ش��اهد 

بازسازی این منطقه باشیم.

دبیر انجمن س��نگ ایران گفت: در 6 ماه گذش��ته ش��اهد 
کاهش صادرات س��نگ تزئینی یک کش��ور بودیم که یکی از 

دلایل اصلی آن وضع عوارض صادراتی بوده است.
به گزارش ایراس��ین، احمد شریفی درباره آخرین اقدامات 
انجام ش��ده برای رفع عوارض صادراتی سنگ تزئینی افزود: 
در ای��ن زمین��ه اقداماتی انجام ش��ده که یک��ی از آنها بردن 
ش��کایت به دی��وان عدالت اداری ب��وده و م��ا امیدواریم که 
 در یک ت��ا ۲ ماه آینده این عوارض صادراتی توس��ط دیوان 

لغو شد. 
در واق��ع وضع عوارض صادراتی ب��ه میزان ۲۰درصد برای 
س��نگ تزئین��ی از ابتدای امر کاری اش��تباه ب��وده و اکنون 

بسیاری از مسئولان دولتی نیز بر این امر اذعان دارند.
به گفته وی تصمیمی که برای دریافت عوارض ۲۰درصدی 
برای صادرات س��نگ تزیینی در سال گذشته توسط شورای 

اقتصاد و س��ران سه قوه گرفته ش��ده بود تنها می توانست تا 
س��ال تا پایان سال ۹۸ اجرایی شود، ولی این در حالی است 
ک��ه با وجود اینکه از س��ال ۹۹ اجرایی ک��ردن این عوارض 
صادراتی غیرقانونی بوده، مش��اهده می کنیم که همچنان در 
س��ال جدید نیز ع��وارض صادراتی و صادرکنن��دگان گرفته 

می ش��ود. دبیر انجمن سنگ ایران در ادامه افزود: ما اعتراض 
خ��ود را در ای��ن زمینه به دی��وان عدال��ت اداری برده ایم تا 
عوارض��ی که ب��ه صورت غیرقانونی هم اکن��ون در گمرک از 

صادرکنندگان گرفته می شود لغو شد.
ش��ریفی با اش��اره به اینک��ه پیگیری برای لغ��و یا کاهش 
عوارض صادراتی در 6 ماه گذش��ته انجام شده است در ادامه 
گفت: برگزاری جلسه با رئیس هیات عامل ایمیدرو، معاونت 
معدن��ی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت و رئیس س��ازمان 
توسعه تجارت یکی از این اقدامات بوده و در این جلسه همه 
مدیران با عوارض صادراتی برای سنگ مخالف بودند، اما طی 
ای��ن مدت به دلیل تغییراتی ک��ه در بدنه وزارتخانه به وجود 
آمد و مدتی وزیر در وزارت صنعت، معدن و تجارت نداشتیم 
سبب شد تا فرآیند این کار طولانی تر شود، اما انتظار می رود 
 ی��ک تا دو م��اه آینده توس��ط دیوان عدال��ت اداری عوارض 

صادرات��ی لغ��و ش��ود. دبی��ر انجم��ن س��نگ ای��ران تاکید 
ک��رد: معاون��ت معدن��ی وزارت صنع��ت نیز با ای��ن موضوع 
مخال��ف اس��ت و امی��د م��ی رود ک��ه بتوانیم با ک��م کردن 
ع��وارض صادرات��ی س��نگ تزئینی یا لغ��و آن زمینه س��از 
 ص��ادرات را ب��رای این نوع از م��اده معدنی از کش��ور آماده 

کنیم.
گفتنی اس��ت وضع عوارض صادراتی در ای��ران برای مواد 
معدنی به جهت جلوگیری از خام فروشی و تولید محصولات 
ب��ا ارزش افزوده بالاتر اس��ت، اما ب��رای محصولاتی همچون 
س��نگ تزیینی که اکنون در کشور به دلیل رکود در صنعت 
ساخت وس��از بازار مناس��بی وج��ود ندارد و از ط��رف دیگر 
مشتریان مناسبی نیز برای سنگ ایرانی وجود دارد، می توان 
با صادرات س��نگ تزیینی زمینه س��از درآمدزایی ارزی برای 

کشور فراهم شود.

هزارتوی صادرات مواد معدنی

آمادگی گل گهر برای حمایت 
از قطعه سازان 

نشس��ت س��تاد اس��تانی اج��رای سیاس��ت های 
اقتص��اد مقاومت��ی در ابعاد حقوقی و قضایی اس��تان 
کرمان به میزبانی دادگس��تری اس��تان برگزار شد. به 
گزارش معدن نیوز، این نشس��ت با محوریت بررس��ی 
راهکاره��ای کمک به قطعه س��ازان اس��تان کرمان با 
حضور حجت الاسام و المسلمین علیدادی سلیمانی 
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان، موحد 
رئیس کل دادگستری استان کرمان، سالاری دادستان 
عمومی و انقاب استان کرمان، آبیار مدیرکل بازرسی 
اس��تان و نمایندگان ارگان های نظارتی و قطعه سازان 
و مدی��ران و نمایندگان ش��رکت های ب��زرگ معدنی 
اس��تان برگزار شد. در این نشست ضمن ارائه و بررسی 
راهکارهای لازم به منظور کمک به قطعه سازان استان، 
مدیران و نمایندگان شرکت های بزرگ معدنی به ارائه 
پیش��نهادات لازم و همچنین بیان مش��کات و موانع 
موج��ود در ای��ن ح��وزه کاری پرداختن��د. رئیس کل 
دادگستری استان کرمان در این نشست گفت: دستگاه 
قضایی اس��تان کرمان بر مبنای تاکیدات رهبر معظم 
انقاب اس��امی و ریاست قوه قضاییه درصدد حمایت 
همه جانبه و قانونی از سرمایه گذاران و تولیدکنندگان 
به منظور ایجاد اش��تغال است و انتظار این مجموعه از 
مدیران اجرایی نیز همگامی در مسیر حمایت از تولید 

و سرمایه گذاری است.

رئی��س خانه معدن اس��تان یزد گفت: ط��ی 6 ماهه اول 
امسال ش��اهد افزایش تولید در برخی از معادن استان یزد 

بودیم که می توان به سنگ آهن و سرب و روی اشاره کرد.
به گزارش ایراسین، سعید افضلی  پور افزود: برخی معادن 
نیز به دلیل شرایط حاکم بر کشور و رکودی که در صنعت 
ساخت وس��از وجود دارد تقاضا برای محصولات آنها کم بود 
و رش��دی در 6ماهه اول امسال نداش��ته اند که می توان به 
معادن س��نگ تزیینی و همچنین س��نگ هایی که به دلیل 
نوع کیفیت شان امکان صادرات برای آنها فراهم نشده اشاره 

کرد.

وی افزود: درحال حاضر افزایش نرخ ارز در کش��ور نیز بر 
رون��د تولید در برخی از محص��ولات صنایع معدنی اثرگذار 
بوده اس��ت. به این ش��کل که در صنعت کاشی و سرامیک 
باعث افزایش صادرات محصول و همچنین بالا رفتن میزان 
تولی��د و می��زان مصرف م��واد اولیه در ای��ن صنعت یعنی 

خاک های نسوز و صنعتی شده است.
افضلی پور درخص��وص اینکه آیا تعداد مجوزهای صادره 
معدنی در 6 ماهه اول امسال رشد داشته یا خیر نیز گفت: 
متاس��فانه به دلیل مخالفت حداکثری از سوی سازمان های 
ذی رب��ط مانند س��ازمان جنگل ه��ا، مرات��ع و آبخیزداری 

و س��ازمان محیط زیس��ت در اس��تعام هایی که برای آنها 
فرس��تاده می ش��ود، تعداد مجوزهای صادره نسبت به سال 

قبل افزایش نداشته است.
رئیس خانه معدن استان یزد درباره اینکه آیا شروع فصل 
س��رما، روی فعالیت معادن اثرگذار است نیز اظهار کرد: در 
فصل س��رما، بعضا معادن کوچک مقیاس و متوسط توقف 
کوتاهی در فعالیت های خود دارند اما عمده آنها پیش بینی 
برای فعالیت در ش��رایط س��خت را انجام داده اند. در واقع 
تغییر ش��رایط آب و هوایی بیش��تر فعالیت معادن کوچک 
مقیاس��ی که در غرب کش��ور هس��تند را تح��ت تاثیر قرار 

می ده��د.وی یکی دیگر از عوام��ل اثرگذار در بخش معدن 
و فعالیت ه��ای معدنی را حمل ونقل مواد معدنی دانس��ت و 
گفت: برای حمل ونقل مواد معدنی تامین حامل های انرژی 
همچون س��وخت از اهمی��ت بالایی برخوردار اس��ت و در 
صورت��ی که با افزایش نرخ مواجه ش��ود، بر تولید و تجارت 

بخش معدن اثرگذار خواهد بود.
به گفته افضلی پور درحال حاضر حدود 6۱۰واحد معدنی 
در اس��تان یزد دارای پروانه بهره برداری هس��تند که از این 
تعداد ۱۵۰واحد به صورت مس��تمر فعالیت داشته و مابقی 

نیز به صورت موقت و فصلی به تولید می پردازند.

رشد تولید معادن سنگ آهن و سرب و روی یزد 

منیر حضوری
خبرنگار

ایران با برخ��ورداری از 6۸ نوع ماده معدنی 
از نظر تن��وع در رتبه دهم جهان��ی قرار دارد. 
ح��دود ۵ هزار و ۸۰۰ معدن فعال با اش��تغال 
ح��دود ۱۳۸ هزار نفر در کش��ور وجود دارند و 
میزان ذخایر معدنی شناس��ایی ش��ده نزدیک 
6۰ میلیارد تن اس��ت که از ای��ن رقم بیش از 
۴۰ میلیارد تن قطعی و مابقی احتمالی اس��ت. 
ارزش ذخایر معدنی شناس��ایی شده کشورمان 
که ۳ درصد ذخایر مواد معدنی جهان را شامل 
می ش��ود، افزون بر ۷۷۰ میلی��ارد دلار برآورد 
ش��ده اس��ت. روزنامه »روزگار معدن« درباره 
وضعی��ت معادن ای��ران، نقش داش��تن مراکز 
مطالعات��ی و مقایس��ه آن با آلمان با س��یامک 
اخط��اری، مش��اور بین الملل��ی حوزه س��نگ 

گفت وگو کرده که در زیر می خوانید.
وضعیت ای�ران در بخش معدن به چه  �

صورت است؟
کش��ور ما با تکیه بر منابع غنی، انرژی ارزان 
و نیروی متخصص کارآم��د کلیه ظرفیت های 
رقابتی برای تولید محصولات فرآوری ش��ده را 
دارد. ایران با داش��تن مزی��ت مطلق در زمینه 
مناب��ع معدن��ی و ان��رژی ارزان در مقایس��ه با 
کش��ورهای دیگ��ر نیازمند تبیی��ن برنامه های 
راهبردی اس��ت ت��ا بتوان��د جایگاه��ی را که 

شایسته آن است، به دست آورد.
نق�ش مراکز مطالعات�ی در معدنکاری  �

چیست؟ 
ایج��اد مرکز مطالعات اس��تراتژیک در حوزه 
معدن و صنایع وابس��ته و تبیی��ن راهبردهای 
کان یک��ی از اقدام��ات ضروری ب��رای حفظ 
منافع مل��ی در حوزه معدن و صنایع وابس��ته 
است. انس��جام مطالعات برای بررسی عملکرد 
کش��ورهای دیگر تولیدکننده و مصرف کننده، 
آنالی��ز و تجزی��ه و تحلی��ل رویکرد کش��ورها، 
اتخاذ خط مشی کان برای رسیدن به حداکثر 
به��ره وری و حف��ظ منافع ملی ی��ک ضرورت 
اس��ت. با مطالعه اجمالی برخ��ی گزارش های 
مختلف بین المللی روش��ن می شود چه نکاتی 
حائز اهمیت اس��ت و چه نق��اط ضعفی را باید 
شناس��ایی ک��رد. هرق��در راهبردها متناس��ب 
ب��ا ش��رایط ب��ازار مصرف م��واد اولی��ه خام و 

محصولات فرآوری باش��د، قدرت چانه زنی در 
 مذاکرات بین المللی به شکل مطلوب تری حفظ 

خواهد شد.
چه ضعف هایی ب�رای توجیه صادرات  �

مواد خام وجود دارد؟
ضعف هایی که امروز در توجیه صادرات مواد 
خام ارائه می ش��ود را می توان در چند دس��ته 
خاصه کرد؛ نخس��ت ضعف هایی که ناش��ی از 
ضع��ف تبیی��ن سیاس��ت های کان راهبردی 
هس��تند. در این زمینه ت��ا زمانی که عزم ملی 
وجود نداشته باشد، نیروها در هزارتوی قوانین 
و مقررات و سلیقه مجریان مستهلک می شوند. 
مس��ئله دیگر کمب��ود اعتمادبه نفس صنعتی، 
میل ب��ه واردات و کم جلوه دادن توان صنعتی 

کشور است.
 در این  بین گاهی ارکان اجرایی انگیزه کافی 
برای حرکت و رس��یدن به اهداف اینچنینی را 
ندارن��د. ضعف مالی، پرهیز از مواجه  ش��دن با 
س��ختی های تولید، موانع ناخواسته و خواسته 
ناش��ی از مقررات دس��ت وپاگیر یا کاغذبازی ها 
و تش��ریفات اداری، ضع��ف آمادگ��ی بخ��ش 
ب��رای  ش��ده  ف��رآوری  تولی��دات  بازرگان��ی 
 ص��ادرات می تواند از موانع دیگر برای توس��عه 

صادرات باشد.

پیش�نهاد ش�ما ب�رای ح�ل مش�کل  �
چیست؟

ب��ا تبیی��ن سیاس��ت های کان مبتن��ی بر 
مطالع��ات اس��تراتژیک می توان امی��دوار بود 
ک��ه دس��تگاه های زیرمجموعه قوای س��ه گانه 
پش��توانه های لازم و کاف��ی را ب��رای رویک��رد 

فرآوری محور ارائه کنند. 
مهم این اس��ت که این سیاس��ت ها براساس 
حف��ظ منافع ملی اتخاذ ش��ود و دس��تخوش 
تغیی��رات س��لیقه ای در زم��ان تغیی��ر ق��وای 

کشوری قرار نگیرد.
 بدیهی اس��ت سیاس��ت هایی ک��ه مبتنی بر 
مطالعات جامع یک مرکز استراتژیک در حوزه 
معدن و صنایع معدنی باش��د، حاصل مطالعات 
علم��ی و اقتص��ادی و اس��تراتژیک خواهد بود 
و خ��رد جمعی باتوجه به مناف��ع ملی تمکین 

می شود.
کشورهایی که فناوری پیشرفته دارند  �

چه سیاستی را اعمال می کنند؟
مطالع��ه جامع��ه آماری کش��ورهای صاحب 
مواد اولیه و کش��ورهایی ک��ه به لحاظ فناوری 
گزارش ه��ای  بررس��ی  و  هس��تند  مط��رح 
 مطالعات اس��تراتژیک آنها مس��یر مشخصی را 

نشان می دهد. 

باتوج��ه به موانع محیط زیس��تی و وس��عت 
کمتر کش��ورها در حوزه منابع و گرانی انرژی 
سیاست های این کش��ورها در جهتی است که 
مواد اولی��ه خ��ام ارزان وارد می کنند و با طی 
فرآیند فرآوری به س��ود ب��الا و تامین نیازهای 

کشورشان می رسند.
 ای��ن کش��ورها سیاس��ت هایی را در پی��ش 
می گیرند تا کش��ورهای تولیدکننده مواد اولیه 
در هم��ان مرحله فروش مواد خام باقی بمانند. 
ای��ن اهداف با اباغ مقررات گمرکی در واردات 
با سیاس��ت های سختگیرانه و با عناوین رعایت 
سیاست های توس��عه  پایدار و به شکلی ظریف 

شکل می گیرد. 
گاهی این کش��ورها ب��ا اعام ل��زوم رعایت 
استانداردهای تولید گازهای گلخانه ای بر واحد 
متریک و لزوم رعایت مقررات تش��ریفاتی و به 
ظاهر محیط زیستی به راحتی می توانند از ورود 

رقبا به بازار داخلی شان جلوگیری 
کنند.

وضعی�ت آلمان به عنوان کش�وری که  �
از دان�ش روز برخ�وردار اس�ت در زمینه 
استخراج مواد اولیه معدنی به چه صورت 

است؟
آلمان مصالح س��اختمانی خود به ویژه شن و 

ماسه، سنگ شکسته یا خرد شده، سنگ آهک 
و م��ارن و مواد معدنی مختل��ف برای مصارف 
صنعت��ی به ویژه نمک س��نگ، نمک پتاس��یم، 
ماس��ه سیلیس و فلورس��پار را از منابع داخلی 

تهیه می کند. 
حتی در مقیاس جهانی یک کش��ور مهم در 

استخراج معادن است. 
در س��ال ۲۰۱6 ای��ن کش��ور بزرگ تری��ن 
لیگنی��ت در جه��ان، س��ومین  تولیدکنن��ده 
تولیدکنن��ده ب��زرگ کائولن خ��ام، چهارمین 
تولیدکننده نمک سنگ و پنجمین تولیدکننده 

نمک پتاسیم بود. 
در حال  حاضر نیز درباره آینده نیروگاه هایی 
با س��وخت لیگنت بحث می ش��ود که ازسوی 
کمیس��یون تخصصی »رش��د، تغییر ساختار و 
اش��تغال« دولت فدرال ایجاد ش��ده است.مواد 
اولیه زیادی وجود دارد که آلمان به ش��دت به 

واردات آنها وابسته است. 
این امر به وی��ژه درباره انرژی، فلزات و تعداد 
زیادی از مواد مورد اس��تفاده در بخش صنایع 

قابل توجه است. 
از آنج��ا که آخرین معدن س��نگ فلز آلمان 
در سال ۱۹۹۲ تعطیل ش��د، از آن زمان تمام 
نیاز این کش��ور به فلزات یا با واردات فلزات یا 

بازیابی آنها از قراضه تامین می شود.
آلم�ان برای کاه�ش واردات چقدر به  �

بازیافت مواد توجه می کند؟
در ح��ال  حاضر حدود ۸۰ درص��د زباله ها و 
قراضه های آلمان بازیافت می ش��وند. همچنین 
این کشور از س��ایر روش ها از جمله روش های 
حرارتی بهره می برد تا بتواند به رش��د صنایع و 

معادن خود کمک کند. 
ای��ن موضوع حت��ی درب��اره مقادی��ر کمی 
از فل��زات ب��اارزش ک��ه در لجن ی��ا برخی از 
 اش��کال قراض��ه یاف��ت می ش��ود ه��م صدق 

می کند. 
در این رون��د مواد اولیه ثانویه بازیابی ش��ده 
از طری��ق بازیافت به م��واد اولیه داخلی آلمان 
افزوده  می ش��ود و در نتیجه نی��از به واردات را 

برای این کشور کاهش می دهد. 
در ای��ن  بین فن��اوری و رویه ه��ای نوآورانه 
می تواند به افزایش س��طح توانای��ی آلمان در 
اس��تفاده از م��واد اولیه کمک کند و فش��ار بر 

مخازن داخلی را کاهش دهد.

از نظر کارشناسان حوزه سنگ هیچ جنبه منفی 
در زمین��ه فروش س��نگ به صورت بل��وک یا خام 
وجود ندارد. تمامی کشورهای صاحب نام در صنعت 
سنگ، بلوک فروش یا خام فروش هستند. باتوجه به 
این مهم، بهتر اس��ت ما هم تافته جدابافته از دنیا 

نباشیم و همین روند را پیش بگیریم.
باتوجه ب��ه تجربه ه��ای موفق خام فروش��ی در 
دنیا باید گفت س��نگ همیش��ه در بازار بین الملل 
از اس��تقبال خوبی برخوردار بوده است. کشورهای 
ایتالیا، یون��ان، ترکیه، ایران، افغانس��تان و ویتنام 
بیش��ترین و بهترین معادن سنگ سفید دنیا را در 
اختیار دارن��د. در این بین ایتالی��ا، یونان و ترکیه 
صادرات بلوک سنگ سفید را در برنامه خود دارند، 
اما کشورهای افغانس��تان و ویتنام صادرات بلوک 
سنگ را ممنوع کرده اند. بهتر است ما در این مهم 

از نقشه راه ایتالیا، یونان و ترکیه پیروی کنیم.
چن��د بازار ه��دف صادرات��ی و ب��زرگ در دنیا 
تقسیم بندی شده که در این بین چین بزرگ ترین 
خریدار س��نگ به ش��کل بلوک به ش��مار می رود. 
امریکا، ژاپن، ک��ره جنوبی و آلمان نیز بزرگ ترین 
خریداران سنگ بریده دنیا هستند. ازآنجاکه ایران 
بن��ا بر دلایل مختلفی نمی تواند با ۴ خریدار بزرگ 
و قدرتمند سنگ بریده، تجارت چشمگیری داشته 
باشد، بهتر است بازار چین را که بزرگ ترین خریدار 
سنگ بلوک به شمار می رود، مورد توجه قرار داده و 
آن را به راحتی تقدیم رقبا از جمله ترکیه نکند. در 
اهمیت توجه به ب��ازار چین باید گفت اگر اقتصاد 
صنعت سنگ را به ش��کل مجزا بررسی کنیم، باز 
هم باید یک فاکتور مهم در نظر گرفته ش��ود و در 
گام بعد نقش این فاکتور در رش��د صنعت س��نگ 
ایران بررسی  ش��ود. این فاکتور چیزی نیست جز 
ب��ازار چین و میزان تقاض��ای کارخانجات تولیدی 
این کشور برای خرید سنگ خام ایران. برای اینکه 
متوجه نقش چین در بازار سنگ بین الملل شویم، 
شایس��ته اس��ت توجه کنیم که ۵۰ درصد ارزش 
صادرات س��نگ خام ترکیه فقط به کش��ور چین 
اختصاص یافته و مابقی صادرات ترکیه در ترکیبی 
از س��نگ خام و بریده به س��ایر کشورها است. در 
این بین باتوجه به مش��کات تحمیلی و تحریمی 
که ایران با آن روبه رو است، تمرکز صرف بر فروش 
س��نگ بریده در افزایش رشد اقتصادی تاثیرگذار 
نخواهد ب��ود. در ادامه باید گفت فرآوری در حوزه 
س��نگ نیازمند رش��د دانش، فن��اوری و تخصص 
نیروی انس��انی اس��ت؛ بنابراین در صورت داشتن 
رش��د کلی اقتصادی می توان به رش��د فرآوری در 
صنعت س��نگ کشور دس��ت یافت؛ اما عکس این 
قضیه صادق نیست، یعنی رشد فرآوری در صنعت 
 سنگ کشور، تاثیر زیادی بر کلیت رشد اقتصادی 

کشور ندارد.
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برکسی پوشیده نیست که فولاد یکی از صنایع بسیار مهم 
توس��عه کشور به ش��مار می آید که نه تنها در ایران، بلکه در 
دنیا از جایگاه بس��یار مهمی برخوردار شده است؛ به نحوی که 
بخش اعظمی از رشد اقتصادی دنیا و اشتغال تعریف شده در 

کشورهای جهان نیز به این صنعت وابسته است.
به گ��زارش روابط عمومی فولاد س��نگان، از س��ویی دیگر 
ف��روش به لح��اظ قواعد مال��ی از چند جه��ت، حائز اهمیت 
اس��ت. افزایش فروش از یک سو نشان می دهد که یک بنگاه 
اقتصادی در جهت اهداف خود موفق بوده اس��ت و از سویی 
 دیگر نش��ان از راهبری و تحقق اس��تراتژی های یک سازمان 

دارد.
در ای��ن رابطه، عل��ی امرای��ی، مدیرعامل فولاد س��نگان 
در حاش��یه همایش نش��ان عالی مدیر س��ال ضمن اشاره به 
افزای��ش ۵۰ درص��دی تولید گندله گفت: فولاد س��نگان در 
6ماهه نخست سال به دستاوردهای قابل توجهی دست یافته 
و گزارش های مالی 6 ماهه فولاد سنگان از جمله گزارش های 
بسیار مطلوب در میان شرکت هاست. میزان تولید گندله این 

مجموعه در 6 ماهه نخس��ت امسال نسبت به 6 ماهه مشابه 
سال گذشته، بیش از ۵۰ درصد رشد داشته است.

 وی افزود: میزان فروش این ش��رکت در 6 ماهه نخس��ت 
امس��ال نسبت به 6 ماهه مشابه سال قبل ۸۰ درصد افزایش 

یافته است.
 مدیرعامل فولاد س��نگان با اش��اره به حاش��یه سود ایجاد 
شده ناشی از تولید در سال جهش تولید گفت: فروش ریالی 
فولاد س��نگان ۲۲۳ درصد رشد داش��ته و همچنین حاشیه 

سود فولاد سنگان با اجرای مدیریت هزینه ها و افزایش حجم 
تولید نس��بت به 6 ماهه س��ال گذش��ته بیش از ۴.۲ درصد 

افزایش داشته است.
امرای��ی گف��ت: کس��ب رکوردهای موث��ر تولی��د گندله، 
برنامه ریزی هوش��مندانه در تامین کنسانتره با وجود کمبود 
مواد اولیه در کش��ور، ظرفیت و توان مضاعف پرس��نل جوان 
و متخصص و اس��تفاده از ظرفیت های چندگانه شرکت فولاد 
مبارک��ه از کلید واژه های روش��ن در چرخش چرخ تولید در 
زمین��ه لبیک به ندای رهبر انقلاب در طرح جایگزینی معدن 

به جای نفت در زمینه گام دوم انقلاب است.
گفتنی است، آمارها نش��ان ازصادرات ۹ میلیارد دلار مواد 
معدنی در سال گذشته دارد که با اجرایی شدن سیاست های 
لحاظ شده در سال جهش تولید، به زودی شاهد افزایش توان 
صادرات و ظرفیت های معدنی و ش��کوفا ش��دن عصر معدن 
بجای اقتصادوابسته و بازار غیر قابل اعتماد نفت خواهیم بود.
وی خاطر نش��ان کرد: توجه به بومی سازی و ساخت داخل 
یکی از مولفه های محرک در بخش تولید بوده و فولاد سنگان 

در حوزه بومی س��ازی برنامه های اثربخشی را در دست اقدام 
دارد که ان شالله با اجرایی شدن برنامه های مذکور، در 6ماهه 
پایانی س��ال، شاهد کاهش هزینه ها و حفط ارزش ارز در این 

حوزه باشیم.
کسب دستاوردهای فولاد سنگان در حالی است که صنعت 
فولاد از بخش های پیشران اقتصاد ایران است و صنعت فولاد 
نقش مهمی در تحقق اهداف سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی 
و همچنین ش��عار امس��ال یعنی جهش تولی��د دارد. تولید و 
مص��رف فولاد ام��روزه، یکی از ش��اخص های اصلی توس��عه 
یافتگی کش��ورها و جوامع به ش��مار می آید و حضور صنعت 
فولاد در یک منطقه بر فرآیند توسعه، فرهنگ، سطح دانش، 
اش��تغالزایی، پژوهش، آموزش و تج��ارت آن منطقه تاثیر به 

سزایی دارد. 
این موضوع درباره ش��رکت فولاد س��نگان در شهرس��تان 
خواف و در گامی آینده محور، در اس��تان خراسان رضوی به 
وضوح مش��هود بوده و موجب تحولاتی قابل توجهی خواهد 

شد.

مدیرعام��ل گروه فولادی البرز غرب گف��ت: مهم ترین چالش 
فولادسازان درحال حاضر مسائل مربوط به بخشنامه های متعدد 
و ضدونقیض، مداخله دولت در اقتصاد و محدودیت هایی اس��ت 
ک��ه به صادرکنندگان تحمیل ش��ده و آنها نمی توانند به راحتی 
از ارزه��ای صادراتی خود برای واردات تجهیزات و ماش��ین آلات 

موردنیاز خود استفاده کنند. 
ب��ه گزارش چی��لان،  احمد س��عدی گفت: ام��کان ندارد یک 
کارخان��ه ارز حاصل از صادرات را به داخل کش��ور بازنگرداند و 
بدون بازگش��ت ارز بتواند ادامه حی��ات بدهد. همه مجبورند در 
نهای��ت ارز حاصل از صادرات ش��ان را به کش��ور بازگردانند که 

بتوانند مواد اولیه و خریدهای تجهیزات یدکی را انجام دهند. 
وی درباره روی��ه قیمت گذاری در عرضه ه��ای فولادی اظهار 
کرد: ما به عنوان گروه فولادی البرز غرب هم واحد فولادس��ازی 
داریم و هم نورد و بیش��تر ش��مش تولیدی را خودمان استفاده 
می کنیم و در واق��ع »خودمصرفی« داریم. چون مواد اولیه را از 
بورس کالا تهیه نمی کنیم، عرضه در بورس کالا نیز شامل حال 
م��ا نمی ش��ود. به طورکلی باید بگویم که عرض��ه در بورس کالا، 
دردسرها و مشکلات خاص خود را دارد و قیمت های بورس کالا 

دستوری است و محلی برای دخالت دولت شده است.

قیمت با عرضه و تقاضا تعیین می ش��ود و با دس��تور و اجبار 
تعیین نرخ امکان پذیر نیست. ممکن است با رویه های دستوری 
بت��وان در کوتاه مدت نظارت و کنترل داش��ت ولی در درازمدت 
ای��ن رویه جوابی نمی دهد. با رویه دس��توری فعلی، انگیزه برای 

فولادسازان جهت عرضه در بورس کالا وجود ندارد.
س��عدی در پاس��خ به س��والی مبنی براین که دست اندازهای 
صادراتی برای فولاد کش��ور هم چنان چالش آفرین است توضیح 

داد: 
همان طور که می دانید ما در کش��ور، تولید فولادمان دو برابر 
مصرف مان اس��ت و تنها راه نجات و توسعه صنعت فولاد کشور 

این است که فولادسازان صادرات انجام دهند.
پیش��نهادم به دولت این اس��ت که برای تنظی��م بازار فولاد و 
حل مش��کلات صنعت فولاد، بخش نامه های متعدد، خلق الساعه 
و ضد و نقیض صادر نکنند و اجازه بدهند که فولادسازان ما که 
درحال حاضر تقریبا در کش��ورهای همسایه خوب جا افتاده اند و 
مش��تری های خودش��ان را پیدا کرده اند بتوانند صادرات شان را 

بدون دغدغه انجام دهند.
از ط��رف دیگ��ر، بانک مرکزی ه��م نباید بح��ث ارز را خیلی 
مح��دود کند و باید دس��ت صادرکننده را ب��از بگذارند و اجازه 

بدهند ک��ه صادرات افزای��ش پیدا کند. اگر ب��ه صادرکنندگان 
احت��رام بگذارند، مطمئناً همه ارزهایش��ان را ب��ه چرخه اقتصاد 

کشور باز می گردانند.
مدیرعام��ل گ��روه فولادی البرز غرب افزود: ش��رایط کش��ور 
ما عادی نیس��ت و در ش��رایط تحریم و جنگ اقتصادی به س��ر 
می بریم طبیعی اس��ت که در حوزه نق��ل و انتقال ارز با تاخیر و 

مشکلاتی مواجه خواهیم شد. 
انتظ��ار م��ا تولیدکنن��دگان این اس��ت ک��ه بان��ک مرکزی 
محدودیت ه��ا را کمتر کند و به تولیدکننده اجازه بدهد قطعات 
و م��واد اولیه ضروری تولی��د را راحت تر از مح��ل ارز حاصل از 

صادرات خود وارد کند. 
به ط��ور طبیعی زمانی که یک کارخانه ی��ا یک گروه فعالیت 
تولیدی در کش��ور انج��ام می دهد، امکان ن��دارد که ارز حاصل 
از ص��ادرات را به داخل کش��ور بازنگرداند و بدون بازگش��ت ارز 
بتوان��د ادامه حیات بدهد. چنین چی��زی امکان ندارد و بنابراین 
همه مجبورند در نهایت ارز حاصل از صادرات ش��ان را به کشور 
بازگردانن��د که بتوانند مواد اولیه و خریدهای تجهیزات یدکی را 

انجام دهند.
س��عدی به تمهیدات صنعت فولاد ب��رای جهش تولید گفت: 

واقعی��ت این اس��ت که جه��ش تولید با حرف انجام نمی ش��ود 
بلک��ه نیازمند عمل اس��ت. ب��رای حمایت از تولی��د باید دولت، 
وزارتخانه ه��ا، بانک ه��ا و تولیدکنن��ده همگی با ه��م هماهنگ 
باش��ند تا یک تولید خوب انجام شود. نمی شود که یک کارخانه 
ماش��ین آلات خوب داشته باش��د، نیروی خوب و سرمایه تأمین 
کن��د و زمانی که می خواهد ص��ادرات انجام دهد، درگیر قوانین 

دست وپاگیر و غیرکارآمد شود.
م��ا واقعا درباره واردات قطعات و و بعضی ماش��ین آلات دچار 
مشکل هستیم. ماه ها طول می کش��د ثبت سفارش انجام شود، 
چ��ون تخصی��ص ارز ص��ورت نمی گی��رد و حت��ی تولیدکننده 
نمی تواند از ارز صادراتی خود ب��رای واردات تجهیزات موردنیاز 
خود در زمان مناس��ب اس��تفاده کند. فرآیند واردات تجهیزات 
و ماش��ین آلات بس��یار کند پیش می رود و م��ا در این زمینه با 

مشکلات زیادی مواجه هستیم. 
زمانی که این قضیه را کالبدشکافی می کنیم، پی می بریم که 
معضل اصلی سیس��تم بانکی و سیس��تم دولتی است؛ اگر دولت 
اجازه دهد و مزاحم بخش خصوصی نش��ود، بخش خصوصی راه 
خ��ود را پیدا می کند و مش��کلی پیش نخواه��د آمد. مداخلات 

دولت، مشکلات زیادی را درحال حاضر ایجاد کرده است.

افزایش ۵0 درصدی تولید گندله در 6 ماهه نخست

مدیرعامل گروه فولادی البرز غرب: 
دولت از صدور بخشنامه های خلق الساعه دست بردارد
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گروه معدن

مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
گفت: محدودیت های گس��ترده درب��اره واردات 
باتری فرس��وده از کش��ورهای همسایه، در کنار 
موانع جدی بر س��ر راه صادرات ش��مش سرب، 
۲چالش جدی برای صنعت سرب کشور به شمار 
می روند که نه تنها امکان هرگونه توسعه ای را از 
ای��ن صنعت گرفته  اند بلکه حی��ات آن را نیز به 

خطر انداخته اند.
مجتبی محبی خو در گفت وگو با فلزات آنلاین 
اظهارکرد: توسعه شرکت های تولیدکننده شمش 
س��رب در داخل کشور، به علت وجود مشکلات 
اساس��ی در سال های اخیر، با چالش هایی عمیق 
همراه بوده اس��ت. پاسارگاد فلز خاورمیانه از آن 
دست شرکت هایی اس��ت که با وجود ثبت رقم 
۱۰ هزار تن ش��مش س��رب به صورت سالانه در 
پروان��ه بهره برداری، امکان تحق��ق تولید میزان 

مذکور را ندارد.
وی اف��زود: عمده دلایل مورد نظ��ر در زمینه 
کاهش چش��مگیر تولید شمش سرب مجموعه، 
به کمبود م��واد اولیه مورد نیاز برمی گردد. ماده 
اولیه مورد اس��تفاده مجموعه، باتری فرس��وده 
ب��وده که از طریق منابع داخلی و خارجی تامین 
می ش��ود. به دلیل وضع قوانین جدید از س��وی 
دولت و ادامه روند ش��یوع ویروس کرونا، امکان 
دس��تیابی به مواد اولیه و صادرات شمش سرب، 

به حداقل ممکن رسیده است.
کیفیت مطلوب شمش سرب ایرانی �

مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
بی��ان کرد: ظرفی��ت و توانای��ی مجموعه به  ویژه 
در زمین��ه فن��اوری و تجهیزات مورد اس��تفاده 
در عملیات فرآوری، نش��ان می ده��د که تا چه 
ان��دازه امکان تولید و ایج��اد ارزش افزوده وجود 
دارد. سیس��تم های پیش��رفته به کارگیری شده 
در فرآیند ذوب و اس��تحصال فلز سرب از باتری 
فرس��وده، موج��ب افزایش کیفی��ت محصولات 
ش��رکت ش��ده و این امکان را به به  وجود آورده 
اس��ت که در بازاره��ای بین الملل��ی، خریداران 
زیادی خواستار شمش سرب مجموعه پاسارگاد 

فلز خاورمیانه باشند.
محبی خو ادامه داد: اگر موقعیت تولید شمش 
س��رب به گذش��ته برمی گش��ت، علاوه بر اینکه 
ام��کان ارتقای فن��اوری ذوب باتری فرس��وده و 
تولید ش��مش س��رب مجموعه وجود داش��ت، 
بلک��ه ش��رایطی پدید می آمد ک��ه ضمن تحقق 
تبادل دانش در س��طح بین المللی، رقابت پذیری 
محصول نیز به بالاترین حد خود در بازار داخلی 

برسد.

وی تاکید کرد: کیفیت ش��مش س��رب تولید 
شده در کشور نس��بت به بسیاری از کشورهای 
جهان بالاتر اس��ت و این موض��وع به ویژه درباره 
درصد س��رب موجود در باتری فرس��وده ایرانی 
نس��بت ب��ه نمون��ه خارجی، بیش��تر به چش��م 
می خورد. با این حال، تامین مواد اولیه و فروش 
شمش سرب با چالش های متعددی همراه است 
ک��ه این صنع��ت را همواره از اه��داف خود دور 

می کند.
چالش   واردات باتری فرسوده �

مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
اظه��ار کرد: کمب��ود بات��ری فرس��وده در بازار 
داخل��ی، ش��رایطی را به  وجود آورده اس��ت که 
عملا ام��کان تامین آن وجود ن��دارد. به همین 
منظ��ور، مهم ترین گزینه برای تامین ماده اولیه، 
پناه بردن به واردات باتری فرسوده از کشورهای 

همسایه است.
محبی خ��و بیان ک��رد: درحال حاض��ر، امکان 
واردات باتری فرس��وده نیز ب��ا معضلاتی مواجه 
اس��ت. عل��ت اصل��ی آن ب��ه محدودیت ه��ای 
بین المللی ناش��ی از اعمال تحریم ها علیه کشور 
برمی گ��ردد. موضوع تحریم ه��ای بین المللی در 
بس��یاری موارد، مش��کلات و ضرب��ات جدی به 
اقتصاد کلان و به  ویژه به اقتصاد معدنی کش��ور 
وارد کرده اس��ت. با این حال، چش��م انداز بخش 
معدنی نشان می دهد که تا چندین و چند سال، 
امکان رفع این محدودیت ها در فضای بین المللی 
وجود ندارد؛ بنابراین، تنها راه ممکن برای عبور 
از این چالش های پیش  رو، همگرایی و مشارکت 

دول��ت و بخش خصوصی با یکدیگر اس��ت. وی 
اظه��ار ک��رد: عم��ده مس��یرهای واردات باتری 
فرسوده از طریق کشورهای همسایه شامل عراق 
و افغانستان صورت می گیرد که درحال حاضر به 
دلیل ش��رایط ناشی از تحریم ها و شیوع ویروس 
کرونا برای بس��یاری از واحدهای معدنی، امکان 
واردات از این کش��ورها وجود ندارد. مدیرعامل 
ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه یادآور ش��د: 
علاوه براین وضع قوانین متعدد در حوزه تجارت 
به سخت تر شدن شرایط برای واردات مواد اولیه 
و صادرات ش��مش سرب انجامیده است. به طور 
کلی، در صورت ت��داوم محدودیت های موجود، 
وضعی��ت این صنع��ت با بحران ه��ای جدیدتر و 

عمیق تری روبه رو خواهد شد.
محبی خ��و تصریح کرد: با وج��ود نبود امکان 
واردات باتری فرس��وده برای اکثریت واحدهای 
معدن��ی، ش��رکت های معدنی انگشت ش��ماری 
وج��ود دارند ک��ه ب��ه واردات گس��ترده باتری 
فرسوده مش��غول هس��تند. به نظر می رسد اگر 
نهادهای ذی ربط، قصد برون رفت صنعت س��رب 
از وضعیت کنونی را دارند، باید بازنگری اساسی 
درب��اره قوانی��ن واردات باتری فرس��وده صورت 
دهند تا همه تولیدکنندگان از ش��رایط یکسان 

بهره مند شوند.
وی اضاف��ه کرد: بس��یاری از اف��راد که به نام 
دلال ش��ناخته می ش��وند، زیرپوش��ش نام یک 
ش��رکت یا برند خاص، اقدام ب��ه واردات باتری 
فرسوده از کشورهای منطقه می کنند. متاسفانه 
وضعیت این صنعت به  گونه ای شده است که به 

ج��ای کارخانه دار، بس��یاری از دلالان حاضر در 
بازار، مجوز واردات باتری فرس��وده را در اختیار 
گرفته ان��د و این مس��ئله در نوع خود بی س��ابقه 

است. 
مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
گف��ت: صادرات ش��مش س��رب نی��ز وضعیتی 
بهت��ر از واردات م��واد اولی��ه را تجربه نمی کند. 
واقعیت تجارت صنعت س��رب در ایران حکایت 
از ای��ن دارد ک��ه اگر فرآین��د واردات و صادرات 
به طور کامل آزاد و مس��یر آن برای شرکت های 
تولیدکننده، هموار ش��ود، علاوه  بر رقابتی شدن 
نرخ فلز س��رب در بازار داخل��ی، ظرفیت واقعی 
شرکت های تولیدکننده نیز مشخص خواهد شد 
که اساس��ا چه شرکت هایی در این شرایط، توان 

رقابت در بازارهای بین المللی را دارند.
محبی خ��و اذع��ان ک��رد: اگ��ر واردات باتری 
فرس��وده و صادرات ش��مش س��رب، آزاد شود، 
بس��یاری از واحدهای معدن��ی به ویژه مجموعه 
پاس��ارگاد فلز خاورمیانه، می تواند به اس��تقلال 
کاف��ی در زمینه تامین مواد اولیه دس��ت یابد تا 
به نوعی نیازی به مس��اعدت  نهادهای ذی ربط، 

نداشته باشد.
لزوم حفظ حریم محیط زیست �

مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
عن��وان کرد: توج��ه به مباحث زیس��ت محیطی 
در بخ��ش معدن و صنای��ع معدن��ی، باید جزو 
اولویت های ابتدایی واحدهای تولیدی قرار گیرد. 
عدم توج��ه ب��ه چالش های زیس��ت محیطی 
می تواند حام��ل زایش رخداده��ای نامتعارف و 

مضر در محیط پیرامون ش��ود. محبی خو تاکید 
کرد: با توجه به اهمیت موضوع محیط زیس��ت و 
حفاظت از زیست بوم و حفظ ترکیب جغرافیایی 
کنون��ی، مجموع��ه پاس��ارگاد فل��ز خاورمیان��ه 
را ب��ه  طور وی��ژه و کام��لا تخصصی ب��ه مبانی 
زیست محیطی پایبند و در راستای حفظ میراث 

آن، عملگراتر می کند.
وی اضافه ک��رد: یکی از برنامه های س��ازمان 
محیط زیس��ت برای نظ��ارت و کنترل ش��رایط 
تولید شرکت های معدنی به  ویژه تولیدکنندگان 
شمش سرب، پایش فصلی آنها است تا علاوه بر 
نظارت س��اختاری بر چالش های زیست محیطی 
محل ه��ای پرخطر، امنیت زیس��ت بوم منطقه و 
محله های سکونت مردم در حوالی کارخانه های 

معدنی تامین شود.
حمل ونق�ل  � افسارگس�یخته  قیم�ت 

سرب
مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
تصریح کرد: یکی از دلای��ل افزایش هزینه های 
تولید در بخش مع��دن و صنایع معدنی، هزینه 
حمل ونقل اس��ت ک��ه به مرور و در چند س��ال 
اخی��ر، روند صع��ودی به خود گرفت��ه و حدود 
۳۰ درصد رش��د را تجربه کرده اس��ت. با توجه 
ب��ه رکود حاک��م بر اقتص��اد و صنعت کش��ور، 
افزایش هزین��ه حمل ونقل مواد اولیه و محصول 
می تواند تولیدکنندگان را با چالش های متعددی 
روبه رو کند البته این امر زمینه س��از شکل گیری 

واحدهای فرآوری در کنار معادن شده است.
باتری سازان، مشتریان اصلی هستند �

مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
تصریح کرد: عمدتا ش��مش س��رب به  واس��طه 
کاربرد آن در صنعت باتری سازی، به شرکت های 
مختل��ف باتری س��ازی در داخل کش��ور عرضه 
می ش��ود. مجموع��ه پاس��ارگاد فل��ز خاورمیانه 
نی��ز ب��ه تبعیت از ای��ن جریان، در کن��ار وجود 
محدودیت های گس��ترده برای صادرات شمش 
س��رب، تصمیم ب��ه فروش محص��ولات خود به 
ش��رکت های داخلی مصرف کننده شمش سرب 
گرفته اس��ت و عمده مش��تریان این ش��رکت، 

باتری سازان هستند.
مدیرعامل ش��رکت پاس��ارگاد فلز خاورمیانه 
گف��ت: اگر واقع  بینانه نگاه کنیم، صنعت س��رب 
ب��ا بحران های جدی روبه رو اس��ت که در آینده 
نم��ود بیش��تری خواهد یافت. بق��ای واحدهای 
تولیدکننده ش��مش سرب، به آزادسازی تجارت 
در صنع��ت س��رب وابس��ته ب��وده و تحقق این 
موضوع در ش��رایط کنونی که مرزهای کش��ور 
تحت تاثیر تحریم های س��خت و ش��یوع ویروس 

کرونا است، دشوار به نظر می رسد.

ضرورت آزادسازی تجارت سرب

 تفاهمنامه فروش
  ۹۰ هزار تن ریل 

ذوب آهن اصفهان امضا شد

ذوب آه��ن اصفه��ان و قرارگاه س��ازندگی خاتم 
الانبیاء تفاهمنامه فروش ۹۰ هزار تن ریل را امضا 
کردند که به عنوان افش��ای اطلاعات با اهمیت در 

کدال درج شد.
به گزارش ذوب آهن اصفهان، در این تفاهمنامه  
۹۰ هزار ت��ن ریل E۱6۰ با گری��دR۲6۰ مطابق 
آخری��ن ویرای��ش اس��تاندارد EN۱۳6۷۴-۱ از 
تولی��دات ذوب آه��ن اصفه��ان، توس��ط ق��رارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء برای راه آهن چابهار-زاهدان 
به صورت چن��د مرحله ای و با تواف��ق طرفین در 
خصوص تناژ، زمان عرضه و کش��ف نرخ در بورس 

کالا خریداری می شود. 
ش��ایان ذکر اس��ت عملیات ریل گذاری راه آهن 
چابهار – زاهدان با اس��تفاده از ریل تولید شده در 
ذوب آهن اصفهان در مراس��می تیر ماه امس��ال با 
حضورمحمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی آغاز به 

کار کرد.
طول راه آه��ن زاهدان - چابه��ار 6۲۸ کیلومتر 
اس��ت و طب��ق برنامه ریزی ها، ریل گ��ذاری ۱۵۰ 
کیلومتر از این محور تا پایان امس��ال انجام خواهد 

شد.
گفتنی است ذوب آهن اصفهان تنها تولیدکننده 
ری��ل در منطقه من��ا )  خاورمیانه و ش��مال افریقا ( 
اس��ت و انواع ری��ل برای خطوط پرس��رعت، ریل 
مترو و معدن مطابق استانداردهای جهانی را تولید 

می کند.

 فولاد کویر یزد 
به بهره برداری رسید

کارخانه کنسانتره سنگ آهن شرکت صنعتی و 
معدنی پایا فولاد کویر یزد با حضور معاون استاندار 
یزد عظیمی، مدیر کل صنعت معدن تجارت استان 
یزد علمداری و جمعی از مهندسان و مسئولان در 

ششم آبان ماه راه اندازی شد.
به گ��زارش مع��دن ۲۴، تس��لیمی، مدیرعامل 
فولاد کویر یزد گفت: این طرح با س��رمایه گذاری 
بخش خصوصی در سال رونق تولید زمینه اشتغال 
۲۰۰نفر به طور مس��تقیم از نیروه��ای بومی این 

منطقه را فراهم آورده است.
همچنی��ن این کارخانه به دس��ت مهندس��ان و 
مدی��ران و متخصصان ش��رکت مهندس��ی فکور 
صنع��ت ته��ران و بدون حض��ور س��وپروایزرهای 
خارجی و در مدت زمان دو سال طراحی و احداث 
شده اس��ت که این امر موجب افتخار و سربلندی 

کشور عزیزمان است.
بار ورودی این کارخان��ه با ظرفیت ۱.۸ میلیون 
تن درس��ال و محصول تولیدی این با ظرفیت یک 

میلیون تن در سال با عیار 6۷درصد است.

گام های بنیادین ذوب آهن 
اصفهان برای تولید 

اس��تاندارد نظمی مبتنی بر نتایج اس��توار علوم 
و فن��ون و تجارب بش��ری اس��ت که ب��ه صورت 
قاع��ده، مق��ررات و نظام��ات ب��ه منظ��ور ایجاد 
هماهنگ��ی و وحدت، توس��عه و تفاهم، تس��هیل 
ارتباط��ات، صرف��ه جوی��ی کلی در اقتص��اد ملی، 
حف��ظ س��لامت و ایمن��ی عموم��ی و گس��ترش 
 مب��ادلات بازرگان��ی داخل��ی و خارج��ی ب��ه کار 

می رود.
به گزارش ذوب آهن اصفهان، حس��ین دیباجی، 
مدیر کیفیت فراگیر ش��رکت ب��ا بیان مطلب فوق 
و این ک��ه اس��تاندارد یعنی نظم، قاع��ده، قانون، 
اص��ل، ضابطه و به طور کلی ه��ر امری که مطابق 
اص��ول منظ��م و مرتبی انج��ام گیرد اس��تاندارد 
نامیده می شود، گفت: استاندارد سازی و نظارت بر 
نح��وه تولید کالا ها نش��ان می دهد که یک جامعه 
 برای عم��وم مردم خ��ود چقدر اهمی��ت و ارزش

قائل است.
استاندارد کالاها و خدمات در یک کشور به نفع 
تمام مردم و اقتصاد آن کشور است چرا که موجب 
می ش��ود تقاضا برای خرید کالای با کیفیت، زیاد 

شود و متقابلا صادرات افزایش یابد.

اخبار



نشس��ت یادش��ده، به همت روزنامه اقتصاد بومی عصر روز چهار ش��نبه ۷ 
آبان ماه ۱۳۹۹ در محل تال

که با حضور جمعی از بازنشس��تگان ش��رکت فولد خوزس��تان صورت گرفت 
هریک از سخنرانان دیدگاه های خویش را درخصوص مسائلی مانند: ضرورت 
احترام به بازنشستگان، همسان سازی مستمری بازنشستگان، وضعیت بیمه، 
امکان استخدام فرزندان، تداوم خدمت جانبازان و ایثارگران، ضرورت پوشش 
بازنشستگان از طریق وزارت صنعت، معدن و تجارت، ضرورت بازدید مسئولن 
صندوق بازنشستگی فولد ایران از محل کار بازنشستگان برای درک واقعی 
از ش��رایط زمان اش��تغال آنها، اس��تفاده بهینه از تجارب بازنشس��تگان و…را 

مورد تاکید قرار دادند.
در�محیطی�آرام�و�قانونی،�مطالبات،�مش�کلات�و�معضلات�را���

مورد�هم�اندیشی�قرار�بدهیم
»غلامرضا فروغی نیا« مدیر مسئول روزنامه اقتصاد بومی، با عرض خیرمقدم 
به پیشکس��وتان حاضر در جلس��ه گفت: ش��اید سزاوارتر بود که خیلی پیش تر 
چنین نشس��تی را برگزار می کردیم، دل به یکدیگر می س��پردیم و مش��کلات 
و مطالبات جامعه بازنشس��ته صنعت فولد را مرور می کردیم. اما به هر حال 
امروز را به عنوان روز آغازین این حرکت انتخاب کردیم به این امید که بتوانیم 
از امکانات موجود که در دسترس ما هست، استفاده کنیم و در محیطی آرام 
مش��کلات، معض��لات و مطالبات را مورد هم اندیش��ی ق��رار دهیم و ماحصل 
آن را به ش��کل زیبنده از طریق رس��انه ها برای جس��تجوی شنوندگان قانونی 
انعکاس بدهیم. فروغی نیا تصریح کرد: در جایی که می توانیم پش��ت تریبون 
ق��رار بگیری��م و مطالب��ات و مش��کلات مان را انعکاس دهیم   و منتش��ر کنیم، 
هیچ ضرورتی ندارد که در ش��رایط فعلی و با وجود بیماری کرونا و خطر این 
بیم��اری ب��ا تجم��ع اعتراض مان را بیان کنیم. فروغی نیا در ادامه گفت: ما باید 
حرف هایمان را منطقی، معقول و در چارچوب قانون بیان کنیم و مش��کلات 
را به وس��یله ابزار رس��انه به گوش مس��ئولن کشوری منتقل کنیم. وی تاکید 
نمود: این حق طبیعی جامعه بازنشسته صنعت فولد است، کسانی که عمر 
۳۰ س��اله خود را در این صنعت س��خت با مش��کلات خاص خود گذرانده اند. 
مدی��ر مس��ئول روزنام��ه اقتص��اد بومی در پایان تصریح نم��ود: امیدواریم در 
نشس��ت های بعدی با دعوت از مدیران و مس��ئولن ذی ربط، این تعامل، یک 
رابطه دو س��ویه و زنده باش��د هرچند برگزاری این نشس��ت به معنی زیر فشار 
قرار دادن شخص و یا گروه خاصی نیست. بلکه استفاده قانونی از ابزار رسانه، 

یعنی حق تمامی آحاد جامعه است.
یک�بازنشسته�فولادی�همواره�باید�در�انتظار�کمک�از�طرف���

دولت�بوده�و�در�حال�نگرانی�و�چانه�زنی�باشد
»کوروش امامی« از بازنشس��تگان ش��رکت فولد خوزستان در این نشست 
اظهار کرد؛ س��ابقه صندوق بازنشس��تگی فولد به قبل از انقلاب اس��لامی وبه 
تشکیل صندوق بازنشستگی ذوب آهن برمی گردد که پس از انقلاب اسلامی 
و درتاریخ ۲۸ آذرماه ۵۸ و براساس یک لیحه قانونی مصوب شورای انقلاب، 
دو شرکت ذوب آهن ایران و شرکت ملی صندوق فولد ایران با یکدیگر ادغام 
و نتیجه آن تاس��یس صندوقی بنام »صندوق بازنشس��تگی شرکت ملی فولد 
ای��ران« گردی��د. وی افزود: براس��اس مصوبه هیات مدیره ش��رکت ملی فولد 
ایران درتاریخ ۱۸ خردادماه ۱۳۷۶ ، »موسسه صندوق حمایت و بازنشستگی 
کارکنان فولد« تش��کیل ش��د.امامی تاکید کرد: این صندوق از همان ابتدا به 
علت مورد توجه قرار گرفتن اقتضائات اقتصاد سیاسی در بنیان، سازکار و عدم 
توجه به تعهدات آتی به بازنشس��تگان و مش��ارکین، دچار چالش های بزرگی 
ش��د. این س��ازکار ها با کارشناس��ی غلط افق های نامشخص و نا امید کننده ای 
برای این صندوق رقم زده است. روند نزولی و کاهش شدید مشارکین کشور 
و در مقابل افزایش چشم گیر مستمری بگیران صندوق فولد باعث شد نسبت 
پش��تیبانی از رق��م منطق��ی و قاب��ل قبول عدد بالی ۶ ب��ه کمتر از ۰/۶ عملا 
صندوقی را که زمانی وضعیت قابل قبولی داشت، دچار کمبود شدید آورده 
مشارک و نیازمند به کمک های دولت، شرکت ها و واحدهای فولدی نماید.
وی افزود:پ��س از خصوصی س��ازی نیز با قط��ع کمک های واحدهای فولدی 
نظیر ذوب آهن، فولد مبارکه و فولدخوزستان که قبل از آن ملزم به کمک 

به صندوق و تامین کس��ری های مالی آن از منابع حاصل فروش محصولت 
خود بودند نیز ضربه کاری تری بر پیکر صندوق جوان فولد وارد ش��د.امامی 
تصریح کرد: نهایتاً سیاس��ت های غلط بیمه ای و عدم ش��فافیت در ورودی و 
خروجی های مشارکین، بازنشستگی های پیش از موعد به علت سنوات ارفاقی 
ناش��ی از کار س��خت و زیان آور، قطع کمک های واحدهای فولدی به علت 
عدم تعهدات کافی در زمان خصوصی س��ازی و س��ایر سیاس��ت های ناقص و یا 
غلط گذشته موجب ناتوانی و پیری زودرس صندوق جوان فولد گردید و در 
نتیجه  این سیاست ها، بازخورد این مشکلات تماماً متوجه سختی معیشت و 
درمان بازنشستگان این صندوق و افزایش نگرانی این فولد مردان در دوران 
س��خت جنگ تحمیلی و حافظان س��نگر تولید در دوران تحریم ش��د.وی در 
ادامه گفت: یک بازنشس��ته فولدی که بیش��ترین س��رانه پرداخت سهم بیمه 
شده و کارفرما را در گذشته داشته است بدون اختصاص ردیف بودجه معتبر 
)ردیف ۷ بودجه( همواره باید در انتظار کمک ها و تامین مالی از طرف دولت 
و س��ازمان برنامه و بودجه بوده و در حال نگرانی و چانه زنی باش��د. س��وق 
دادن صندوق بازنشس��تگی فولد به س��مت حق بیمه ضعیف مش��ارکین و 
همچنین سرمایه گذاری های بدون حاشیه امن کار را برای تامین مالی پایدار 
این صندوق و مس��تمری بگیران آن، روز به روز وضعیت را دش��وارتر نموده و 
موجب نگرانی بازنشستگان در تامین آینده معیشت و درمان شده است. امامی 
خاطرنش��ان کرد؛ از دیگر مش��کلات جدی صندوق بازنشس��تگان فولد، عدم 
وجود بازنشستگان فولدی در بدنه موسسه صندوق بازنشستگی فولد است. 
عدم حضور بازنشس��تگان فولدی در صندوق بازنشس��تگی به عنوان ترکیب 
هیات امناء، هیات مدیره و مدیریت عاملان منصوب این صندوق نیز موجب 
شده است تا مدیرانی غیرآشنا به مشکلات بازنشستگان فولدی و ناملموس 
بودن وضعیت تش��کیلاتی و بیمه ای، پایه های حقوقی و ش��رایط اختصاصی 
کارهای س��خت و بیماری زا در فولد و معدن عملا بین بازنشس��ته و صندوق 
ایجاد فاصله کرده است. این بازنشسته فولدی در پایان گفت: امیدوار هستیم 
دولت درخصوص ثبات مستمری بگیران و اختصاص بودجه و امکانات رفاهی 
و درمانی چاره اندیشی کرده و حاشیه امنی برای بازنشستگان سخت کوش و 

مظلوم این صندوق فراهم آورد.
در�کن�ار�بازنشس�تگی�در�صنعت�س�خت�فولاد،�مش�کلات�ما���

مضاعف�شده�است
»هوشنگ اصلاحی« از جمله بازنشستگان فولدی و جانباز دفاع مقدس در 
نشست بررسی مشکلات و دغدغه های بازنشستگان شرکت فولد خوزستان 
گفت: ما در زمان جنگ در شرکت فولد خوزستان بهترین دوستان و تکنیسین 
و مهندسین را از دست دادیم، شاید چنین اتفاقی که در شرکت فولد خوزستان 
رخ داده اس��ت در صنعت فولد کش��ور نادر باش��د.وی افزود: با وجود ماده های 
قانونی حمایت از حقوق جانبازان مصوب در مجلس شورای اسلامی، از سوی 
شرکت فولدخوزستان کمتر به ماده های قانونی پرداخته شده است.اصلاحی 
اظهار داشت: خواسته ما از مسئولن توجه بیشتر به بازنشستگان قشر ایثارگر 
و جانباز می باش��د، زیرا در کنار بازنشس��تگی از صنعت س��خت فولد، به دلیل 

تورم اقتصادی، مش��کلات ما مضاعف ش��ده است.براس��اس قانون توسعه پنج 
ساله ششم، یکی از موارد قانونی که نیاز است شرکت فولدخوزستان به اجرا 
درآورد، باید افراد جانباز ماهر و با تجربه برگش��ت به کار ش��ده و تا ۳۵ س��ال 
به کار خود ادامه دهند.اصلاحی در ادامه گفت: در سال ۸۵ که هنوز شرکت 
فولدخوزستان دولتی بود، مصوب شد که فرد جانباز با آخرین حقوق و مزایا 
بازنشس��ته ش��ود. براس��اس حکم وحدت رویه دیوان عدالت اداری، موسسات 
ملزم به اجرای قانون یادشده می باشند. صندوق بازنشستگان نیز برای افزایش 
حقوق بازنشستگان پرداخت حق بیمه از سوی شرکت فولدخوزستان را لزم 
می داند.وی درباره هزینه های درمان بازنشستگان تصریح کرد: هزینه ها و نوع 
درمان بازنشستگان فولد باید براساس آیین نامه همین شرکت اجرا شود، زیرا 
آیین نامه فولد بر اس��اس مش��اغل س��خت و زیان آور تدوین ش��ده است و این 
آیین نامه از فرس��ایش بالی جس��می در شرکت های فولدی و معدنی با خبر 
اس��ت.وی تاکید نمود: ما در زمان جنگ در ش��رکت فولد خوزس��تان بهترین 
دوستان و تکنیسین و مهندسین را از دست دادیم، شاید چنین اتفاقی که  در 
شرکت فولد خوزستان رخ داده است در صنعت فولد کشور نادر باشد. عده ای 
دیگر نیز بر اثر حوادث حین کار فوت شده اند.اصلاحی افزود: برای استخدام 
فرزندان کارکنان از ۴هزار بازنشس��ته ش��رکت فولد خوزس��تان سهم کمی از 
فرزندان بازنشسته فولد به کارگیری شد و طبق قانون باید ۲۵ درصد آن از 
س��همیه جانبازان بازنشس��ته فولد باشد.وی خاطرنشان کرد: در بحث تکریم 
کارمن��دان جانب��از علیرغم همه مس��اعدت های جناب مدیرعامل محترم اما 
به نظرم در این مورد خاص کم لطفی شده است و در بحث آیتم حق ایثارگری 
در حقوق که شامل اکثر جانبازان بازنشسته نشده است بنابراین ما از مسئولن 
محترم شرکت انتظار داریم که حق قانونی ما را پرداخت نمایند.اصلاحی در 
پایان با تش��کر از بانیان برنامه ، برگزاری چنین نشس��تی را موقعیتی مناس��ب 

برای بازگویی درد دل بازنشستگان برشمرد.
براس�اس�م�اده��۶۰قانون�جامع�،�ش�رکت�هایی�که�به�بخش���

خصوصی�واگذار�می�شوند،�باید�حقوق�جانبازان�را�رعایت�کنند
»مهدی بلدی« از بازنشستگان شرکت فولد خوزستان در نشست بررسی 
مشکلات و دغدغه های بازنشستگان شرکت فولد خوزستان گفت: در استان 
ما تفسیر دیگری از قانون از سوی مسئولن دیده می شود. در واقع طبق برنامه 
ششم توسعه و ماده ۸۷ و ماده ۴ استخدامی جانبازان، ماده ۶۰ قانون جامع 
و بر اس��اس آخرین استفس��اریه مجلس ش��ورای اسلامی، قانون جانبازان باید 
اجرا شود.بلدی افزود: بلاخره ما باید تابع قانون باشیم و فصل الخطاب ما باید 
قانون باشد ولی متاسفانه ما را وادار به کاری می شویم که علی رغم میل باطنی 
ماس��ت.یعنی بازنشس��تگان با حقوق اندکی که دارند، برای پیگیری مطالبات 
و حقوق قانونی خود، مجبور به گرفتن وکیل هس��تند. در حالی که ما علاقه 
داریم از طریق مذاکره مش��کلات مان را داخلی حل کنیم.بلدی در س��خنان 
خود بیان نمود: انتظار می رود که با برقراری ارتباط نزدیک میان مطبوعات، 
کانون بازنشستگی، مشکلات بازنشستگان پیگیری و در نهایت حل شود.وی 
خاطر نش��ان کرد: با مراجعه به ش��رکت فولد خوزس��تان و در چندین جلسه 

که در آنجا داش��تیم فرمودند: ش��رکت فولدخوزس��تان جزو بخش خصوصی 
می باشد، در صورتی که براساس ماده ۶۰ شرکت هایی که به بخش خصوصی 
واگذار ش��دند و یا در آینده واگذار می ش��وند، باید حقوق جانبازان را مد نظر 
ق��رار دهن��د. مطالب��ه ما رعایت قانون از طرف مس��ئولن بوده و امیدواریم در 
آینده یک ویژه نامه ای از عملکرد بازنشس��تگان وخدمات ارایه ش��ده ، تجربه 

آنها برای مطالعه دوستان راه اندازی شود.
زمان�ی�که�بیم�ه�کارکنان�از�تامین�اجتماع�ی�به�فولاد�تغییر���

یافت،�مبنای�مناسبی�برای�دریافت�حقوق�آنان�تعریف�نشد
»صفدر پویان« در نشست یادشده با اشاره به تغییر نوع بیمه کارکنان فولد، 
پس از دوران جنگ تحمیلی، از بیمه تامین اجتماعی به صندوق فولد گفت: 
زمانی که بیمه کارکنان از تامین اجتماعی به صندوق فولد تغییر یافت مبنای 
مناسبی برای دریافت حقوق آنان تعریف نشد. زیرا به جای آنکه پایه حقوقی 
پرسنل افزایش یابد مبحثی به نام پاداش تولید برای آنان در نظر گرفته شد.وی 
افزود: پایین ماندن گروه ش��غلی کارکنان، اثر خود را در زمان بازنشس��تگی 
ب��ه وض��وح نمای��ان می کند. زیرا دریافتی حقوق آنان یکباره به یک س��وم الی 
یک چهارم حقوق آنان در زمان اش��تغال کاهش می یابد. چنین اتفاقی برای 
یک بازنشس��ته یک ش��وک ویرانگر است. پویان درباره مشکلات بازنشستگان 
فولد گفت:بازنشستگان باید از طرف کانون بازنشستگیِ قوی و با تسلط بال بر 
قوانین کار و امور بازنشستگی مورد حمایت قرار گیرند. بازنشستگان در زمان 
کنونی مشکلات درمانی و مطالبات حقوقی و بیمه ای دارند. اعزام بیماران به 
شهرستان و به ویژه به پایتخت حذف گردیده و بازنشستگان برای عمل های 
جراحی متفاوت نمی توانند به پایتخت و ش��هرهای دیگر اعزام ش��وند. وی با 
تش��کر از مس��ولن کانون بازنشستگی و مدیران فولدخوزستان که دلسوزانه 
برای بازنشستگان فعالیت می نمایند، از آنان درخواست نمود با تلاشی بیشتر 

و تاثیرگذارتر، مشکلات بازنشستگان را پیگیری نمایند.
نشس�ت�های��بازنشس�تگان�ف�ولاد�خوزس�تان��نی�از��ب�ه��حض�ور���

مسئولان�فولادخوزستان،�مسئولان�استانی�و�نمایندگان�مجلس�دارد
نادر صفاریان در نشس��ت هم اندیش��ی کارکنان بازنشسته فولدخوزستان 
گفت: با تش��کر از برگزاری چنین نشس��تی که بس��یار هم ضروری بود و شاید 
مدت ها بود انتظار چنین جلسه را داشتیم به نظرم ضروری است تا نشست های 
بعدی با حضور مسئولن فولد خوزستان، مسئولن استانی و حتی در صورت 
نیاز با حضور نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شود تا بازنشستگان 
به طور مستقیم به بیان مشکلات خود در حضور آنان بپردازند. به هر حال این 
ابزار و امکانات قانونی ما هستند و ما هم دوست داریم در حدود قانون حرکت 
کنیم. وی افزود:البته تلاش های مدیریت فولد خوزستان جای قدردانی دارد 
اما واقعا بازنشستگان مشکلات گسترده ای دارند که نیازمند نگاه ویژه ای است.

درآمدبازنشستگان�همسان�سازیشده�و�مزایای�مناطق�جنگی���
برای�کم�شدن�فشار�زندگی�بر�دوش�بازنشستگان�لحاظ�شود

»عباس نورائی« در نشس��ت جمعی از بازنشس��تگان فولدخوزستان گفت: 
بازنشس��تگان ش��اید زمان فعالیت خود را در ش��رکت به اتمام رسانده باشند، 

اما تا پایان عمر مسئول رسیدگی به خانواده خود هستند. لذا به جای عبارت 
بازنشسته، عبارت »بازشایسته« برای آنان استفاده شود.

نورائی با درخواست حضور مسئولن شرکت و یا نمایندگان مجلس گفت: 
حضور یکی از آن عزیزان، باعث بالرفتن سرعت انتقال سخنان بازنشستگان 
به مس��ئولن مربوطه می ش��ود. وی درخواست خود را در چهاربخش: جبران 
هزینه های پزش��کی بازنشس��تگان، اجرای تبصره ۵ ماده ۱۰۹ قانون ش��رکت 
فولدخوزستان، درآمد بازنشستگان همسان سازی شود) به واسطه این تبصره، 
دریافتی حقوق هر بازنشسته، درصد مشخصی از یک فرد هم رده وی می باشد 
که در حال حاضر در شرکت شاغل می باشد( و لحاظ مزایای مناطق جنگی 

برای کم شدن فشار مشکلات زندگی بر دوش بازنشستگان عنوان نمود. 
نورائی در پایان س��خنان خود از برگزاری چنین جلس��اتی که در راس��تای 

رساندن سخنان بازنشستگان به مسئولن می باشد، تشکر نمود.
چ�را�مابق�ی�پرداختی�ش�رکت�فولادخوزس�تان�به�صندوق���

بازنشس�تگی�فولادایران�به�بازنشس�تگان�عضو�صن�دوق�پرداخت�
نمی�شود؟

»غلامرضا اورکی« از دیگر بازنشستگان فولدخوزستان در نشست یادشده 
پ��س از درخواس��ت نث��ار قرائ��ت فاتحه ای به روح بازنشس��تگان از دنیا رفته 
فولدخوزستان و در ادامه مطالبات بازنشستگان فولد خوزستان اظهار داشت: 
پیرو مذاکرات ای که با آقای محمدی مدیرعامل محترم شرکت فولد خوزستان 
انجام ش��د، قرار بود همس��ان سازی دریافتی بازنشستگان سال های ۹۲ و ۹۳ 
به همراه کمکی از صندوق بازنشس��تگی، به بازنشس��تگان پرداخت ش��ود اما 
متاس��فانه تاکنون از مبلغ یکصد و ۶۷ میلیارد ریال پرداخت ش��ده از س��وی 
شرکت فولد خوزستان به صندوق بازنشستگی فولد ایران، این صندوق تنها 
مبلغ ۲۸ میلیارد ریال آن را به اعضای صندوق که ۱۹۶ نفر هستند پرداخت 

نموده و مابقی آن از سوی این صندوق پرداخت نشده است.
وی افزود: انتظار داریم مس��ئولن ش��رکت فولد خوزس��تان در این رابطه 
دس��ت همکاران بازنشس��ته را گرفته و با صندوق فولد مذاکره نمایند تا حق 
بازنشس��تگان معطل نماند. اورکی در پایان س��خنان خود با تشکر از برگزاری 
چنین جلس��ه ای، حضور نماینده ش��رکت فولدخوزس��تان برای رفع مشکل 

بازنشستگان سال ۹۲ و ۹۳ را خواستار شد.
عوارض�جس�می�که�برای�بازنشس�تگان�ایجاد�می�شود�بر�اثر���

کار�سخت�در�شرکت�های�صنعتی�می�باشد
»الهه آزادمنش« از بانوان بازنشس��ته ش��رکت فولدخوزستان در سخنان 
خود اظهار داش��ت: با وجود کار بانوان در ش��رایط جنگی، مزایایی بابت ایام 
بارداری و رسیدگی به نوزاد در آن زمان برای بانوان در نظر گرفته نشد و در 
حال حاضر با داشتن سه فرزند تحصیلکرده در منزل، با درخواست اشتغال به 
کار آنان موافقت نشده است. وی با اشاره به برخورد نامناسب با بازنشستگان 
جهت حضور ضروری در ش��رکت در این رابطه از یکی از مدیران گلایه نمود 
و در ادام��ه در خص��وص تبع��ات جس��مانی ناش��ی از کار تاکید نمود: عوارض 
جسمی که برای بازنشستگان ایجاد می شود بر اثر کار سخت در شرکت های 
صنعتی می باشد، لذا افزایش جبران هزینه درمان بازنشستگان را خواستاریم.

روزی�تمامی�مسولان�بازنشسته��خواهند�شد��
»صالح زنگنه« در نشس��ت هم اندیش��ی بازنشس��تگان فولدخوزس��تان با 
اشاره به این که روزی تمامی مسولن بازنشسته  خواهند شد، اظهار داشت: 
از مس��ئولن صندوق بازنشس��تگی فولد، ش��رکت فولدخوزستان و مقامات 
استانی خواستاریم که با بازنشستگان شرکت فولدخوزستان جلساتی برگزار 

نموده و به گلایه آنان گوش فرا داده و به مشکلات آنان رسیدگی نمایند.
وی تاکی��د نم��ود: س��خن گفت��ن و ح��رف زدن و ش��نیدن درد دل ه��ای 
بازنشستگان حداقل مطالبه ای است که می توان در مورد بازنشستگان مورد 
توجه قرار داد.این نشس��ت س��رانجام پس از دو س��اعت با گرفتن یک عکس 
یادگاری به پایان رس��ید.  در حالی که همگی ماس��ک ها را بر صورت خویش 
کشیده بودند و فقط در یک لحظه نفس ها را در سینه حبس نموده و ماسک ها 
را پایین کشیده تا چهره صمیمی آنها در یکدیگر تلاقی یابد و یک روز ماندگار 

به یادگار برای آنها باقی بماند.
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رفینیتیو متالز ریس��رچ پیش بینی کرد در سال میلادی آینده 
تقاضا برای طلا از س��وی صنعت جواهرات و بانک های مرکزی به 
میزان چش��مگیری کمتر خواهد بود اما سرمایه گذاران با خرید و 
نگهداری مقادیر زیادی طلا، باعث می شوند قیمت ها بال بمانند.

به گزارش ایس��نا، نرخ اونس طلا در ماه اوت که سرمایه گذاران 
در اروپا و امریکای شمالی برای حفظ سرمایه در بحبوحه بحران 
پاندم��ی ویروس کرونا به احتکار ط��لا پرداختند، به ۲۰۷۲ دلر 
و ۵۰ س��نت صعود کرد. این قیمتهای بال باعث س��قوط فروش 
جواهرات در آس��یا شد که پیش از این بزرگترین موتور رشد بازار 

طلا بود. کامرون الکساندر، مدیر رفینیتیو متالز ریسرچ همزمان 
با انتش��ار جدیدترین گزارش ۳ماهه این موسسه درباره عرضه و 
تقاضای طلا، اظهار کرد: تقاضا برای جواهرات امس��ال ۳۱ درصد 
افت کرده و به ۱۳۲۷ تن می رس��د اما در س��ال ۲۰۲۱ به میزان 
۹درصد رشد کرده و به ۱۴۴۷ تن خواهد رسید. خرید بانک های 
مرکزی امس��ال نیمی کاهش یافته و به ۳۱۲ تن می رس��د و در 
سال آینده اندکی بهبود خواهد یافت و به ۳۸۵ تن بالغ می شود.

س��رمایه گذاران همچنان شکاف تقاضا برای طلا را پر خواهند 
کرد. صندوقهای ETF طلا امس��ال ۱۲۰۵ تن طلا خریده اند که 

۳برابر میزان س��ال ۲۰۱۹ است و انتظار می رود ۱۳۶۲ تن دیگر 
در سال ۲۰۲۱ خریداری کنند که بیشترین میزان خرید تاکنون 

خواهد بود.
خرید شمش و سکه طلا توسط خریداران خرده پا امسال شش 
درصد کاهش یافته و به ۹۱۷ تن می رسد اما سال آینده ۱۳ درصد 

رشد کرده و به ۱۰۳۹ تن افزایش پیدا کند.
الکس��اندر گفت: میانگین نرخ هر اونس طلا در س��ال میلادی 
آینده ۱۸۹۰ دلر خواهد بود که پایین ۱۹۶۵ دلر پیش بینی نرخ 
در جدیدترین نظرس��نجی رویترز است اما وی خاطرنشان کرد 

که قیمت ها ممکن اس��ت نوسانی باشند.طبق گزارش رفینیتیو، 
در ۳ماهه س��وم امسال با وجود بهبود ساخت جواهرات، تقاضا به 

ضعیف ترین حد خود در امسال رسید.
بر اساس گزارش رویترز، مالکان شمش طلا در آسیا به فروش 
طلا اقدام کرده و تقاضا برای شمش های طلا به پایینترین حد در 
بیش از یک دهه اخیر نزول کرد. بانک های مرکزی هم در مقایسه 
با مقداری طلایی که از سال ۲۰۱۰ خریداری کرده بودند، طلای 
 ETF بیش��تری فروختند و روند ورود س��رمایه به صندوق های

ضعیف شد.

عاملان�گرانی�طلا�در�سال�آینده

بازار سنگ آهن در کنترل کووید-19
گروه معدن

ش��یوع ویروس کرونا ش��رایط متض��ادی در بازار 
جهانی س��نگ آهن ایج��اد کرد که ب��ه دلیل اختلال 
در عرض��ه برزیل و روند متفاوت بهبود تقاضا در چین 
و س��ایر کش��ورهای دنیا بود. به گزارش فولد ایران، 
افزای��ش واردات به چی��ن و در مقابل کاهش تقاضای 
س��ایر کشورها در س��ال ۲۰۲۰ تجارت جهانی سنگ 
آهن را دو قطبی کرد. با توجه به این که حاش��یه سود 
فولدس��ازی در چین پ��س از تعطی��لات هفته اول 
اکتبر کمی بهبود داش��ته، پرمیوم س��نگ آهن فاین 
خلوص بال نس��بت به خلوص متوس��ط هم به نظر در 
س��ه ماهه پایانی سال در س��طوح بال می ماند چرا که 
عرضه داخلی کنس��انتره س��نگ آهن کاهش یافته و 
نرخ کک در چین گران ش��ده است. این امر پس از آن 
رخ داد که نرخ س��نگ آهن در س��ه ماهه سوم سال به 
اوج چند س��ال اخیر رس��ید که به لطف رشد تقاضای 
چینی ه��ا و محدودیت عرضه برزیل بود. ولی اختلاف 
میان شاخص نرخ سنگ آهن خلوص ۶۲ درصد فاین 
پلاتس و س��ایر خلوص های سنگ آهن کمتر شد که 
نشانگر بهبود عرضه و افزایش رقابت بین خلوص های 
مختلف بود.  در نتیجه فولدس��ازان چینی در سه ماه 
پایانی س��ال ترکیب اقتصادی تری برای سنگ آهن 
مورد نیاز تولید خود نس��بت به اوایل س��ال در دست 
دارن��د ت��ا هزینه تولید ف��ولد خود را بهت��ر مدیریت 
کنن��د. نیمه دوم س��ال ۲۰۲۰ نرخ س��نگ آهن های 
خلوص بال و پایین به ش��اخص ن��رخ پلاتس نزدیک 
تر ش��دند. عملکرد انواع س��نگ آهن به میزان عرضه 
آن و خلوص های مختلف، حاش��یه سود فولد سازان 
چینی و روش های مخلوط س��ازی سنگ آهن توسط 

کارخانه ها بس��تگی دارد. معمول حاش��یه سود بالی 
فولد پرمیوم سنگ آهن خلوص بال نسبت به متوسط 
را بیش��تر می کند و تخفیف سنگ آهن خلوص پایین 
نسبت به متوسط را بیشتر می کند در حالی که حاشیه 
سود پایین برعکس عمل می کند. در هر حال صادرات 
س��نگ آهن برزیل بین ژانویه تا می افت شدید داشت 
که به دلیل کاهش ش��دید عرضه پ��س از بارش های 
س��نگین باران در اوایل سال و همچنین کاهش تولید 
معادن درگیر شکس��ت سد در سال ۲۰۱۹ بوده است. 
از ماه می با بهبود عرضه برزیل و کاهش فصلی تقاضای 
چین و کاهش ساخت وساز، اختلاف نرخ میان خلوص 
بال و متوس��ط کمتر شد. از این رو اثر منفی بر حاشیه 

سود فولدس��ازان داشت. افزایش تولید کنسانتره در 
چی��ن نیز کمبود ایجاد ش��ده در عرضه س��نگ آهن 
خل��وص بال را تاحدودی جبران کرد. گرچه حاش��یه 
س��ود فولدس��ازان چینی در جولی و اوت بهتر شد 
ولی پرمیوم خلوص های بال و متوسط به کاهش ادامه 
داد که به دلیل بهبود صادرات برزیل و افت نرخ گندله 
بود. اختلاف میان سنگ آهن فاین خلوص ۶۵ درصد 
و گندله ۶۵ درصد بین فوریه تا اوت افت شدید داشت 
که به دلی��ل آن بود که افزایش صادرات گندله عرضه 
ب��ه چین را در حالی که تقاضا خ��ارج از چین به دلیل 
پاندمی کرونا کم بود بال برد. واردات گندله به چین بین 
ژانویه ت��ا اوت نزدیک به ۳۳ میلیون تن یعنی واردات 

کل س��ال ۲۰۱۹ بود. در تئوری نرخ گندله ۶۵ درصد 
باید با حس��اب پرمیومی نس��بت به سنگ آهن فاین 
۶۵ درصد با توجه به هزینه های تبدیل و تولید گندله 
محاس��به ش��ود ولی در اوت نرخ گندله نسبت به نرخ 
سنگ آهن فاین کمتر شد و فشار زیادی بر نرخ سنگ 
آهن فاین ۶۵ درصد وارد کرد. عرضه اس��ترالیا هم در 
جولی و اوت کمتر شد که به بهبود نرخ ناگهانی سنگ 
آهن خلوص متوس��ط کمک کرد. این امر فولدسازان 
چین��ی را ترغیب کرد ترکیب س��نگ آهن مصرفی را 
به درصدی از س��نگ آهن خلوص بال و خلوص پایین 
تغیی��ر دهند تا این که از خلوص متس��وط گران نرخ 
استفاده کنند. با بهبود جهانی تقاضای سنگ آهن در 

س��پتامبر اخلاف میان نرخ گندله خلوص ۶۵ درصد و 
س��نگ آهن فاین ۶۵ درصد افزایش یافت و به سنگ 
آهن خلوص بال کمک کرد تا بهبود نرخ داش��ته باشد. 
عرضه سنگ آهن های خلوص پایین هند هم به دلیل 
ب��ارش باران کاهش یافت و اختلاف نرخ س��نگ آهن 
خلوص متوس��ط و پایین را کاهش داد و دیگر ترکیب 
خلوص بال و پایین برای فولدس��ازان همچون قبل به 
صرفه نبود. حاش��یه سود فولدس��ازان چینی پس از 
تعطیلات هفته اول اکتبر بهتر ش��د و به بهبود پرمیوم 
س��نگ آهن خلوص بال نسبت به متوسط کمک کرد. 
انتظ��ار می رود این پرمی��وم تا پایان س��ال بال بماند 
چون حاش��یه س��ود کارخانه ها به لطف آرام تر شدن 
روند رش��د تولید فولد چی��ن و کاهش عرضه داخلی 
کنسانتره س��نگ آهن در زمستان بیشتر خواهد بود. 
حمایت بیش��تر از جانب ب��ازار کک و نرخ بالی آن به 
دلیل محدودیت عرضه زغال س��نگ در زمس��تان و 
رکود فصلی صادرات برزیل پس از آن که فصل س��وم 
رونق داشته، مشاهده شده است. برعکس تفاوت نرخ 
خلوص های پایین تا متوس��ط با بهبود حاش��یه سود 
فولدس��ازی و افزایش عرضه استرالیا و هند می تواند 
بیش��تر ش��ود. تقاض��ای چینی ها برای س��نگ آهن 
خلوص های تا حداکث��ر ۵۸ درصد فاین هند تاکنون 
در س��ال ۲۰۲۰ به میزان چش��مگیری مطلوب بوده 
است. سنگ آهن خلوص های بالتر از ۵۸ درصد هند 
مشمول ۳۰ درصد تعرفه صادرات است. بدین ترتیب 
می بینیم که تجارت جهانی سنگ آهن در سال ۲۰۲۰ 
دو قطبی ش��ده اس��ت. واردات چین کمبود تقاضای 
س��ایر کشورها را جبران کرده است. همچنین در بازار 
گندله بیشتر تحت تاثیر قرار گرفت و میزان داد و ستد 

آن و قیمتش افت شدیدی داشت. 

 حمایت »بایدن«
 از تولید مواد معدنی 

جو بایدن، نامزد انتخابات ریاس��ت جمهوری دموکرات 
ایالت متحده، از تقویت تولید داخلی مواد معدنی حیاتی 
برای انرژی های س��بز و وس��ایل نقلیه الکتریکی حمایت 
خواه��د کرد. گزارش ش��ده اس��ت که کمپی��ن بایدن به 
ط��ور خصوصی به معدن کاران امریکایی گفته اس��ت که 
دموک��رات از پروژه های مهم برای برنامه آب و هوایی خود 
پشتیبانی خواهد کرد. به گزارش صنعت کار، دولت فعلی 
ترامپ به طور مداوم حمایت خود را از صنعت معدن ایالت 
متح��ده ابرازکرده اس��ت و ترامپ در مدت ۴ س��ال خود 
چندین دس��تور اجرایی برای تشویق پروژه های استخراج 
معادن امریکا صادر کرده اس��ت. دول��ت ایالت متحده در 
سال های اخیر با تسلط فزاینده چین بر مواد معدنی حیاتی 
دس��ت به گریبان است، چین به بزرگ ترین تولید کننده یا 
مصرف کننده فلزات خاکی کمیاب در جهان تبدیل ش��ده 
است که برای وسایل نقلیه الکتریکی، تلفن های هوشمند 
و رایانه ها، س��لاح ها و سیس��تم های دفاعی و س��ایر موارد 
استفاده می شود. فن آوری ها چین بیش از ۹۰درصد تولید 
م��واد معدنی کمیاب در جهان را کنت��رل می کند. ترامپ 
اخیرا با امضای یک دستورالعمل برای شروع فرآیند تقویت 
پ��ردازش مواد معدنی مورد حمای��ت دولت، این وضعیت 
را ی��ک وضعیت اضط��راری ملی اعلام ک��رد. قانون موارد 
اضطراری ملی به وزارت کشور ایالت متحده این امکان را 
می دهد تا از اختیارات خود تحت قانون تولید داخلی برای 
تأمین بودجه فرآوری مواد معدنی داخلی اس��تفاده کند. 
دولت امریکا تمایل زیادی به کاهش قدرت چین در زمینه 
عرض��ه خاک های ن��ادر در جهان دارد و ای��ن اقدام ترامپ 
بدان معنی است که بودجه بیشتری برای پروژه های معدن 
داخلی در دسترس خواهد بود. منابعی که به طور ناشناس 
با رویت��رز صحبت می کردن��د گفتند که بای��دن با هدف 
دستورات ترامپ در تشویق استخراج معدن داخلی موافق 
است، اما با سخنان ضد چین ترامپ و همچنین تلاش های 

وی برای ساده سازی مجوزهای فدرال مخالف است.

خبر

جلسه�هم�اندیشی�با�موضوع�»بررسی�مشکلات�و�مسائل�بازنشستگان�فولاد�خوزستان«�برگزار�شد



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

استانها
شنبه
 10 آبان 1399

 14 ربیع الاول 1442
 31 اکتبر 2020

 سال سوم  شماره 478

رئیس صنعت معدن و تجارت اس��تان س��منان با اشاره به 
ض��رورت تقویت واحدهای فراوری معدن��ی در میامی، گفت: 
منطق��ه مهم معدنی در شهرس��تان وج��ود دارد که نیازمند 

تقویت هستند.
به گزارش مهر، علی تش��نه دل در نشست کارگروه تسهیل 
و رف��ع موانع تولید میامی به میزبانی فرمانداری با بیان اینکه 
این شهرستان قطب معادن فلزی استان به ویژه کرومیت است 
بیان کرد: مشکل عمده واحدهای معدنی این شهرستان خام 

فروشی است.
وی ب��ا بیان اینکه اقدامات خوبی برای جذب س��رمایه گذار 
در زمینه ترویج واحدهای فرآوری در شهرس��تان انجام شده 

اس��ت، بیان کرد: هم اکنون 3 واحد معدنی در این شهرستان 
کار ف��رآوری محصولات را نیز انج��ام می دهند که با توجه به 

ظرفیت های خوب معدنی، باید بیشتر شود.
رئیس صنعت، معدن وتجارت اس��تان سمنان با بیان اینکه 
ذخایر بس��یار غنی در زمینه کانی ها و فلزات در میامی وجود 
دارد ک��ه از جمل��ه آنها می ت��وان به کرومی��ت فرومد و مس 
عباس آباد و... اش��اره کرد که از قطب های کل کشور محسوب 
می شوند، بیان کرد: تسهیل در ش��رایط سرمایه گذاری اقدام 

صنعت معدن برای رونق این معادن است.
تش��نه دل با بیان اینکه 3 منطقه معدنی در میامی به ثبت 
رسیده است، تاکید کرد: واحدهای فرآوری مس متأسفانه در 

این شهرس��تان مشکل زیرساختی شامل تأمین آب و به ویژه 
برق دارند لذا اگر بتوانیم این زیرس��اخت ها را به ویژه در شرق 
میام��ی فراهم کنیم رغبت برای س��رمایه گذاری و واحدهای 

فرآوری نیز به مراتب بیشتر می شود.
وی ب��ا بی��ان اینکه تأمین زیرس��اخت ها نیاز ب��ه یک عزم 
همگان��ی و بی��ن دس��تگاهی دارد، تاکید داش��ت: ۱۱ واحد 
صنعت��ی در میامی فعال هس��تند همچنی��ن ۲۴ فقره پروانه 
اکتش��اف و ۹ فقره گواهی کشف در بخش معدن صادر شده، 
اما هنوز ظرفیت های ویژه در این شهرس��تان مس��تعد وجود 

دارد.
رئیس صنعت معدن اس��تان س��منان با بیان اینکه ذخیره 

قطعی معادن این شهرستان بیش از ۲۰ میلیون تن و ظرفیت 
استخراج در حدود ۹۰۰ هزار تن است، ابراز کرد: ۲۵۰ نفر در 
معادن میامی مش��غول به کار هستند اما اشتغال غیر مستقیم 
این معادن به ویژه در حوزه فرآوری به مراتب بیش��تر خواهد 

بود.
تش��نه دل در ادام��ه ب��ه مهم تری��ن مش��کلات واحدهای 
تولی��دی صنعت��ی و معدنی میامی اش��اره ک��رد و افزود: در 
کنار زیرس��اخت هایی مانند برق،گاز، آب و... مشکلات بانکی، 
کمب��ود نقدینگی و س��رمایه در گردش، تأمین م��واد اولیه، 
دریافت تسهیلات در زمره مهم ترین مشکلات هستند که در 

نشست های کارگروه تسهیل به آنها رسیدگی می شود.

مع��دن محرکی قوی در توس��عه بخ��ش خصوصی و ایجاد 
فرصت های قروت و اشتغالزایی است که استان اردبیل نیز به 
لحاظ دارا بودن معدن ظرفیتی غنی در کشور بشمار می رود.
به گزارش تس��نیم، معدن محرکی قوی در توس��عه بخش 
خصوصی اس��ت که با توجه به ش��رایط اقتص��ادی کنونی و 
عقب ماندگی بخش صنعت در اس��تان اردبیل، معدن یکی از 
فرصت های اشتغال و ثروت زایی بوده و نقش مهمی در ایجاد 
صنایع پایه و زنجی��ره ای دارد. از ۲۰ پهنه معدنی موجود در 
ایران 3 پهنه ش��امل قزل اوزن در خلخال، سبلان قره سو در 
مش��گین شهر و باغرو در کوثر به استان اردبیل تعلق دارد که 
سامان بخش��یدن به مشکلات بخش معدن و توسعه آن، این 
روزها یکی از اصلی ترین مطالبات و دل مشغولی های مسئولان 
اس��ت. به طوری که معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
اردبیل در جلس��ه با نمایندگان صنفی معدن کاران و مدیران 
دس��تگاه های اجرایی مرتبط به افزایش سهم بخش معدن در 
رونق تولید و ایجاد اش��تغال مولد اشاره کرد. قلندری، معاون 
هماهنگ��ی امور عمرانی اس��تاندار اردبیل اظهار کرد: با توجه 
به اینکه مع��دن داران، بهره برداران و س��رمایه گذاران معدن، 

همگی در یک سیستم اقتصادی هستند و هدف آنها پیش برد 
و ارتقاء اوضاع اقتصادی اس��تان و ایجاداشتغال است لذا سهم 
بخ��ش معدن از رونق تولی��د و ایجاد اش��تغال مولد افزایش 
می یابد. وی با بیان اینکه در بخش معدن استان ظرفیت های 
بسیار مناس��بی وجود دارد که باید مورد بهره برداری صحیح 
قرار بگیرد، افزود: بخش مع��دن با توجه و برنامه ریزی دقیق 
می تواند نقش مهمی را در توس��عه اقتصادی استان بازی کند 
و ب��ه عنوان محرکی قوی در توس��عه بخ��ش خصوصی مورد 

استفاده قرار گیرد.

خام�فروشی�اصلی�ترین�مشکل�معادن��
معاون هماهنگی امور عمرانی اس��تاندار اردبیل به مش��کل 
اصلی معادن که بحث خام فروش��ی است، اشاره کرد و گفت: 
در استخراج و فرآوری باید به الزامات زیست محیطی و ایجاد 
صنای��ع پایین دس��تی معدنی ب��ه منظور جلوگی��ری از خام 
فروش��ی توجه شود . قلندری به برنامه ریزی هدفمند و علمی 
ب��رای ارتقاء کمی و کیفی معادن اس��تان تاکید کرد و افزود: 
ظرفیت های شورای معادن و تشکل های صنفی بخش معدن 
استفاده شد و دستگاه های متولی نیز نسبت به آسیب شناسی 
و حل مشکلات بخش معدن اقدام خواهند کرد که در صورت 
نیاز به رفع موانع و تس��هیل امور در سطح استانی و پیگیری 

در سطح ملی آمادگی کامل وجود دارد.
موان�ع�حف�اری�و�اکتش�اف�پهنه�ه�ای�معدن�ی���

استان�برطرف�شود
اکب��ر بهنام جو، اس��تاندار اردبیل نیز در این ب��اره با بیان 
اینکه باید موانع حفاری و اکتش��اف پهنه های معدنی اس��تان 
برطرف ش��ود. وی افزود: این آمادگی در اس��تان وجود دارد 
تا برای رفع موانع فعالان بخش معدنی اس��تان حمایت لازم 

از س��رمایه گذرای در این بخش انجام شود. بهنام جو با اشاره 
به اینکه مدیریت صنعت و معدن اس��تان و فرماندارانی که در 
محدوده شهرس��تان آنها پهنه معدنی ق��رار دارد باید نهایت 
همکاری را با س��رمایه گذاران داش��ته باشند، افزود: در زمینه 
راه اندازی ش��هرک صنعت��ی خصوصی ویژه اکتش��اف معدن 
مجوزهای لازم را در کمترین زمان ممکن صادر می کنند که 
تلاش می کنیم همزمان با اکتشاف محصولات معدنی صنایع 

فرا دستی نیز در استان ایجاد شود.
کارشناس��ان معتقدند: با توجه به اینکه اس��تان اردبیل در 
کل کش��وراز لحاظ وجود معدن یک منطقه بی نظیر به شمار 
می رود و ش��رط موفقیت در بخش معدن استان اردبیل پیوند 
دادن آن به صنعت و تجارت اس��ت. تس��ریع در اکتش��اف و 
عملیات��ی کردن اس��تحراج معادن در اس��تان می تواند علاوه 
بر ایجاد فرصت های ش��غلی به جذب س��رمایه گذاری بخش 
خصوصی نیز منجر شود البته مجموعه صنعت و معدن استان 
اردبی��ل نیز می تواند در راس��تای جذب س��رمایه گذار بخش 
خصوصی به روند ش��تاب بخشیدن س��رمایه گذاری ها کمک 

کند و اقتصاد استان را رونق دهند.

�۳منطقه�معدنی�مهم�در�میامی�وجود�دارد

سهم�معدن�اردبیل�در�رونق�تولید�افزایش�می�یابد

معمای بهره برداری از معدن مس علی آباد

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی 
گف��ت: ۵۸ فقره مجوز معدنی نیمه نخس��ت امس��ال در این 
استان صادر و زمینه اشتغال ۸۰نفر به صورت مستقیم فراهم 
شد. به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خراس��ان جنوبی، عب��اس جرجانی افزود: ۶ماه اول امس��ال 
۱۴فق��ره پروانه بهره برداری معدنی، ۹فقره گواهی کش��ف و 
3۵فقره پروانه اکتشاف در خراسان جنوبی صادر شده است.

وی اظهارک��رد: ای��ن پروانه های اکتش��اف در مس��احتی 
ح��دود ۲۶۴ کیلومت��ر مربع صادر و برای عملیات اکتش��اف 
م��واد معدن��ی مربوط��ه ۱۶۹ میلی��ارد و ۹۰۰ میلیون ریال 

هزینه پیش بینی ش��ده اس��ت. سرپرست س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان خراس��ان جنوبی گف��ت: ۶ میلیون 
و ۵۶۰ه��زار ت��ن ذخی��ره قطعی م��واد معدنی جدی��د نیز با 
هزینه ک��رد ۲۲ میلی��ارد و ۷3۱ میلی��ون ری��ال در بخ��ش 
 گواهی های کشف صادرشده در نیمه نخست امسال شناسایی 

شده است.
وی اف��زود: در ای��ن م��دت ب��ا ص��دور ۱۴ فق��ره پروان��ه 
بهره برداری معدنی، بالغ بر ۱3۵ میلیارد و ۶3۰ میلیون ریال 

سرمایه گذاری در استان انجام شد.
جرجان��ی خاطرنش��ان ک��رد: همچنین ۱۰ فق��ره پروانه 

بهره برداری معدنی در ۶ ماه نخست امسال با استخراج اسمی 
سالانه ۲ میلیون تن تمدید شده است.

خراسان جنوبی از استان های معدنی کشور به شمار می رود 
و براساس آخرین آمار از ۶۵ نوع ماده معدنی شناخته شده در 

ایران، ۴۲ نوع آن در خراسان جنوبی وجود دارد.
با انجام عملیات ژئوفیزیک هوایی که از سال ۹۲ در استان 
خراس��ان جنوبی آغاز شد و شناسایی ظرفیت های معدنی در 
عمق زمین تاکنون ۲۰۰ نقطه امیدبخش معدنی با مساحت 
بی��ش از ۲۰ هزار کیلومترمربع حاص��ل مطالعات پهنه های 

اکتشافی در این استان شناسایی شده است.

براس��اس این نقاط امیدبخش، شرکت ها کارهای اکتشافی 
را ادامه می دهند و به محض اینکه به پروانه اکتش��اف رس��ید 
و مش��خص ش��د که چه ماده معدنی وجود دارد، واگذاری از 

طریق مزایده انجام خواهد شد.
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و شرکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران از جمله دستگاه هایی هستند که در 
۷س��ال گذشته برای توسعه اکتشاف و بهره برداری از معادن 
خراسان جنوبی در این استان مرزی و پهناور سرمایه گذاری 

کرده اند.

۵۸ فقره مجوز معدنی در خراسان جنوبی صادر شد

گروه معدن

موضوع معدن دره زرش��ک سال هاس��ت که به 
معم��ا تبدیل ش��ده و با وجود اینک��ه این معدن 
تبعات زیس��ت محیطی و آثار نامطلوب بر منابع 
آبی و حت��ی آثار تاریخی دارد، مس��ئولان هنوز 

برای لغو مجوز آن تردید دارند. 
به گ��زارش مه��ر، معدن م��س علی آب��اد در 
شهرس��تان تفت واقع و در قل��ب منابع آبی این 
اس��تان واقع شده و سال هاست اختلاف نظرهایی 
درب��اره آثار و تبعات زیس��ت محیطی این معدن 

توسط صاحب نظران مطرح می شود.
ای��ن مع��دن علاوه بر اینک��ه منابع آب��ی را به 
ش��دت تهدید می کند، سبب ش��ده برخی اهالی 
روس��تاهای این معدن محل زندگی خود را ترک 
کنند در حالی که بهره برداران معتقدند این معدن 

توانسته برای اهالی اشتغالزایی کند.
یکی از مس��ائلی که اکنون محل سوال صاحب 
نظ��ران اس��ت این اس��ت که معادن ت��ا چه حد 

توسعه و رفاه را برای مردم به ارمغان آورده اند.
س��ید عباس هاش��می، مدیرعام��ل مؤسس��ه 
جمعی��ت واقفی��ن س��بز در نشس��ت تفکر آب 
دانشگاه یزد با تاکید بر اینکه از همه اقشار اعم از 
حقیقی و حقوقی انتظار می رود، وارد این عرصه 
برای تصمیم گیری درست و اساسی شوند، گفت: 
در بحث وضعیت معدن مس دره زرش��ک چیزی 
که می تواند مبنا قرار گیرد، نظرات کارشناس��ی 

صاحب نظران در این امر است.
وی اف��زود: علاوه بر اث��رات مخرب معدن مس 
دره زرش��ک بر وضعیت کمی و کیفی منابع آب 
منطق��ه، اجرایی ش��دن کار این مع��دن، تبعات 
س��نگینی نیز برای انس��ان، دام و گیاه به وجود 

می آورد.
�حف�اری�مع�دن�در�حری�م�می�راث���

۷هزار�ساله
از دیگ��ر تبعات مجوز دادن به اس��تخراج این 
معدن در جوار دره و چش��مه های آهکی ندوشن 
و توران پش��ت، قرار گرفتن آن در حریم قانونی 
میراث طبیعی ۷ هزار ساله است که این موضوع 

دیگر نیازی به پژوهش و کارشناسی ندارد.
همچنی��ن ب��ا گمانه زنی های��ی ک��ه در ای��ن 
مدت انجام ش��ده مش��خص ش��ده است بعضی 
هرگ��ز  تاری��خ  ط��ول  در  ک��ه  قنات های��ی  از 

 ک��م آب ی��ا خش��ک نش��ده بودن��د، خش��ک 
می شوند.

مدیرعامل مؤسس��ه جمعیت واقفین س��بز با 
اس��تناد به پژوهش خود با همکاری دانشگاه یزد 
در رابطه با کوهس��تان شیرکوه که منجربه چاپ 
کتابی با نام »به کجا چنین شتابان« شده است، 
گفت: برکات عظیمی در ش��یرکوه نهفته اس��ت 
ک��ه جدای از ب��رج آب یزد ب��ودن، محل تأمین 
آب دش��ت ی��زد - اردکان، تنف��س گاه و ییلاق 
یزد اس��ت که اگ��ر معدن فعال ش��ود، همه آنها 
تحت الش��عاع قرارمی گیرد و ادامه حیات در یزد 

غیرممکن خواهد شد.
ب��ه گفت��ه وی، تم��ام مس��تندات و نظریات 
کارشناسی در طول ۱۰ساله این بحث گردآوری 
و تهیه ش��ده اس��ت که در نخس��تین فرصت در 
اختی��ار عم��وم جه��ت تصمیم گیری گذاش��ته 

می شود.
�آیا�تاکنون�بخش�ی�از�درآمد�معادن���

اس�تان،�خرج�توس�عه�مردم�منطقه�شده�
است؟

هاش��می با بیان اینکه فی نفس��ه با برداش��ت 
معدن��ی مخالف نیس��تیم، گفت: م��ا بارها اعلام 
کرده ای��م ک��ه مخالف مع��دن نیس��تیم بلکه با 

فس��اد در آن مخالفی��م و در بحث کارشناس��ی 
آن محک��م ایس��تاده ایم و کوت��اه نمی آییم و در 
این ب��اره با دس��تور رهبری کمیت��ه فوریت های 
زیست محیطی تشکل ها تشکیل شده که فاز اول 

آن گفتمان سازی است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه اگر به دنبال توس��عه به 
معنای واقعی هس��تیم باید ابتدا به فکر توس��عه 
خ��ود روس��تا باش��یم تا مهاج��رت به ش��هر و 

حاشیه نشینی های آن خاتمه یابد.
هاش��می بیان کرد: تجربه نش��ان داده که در 
طول س��ال های گذش��ته و از مح��ل درآمدهای 
عظیم این معادن، کمترین پولی در جهت توسعه 

منطقه خرج نشده است.
�فرمول�نادرس�ت�توس�عه�و�تخریب���

محیط�زیست�استان
س��عید عط��ار، عض��و هی��ات علم��ی و دبیر 
کانون های تفکر دانشگاه یزد نیز در این نشست، 
وجود برخی تش��کل ها و اشخاص در استان یزد 
که خ��ارج از جریان عموم��ی منفعت جویی های 
ش��خصی، به آینده توس��عه پایدار اس��تان فکر 
می کنن��د و ب��رای آن آینده ت��لاش می کنند به 
عنوان س��رمایه ای برای اس��تان یاد کرد و گفت: 
مس��ئله معدن مس دره زرش��ک را بای��د از دید 

کلان تر تحلیل کرد چراکه در یک دیدگاه کلان، 
این موضوعی است که از دهه های گذشته شروع 

شده است.
وی با اش��اره به اینکه نخبگان ما در دهه های 
گذش��ته بر این باور بودند که توس��عه فرآیندی 
هزینه بر است و اگر مردم توسعه می خواهند باید 
هزینه آن را هم بدهند، افزود: این نگاه در تقرییا 
تمام ۵ برنامه توس��عه قب��ل از انقلاب و ۶ برنامه 
پ��س از انقلاب به جز برخ��ی مفاد برنامه چهارم 

توسعه حاکم بوده است.
عطار گفت: استان یزد در این مبادله در تقسیم 
کار مل��ی ای قرار گرفت که بر مبنای آن، باید در 
فولاد، کاشی و استخراج حداکثری معادن پیشرو 

باشد تا هزینه توسعه پرداخت شود.
ب��ه گفته وی، معدن مس دره زرش��ک در این 
معادله تعریف می ش��ود که هزینه دوباره ای برای 
صنعتی ش��دن اس��تان یزد اس��ت. با این حال، 
می ت��وان گفت که حتی به فرض درس��ت بودن 
این معادله، اس��تان یزد یک اس��تان صنعتی در 
بع��د ملی و یک اس��تان کمتر صنعت��ی در بعد 
بین المللی است و این نش��ان می دهد که با این 
همه تخریب منابع محیط زیستی استان، ما هنوز 
یک اس��تان صنعتی به معنای دقیق کلمه یعنی 

صادرات محور و تولیدگ��را در مقیاس بین المللی 
نیستیم.

عط��ار تاکی��د ک��رد: ش��اید بش��ود از معدود 
فرصت ه��ای موجود برای تغییر اندک آن معادله 
تاریخی استفاده کرد. اهمیت بحث درباره معادن 

و صنایع استان دقیقا از همین نظر است.
�رعای�ت�س�ازگاری�و�به�ره�وری�در���

برداشت�
عل��ی طالبی، عضو هیات علمی دانش��گاه یزد 
و مس��ئول انجمن آبخیزداری ای��ران اظهار کرد: 
بهتر است با ش��رایط موجود این موضوع را ملی 
ک��رده و در نام��ه ای از اتحادی��ه انجمن های آب 
ایران که متشکل از ۱۴انجمن آبی در ایران است 
نظر کارشناسی، بی طرفانه و تخصصی آنها را در 

این باره دریافت کنیم.
حس��ن بلندیان، مدیرعامل اندیش��کده صفا با 
اش��اره به اینکه این اندیشکده در کمیسیون های 
مش��ورتی مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام در 
سیاست های کلی برنامه هفتم حضور دارد، گفت: 
در برنامه هفتم توسعه در برداشت هرگونه منابع 
اعم از آب��ی، معدنی و مناب��ع تجدید  ناپذیر باید 
دولت و حاکمیت در رعایت سازگاری و بهره وری 

نگاه متفاوتی داشته باشند.
وی با تاکید بر اینکه در برنامه هفتم برای این 
مس��ئله باید یک برنامه راهبردی تعریف ش��ود، 
اظهارک��رد: هر ی��ک از اعضا اگر پیش��نهادی در 
ای��ن خصوص نه فقط در م��ورد معدن مس دره 
زرش��ک، بلکه در تمام گستره جغرافیایی کشور 
دارند، ارائه تا در هیچ کجا این چنین مشکلی به 
وجود نیاید و ظرفیت های ثروت و اصحاب قدرت 
به س��ازگاری ها و منابع تجدید ناپذیر خدش��ه ای 
وارد نکرده و خط قرمزی باش��د که نتوانند از آن 

عبور کنند.
معدن دره زرش��ک به طور قطع آس��یب هایی 
برای محیط زیس��ت ب��ه ویژه منابع آبی اس��تان 
یزد به دنبال دارد که این آسیب ها به شکل های 
مختلف توس��ط رس��انه ها، محافل دانش��گاهی، 
صاحب نظران محیط زیست و... به گوش مسئولان 
رسیده است اما اینکه در نهایت مسئولان مسئله 
آب و محیط زیس��ت را مدنظ��ر ق��رار می دهن��د 
یا اش��تغال و توس��عه ای که البته م��ردم منطقه 
 س��هم چندان��ی از آن نمی برن��د، را گ��ذر زمان 

مشخص می کند.

 تهیه نخ الیاف بازالت 
از سنگ معدنی توسط 

محقق اصفهانی

یک پژوهش��گر اصفهانی برای نخس��تین بار در 
کشور موفق به طراحی و س��اخت نخ الیاف بازالت 
از س��نگ معدنی بازالت ش��ده اس��ت که به دلیل 
ویژگی های برجسته این محصول در طیف وسیعی 
از صنایع کاربرد داشته و با ساخت این محصول در 

کشور می توان جلوی واردات آن را گرفت.
روح الله غلامی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه 
در دوران دانشجویی، چند طرح کارآفرینانه انجام 
داده است، اظهار کرد: در طرح پژوهشی پایان نامه 
برای نخس��تین بار در کشور طرحی درباره تهیه نخ 
الیاف بازالت از س��نگ بازالت را بررس��ی کردم که 
باتوجه به برتری های این نمونه نخ و اینکه تاکنون 
در کشور تولید نشده می توانند موجب خودکفایی 

کشور در این حوزه شود.
وی افزود: س��نگ بازالت در معادن چند کش��ور 
یافت می شود و ایران از جمله کشورهای دارای این 
سنگ معدنی است که تاکنون این سنگ استخراج 
و به صورت پودرس��نگ به خارج از کش��ور صادر 
می ش��د یا اینکه از خود سنگ به عنوان تزیین در 
صنایع س��اختمانی استفاده می ش��ود، اما با توجه 
به مزیت های نخ س��نگ بازال��ت می توان از آن در 

صنایع مختلف استفاده کرد.
ای��ن دانش آموخت��ه رش��ته مهندس��ی فناوری 
مکانیک-ماش��ین افزار در دانشگاه علمی کاربردی 
مرک��ز ذوب آهن اصفهان، توضیح داد: س��اخت نخ 
الیاف بازالت در خارج از کشور انجام شده، اما روش 
دسترس��ی به آن در جایی عنوان نشده بود، برای 
مثال در کشور اوکراین این نخ تولید می شود و در 
صنعت هواپیماسازی کشور واردات این محصول از 

کشورهای خارجی انجام می شود.
غلام��ی ادام��ه داد: از جمله برتری ه��ای الیاف 
بازالتی مقاومت حرارتی بالا، اش��تعال پذیری کم، 
اف��ت کم عملک��رد و اس��تحکام در دماه��ای بالا 
و همچنی��ن در رطوب��ت زیاد، مقاومت سایش��ی 
و کشش��ی، ویژگی ه��ای دی الکتریکی بالا اس��ت 
که موجب می ش��ود در صنای��ع مختلفی از جمله 
صنای��ع هوایی ب��رای س��اخت کامپوزیت صنعت 
هواپیماس��ازی، صنای��ع راه س��ازی برای س��اخت 
گاردریل، در آتش نش��انی ب��رای تولید لباس های 
آتش نش��انی و برای س��اخت لوازم ورزشی مانند 

اسکیت، دوچرخه و... استفاده کرد.
مدیرعامل ش��رکت دانش بنیان آرمان صنعت در 
شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان، افزود: این سنگ 
چگال��ی پایینی دارد و نس��بت آن به س��نگ های 
دیگر یک به ۱۰ اس��ت، در نتیج��ه نخ و الیاف آن 
نیز بسیار سبک می ش��ود. اکنون نمونه این نخ به 

صورت آزمایشگاهی تولید شده است.
غلامی تصریح کرد: چند ط��رح دیگر در زمینه 
ساخت قطعات نظامی، قطعات پیچیده و قطعاتی 
ک��ه تاکنون واردات��ی بوده را در نیز دس��ت اقدام 
داری��م و یکی دیگر از طرح ه��ای کارآفرینانه انجام 
شده، طرح راه اندازی، هادی نورد ریل در ذوب آهن 
اصفهان است که با همکاری متخصصان ذوب آهن 

انجام شده است.
ب��ا کم��ک  ای��ن ط��رح  وی توضی��ح داد: در 
بروزرس��انی  برخ��ی  کامپیوت��ری،  نرم افزاره��ای 
دستگاه های تولید هادی ریل برای ذوب آهن انجام 
و نمونه فولادی هادی ریل س��اخته ش��د که پس 
از نص��ب و رفع مش��کلات آن به تولی��د انبوه این 

محصول اقدام کردیم.

خبر
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معاون قضایی دادستانی کل کشور گفت: وزارت صنعت 
باید هرچه سریعتر برای ساماندهی بازار فولاد اقدام کند و 
خطر بیکار شدن ۶۰هزار تا ۷۰هزار نفری کارگران را رفع 
کند، نیاز صنایع پایین دستی فولاد به دلیل عدم شفافیت 
در توزیع مواد اولیه که ناشی از ورود دلالان به بازار است 
باعث برهم خوردن نظام اقتصادی کش��ور شده و مستلزم 

برخورد قضایی است.
س��عید عمرانی در گفت وگو با ایراسین درخصوص نامه 
دادستانی به جهت رس��یدگی به مشکلات به وجود آمده 
برای تامین مواد اولیه م��ورد نیاز واحدهای صنایع پایین 
دس��تی فولاد به وزی��ر صنعت گفت: این نامه روز ش��نبه 
۳آبان برای وزیر صنعت ارسال شده و تاکنون واکنشی در 

خصوص موارد مطرح شده در این نامه دیده نشده است.
وی اف��زود: موض��وع ف��ولاد و مس��ائل پی��ش آمده در 
ای��ن صنع��ت از اهمیت بس��یار بالایی برخ��وردار بوده و 
واکنش های بس��یاری را از س��وی 2 قوه مقننه و قضاییه 
به دنبال داش��ته اس��ت؛ ما نیز در تلاشیم تا هرچه زودتر 

تکلیف بازار محصولات فولادی مشخص شود.
یک��ی از موارد مهمی که امروزه از س��وی فولادس��ازان 
مطرح می شود در خصوص عدم رعایت عرضه محصولات 
تولیدی از س��وی صنایع پایین دستی همچون نوردکاران 
در ب��ورس اس��ت. چراک��ه آنه��ا می گویند ش��مش، ورق 
و... در ب��ورس عرضه می ش��ود اما محصول نهایی توس��ط 
تولیدکنندگان پایین دس��تی در بورس ارائه نمی شود. در 
این زمینه عمرانی اظهار کرد: در ابتدا باید فولادس��ازان و 

تولیدکنندگان، مواد اولیه مورد نیاز صنایع را به درس��تی 
توزیع کنند و نظارت آن را برعهده دس��تگاه های مسئول 
بگذارن��د و بعد از آن بر عدم ارائه محصول نهایی توس��ط 
این ش��رکت ها معترض باشند. در این رابطه قبلا نیز اعلام 
شده است تولیدکنندگان صنایع پایین دستی باید با سود 
منطق��ی بین ۱۰تا ۱۵درصد محصولات نوردی را تولید و 

به فروش برسانند.
معاون قضایی دادس��تانی کل کش��ور افزود: بعد از این 
مرحله اس��ت که می توان برای ع��دم ارائه محصول نهایی 
از س��وی صنای��ع پایین دس��تی اقدام کرد. به این ش��کل 
که لیس��تی از کس��انی که مواد اولی��ه را خریداری کرده 
و محص��ول تولید نکرده اند را تهیه و با بازرس��ی مامورین 
تعزیرات مش��خص کرد که آی��ا آنها به تعهدات خود عمل 

کرده اند یا خیر؟
به گفته وی، وزارت صنعت باید لیس��ت کاملی از میزان 
ظرفی��ت تولی��د و مصرف صنایع در کش��ور چه در بخش 

تولید فولاد و چه تولیدکنندگان محصولات پایین دس��تی 
داش��ته باش��د. در واقع عدم داش��تن یک بانک اطلاعاتی 
از تولیدکنن��دگان، جزو نواقصی اس��ت که به تولید ضربه 

می زند.
 بع��د از ای��ن مرحل��ه اس��ت که می ت��وان ب��ا در نظر 
گرفت��ن ظرفیت های هرک��دام از واحده��ای تولیدی، بر 
می��زان تولی��د آنها نظ��ارت و در ص��ورت تخلف ب��ا آنها 
برخ��ورد ک��رد. در واق��ع ورود و خ��روج کارخانه ه��ای 
مصرف کنن��ده بای��د م��ورد نظارت ق��رار گی��رد، زیرا در 
 غی��ر این ص��ورت، ای��ن ابهامات نظ��ارت کل��ی را دچار 

اخلال می کند.
عمران��ی ادام��ه داد: اگ��ر تنها مصرف کنن��دگان واقعی 
محص��ولات فولادی در بهین یاب ثبت ش��وند و ورودی و 
خروجی آنها نیز مشخص شد، در نتیجه مشکلات تا حدود 

زیادی رفع خواهد شد.
معاونت قضایی دادس��تانی کل کش��ور درب��اره موضوع 
قیمت گ��ذاری نی��ز که ب��ه تازگی از س��وی مجلس مورد 
مخالفت ق��رار گرفته و وزارت صنعت نی��ز دیگر اصرار بر 
آن ن��دارد اظهار کرد: قیمت گذاری هم��واره تابع عرضه و 
تقاضاس��ت؛ در شرایط فعلی در حوزه فولاد، هیچ مشکلی 
ب��رای تامین و عرضه م��واد اولیه در کش��ور وجود ندارد. 
بنابراین زمانی که مش��کل عرضه نداش��ته و سقف عرضه 
هم باز باش��د و تنها به دست مصرف کننده واقعی برسد به 

صورت خودکار دست دلال از بازار کوتاه می شود.
 زیرا کس��انی که با قیمت ها در ب��ازار بازی می کنند در 

واقع مصرف کنن��ده یا تولیدکننده نیس��تند بلکه افرادی 
هس��تند که به مهندسی سرمایه های خود می پردازند تا از 

سودشان کاسته نشود.
عمران��ی ادام��ه داد: متاس��فانه امروز با مش��کل حضور 
دلالان در بازار مواجه هس��تیم؛ این درحالی است که اگر 
متقاضی به اندازه کافی اشباع شود و مواد اولیه به دستش 
برسد، دیگر لزومی ندارد با نرخ بالاتر مواد اولیه مورد نیاز 
خود را از ب��ازار آزاد تهیه کند و در نهایت این نرخ واقعی 

در بازار به  دست می آید.
به گفته عمرانی، کسانی که اجازه نمی دهند نرخ واقعی 
در ب��ازار به دس��ت بیای��د در زنجیره تولید اخ��لال ایجاد 
می کنند، زیرا مواد اولیه به اندازه کافی در بازار وجود دارد 

که نیازی نیست قیمت ها افزایش پیدا کنند.
معاون قضایی دادستانی کل کش��ور درباره اینکه برهم 
زدن سیس��تم قیمتی در بازار به نوع��ی اخلال در اقتصاد 
کش��ور اس��ت گفت: مجازات برای اخلالگران اقتصادی به 
میزان مشارکت و اثری که در اقتصاد کشور می گذارند در 

قانون مشخص و تعیین شده است. 
در صنع��ت ف��ولاد نیز باید بگویم کس��انی که موجبات 
بیکاری حدود ۶۰ ت��ا ۷۰هزار کارگر حوزه فولاد را فراهم 
می کنند باید پاسخگوی کار خود باشند؛ چراکه آنها مفسد 
اقتصادی هستند؛ همچنین باید نهادهای ذی ربط فروش 
م��واد اولیه را در خارج از ش��بکه که ب��ه اقتصاد و صنعت 
لطمه می زند شناس��ایی کنند تا با آنه��ا برخورد قانونی و 

قضایی صورت گیرد.

معاون قضایی دادستانی کل کشور: 

وزارت صنعت برای ساماندهی بازار فولاد اقدام کند 

فولاددرپیچوخمبخشنامهها
علت افت صادرات فولاد بررسی شد

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

چندی پیش انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران آماری از ص��ادرات این صنعت در ۶ ماه 
نخس��ت س��ال جاری ارائه داد. براس��اس این 
گزارش طی ۶ ماه نخست سال جاری، مجموع 
تولید مقاطع طویل فولادی )تیرآهن، میلگرد، 
نبش��ی و ناودانی( در مقایس��ه با مدت مشابه 
س��ال گذش��ته، ۴۵ درصد کاهش یافته است. 
در همین حال، مجموع صادرات مقاطع تخت 
فولادی )ورق گرم، س��رد و پوشش دار( در این 
ب��ازه زمان��ی، افت ۶۰ درص��دی را ثبت کرده 
است؛ یعنی از صادرات کل محصولات فولادی 
در ب��ازه زمانی مورد بررس��ی و در مقایس��ه با 
۶ ماه نخس��ت سال گذشته، ۴۹ درصد کاسته 
ش��ده اس��ت. در همین حال، ص��ادرات آهن 
اس��فنجی نیز افت ۷۱ درص��دی را ثبت کرده 
اس��ت. صادرات ف��ولاد میانی نی��ز حدود ۱۹ 
درص��د کاهش داش��ته اس��ت و کمترین افت 
ص��ادرات فولاد ب��ه بیلت و بوم ب��از می گردد. 
فروش 2 محصول یادشده در بازه زمانی مورد 

بحث فقط ۶ درصد کاهش یافته است. 
افت معن��ی دار صادرات فولاد در حالی ثبت 
می ش��ود که سیاس��ت گذاران همواره از توجه 
ب��ه امر صادرات ی��اد می کنن��د. دراقع حضور 
صنای��ع معدنی به ویژه زنجیره ف��ولاد در بازار 
بین المللی به عنوان اصلی پذیرفته ش��ده برای 
ت��داوم تولید و توس��عه این صنع��ت نام برده 
می شود. اما متاسفانه در عمل چندان حمایتی 
از صادرات این صنعت، نمی ش��ود. حال برای 
بررسی دلایل اصلی این افت صادرات با فعالان 
صنایع ف��ولادی کش��ور گفت وگ��و کرده ایم. 
حاکمیت استراتژی های غلط بر زنجیره فولاد 
را باید اصلی ترین عامل در مسیر افت صادرات 

دانست. 
ص�ادرات ف�ولاد، 4۵ درص�د افت  �

داشت 
از  زمان��ی  علی محم��د 
تولیدکنندگان محصولات 
در  ف��ولادی  نهای��ی 
»روزگار  ب��ا  گفت وگ��و 
ک��رد:  تاکی��د  مع��دن« 
براساس آمار منتشر شده 
از س��وی انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران، 
مجموع صادرات مقاط��ع طویل فولادی در ۶ 
ماه نخس��ت س��ال جاری، در مقایسه با مدت 
مش��ابه س��ال گذش��ته، کاهش ۴۵ درصدی 
داش��ته است. افت یادش��ده قابل توجه است و 

تامل در دلایل آن ضروری به نظر می رسد. 
زمانی عل��ت اصلی این اف��ت را محدودیت 
عرضه مواداولیه و فولاد خام در داخل کش��ور 
دانس��ت و اف��زود: قیمت گذاری اش��تباه این 
محصولات در بورس کالا نیز مزید بر مشکلات 
این بخش شده است. درحال حاضر، نرخ پایه 
ش��مش فولاد در ب��ورس کالا برمبنای قیمت 
فوب خلیج فارس تعیین می شود. این درحالی 
اس��ت که برای فروش داخلی، هزینه حمل از 

در کارخانه نیز بر عهده خریدار است. 
این تولیدکننده محصولات فولادی در ادامه 
تاکید کرد: محدودیت عرضه و رعایت نش��دن 
ک��ف عرضه مص��وب باعث ش��ده رقابت برای 

خری��د مواداولی��ه در ب��ورس کالا بدون توجه 
به آثار زیانبار آن بر قیمت تمام ش��ده به منظور 
جلوگیری از توق��ف واحدهای نوردی افزایش 

چشمگیری داشته باشد. 
رقابت پذیر نیستیم �

در همین حال باید خاطرنشان کرد: افزایش 
قیم��ت مواداولیه که عموم��ا 2۰ تا ۳۰ درصد 
بیش��تر از بهای جهانی ش��مش فولاد اس��ت 
به هم��راه کاهش میزان تولی��د در واحدهای 
نوردی باعث شده قیمت  تمام شده محصولات 
صادراتی فاقد توجیه اقتصادی باش��د. همین 
موضوع نیز زمینه کاهش چش��مگیر صادرات 

محصولات نهایی را فراهم کرده است. 
مدیرعام��ل ش��رکت صباف��ولاد زاگرس در 
ادام��ه راه ح��ل رفع ای��ن معض��ل را نظارت 
دقیق دانس��ت و گفت: ای��ن چالش ها تنها در 
س��ایه نظارت بر رعایت ک��ف عرضه فولادخام 
در ب��ورس کالا و جلوگی��ری از س��ودجویی و 
منفعت طلبی عده ای خ��اص در این صنعت و 
بازار فولاد خام برطرف خواهد شد. اما چنانچه 
این رون��د ادامه یابد به توقف هر چه بیش��تر 
روند تولید و اش��تغال صنایع پایین دس��تی و 
واحدهای نوردی منجر می شود. موضوعی که 
با توجه به شرایط حساس کنونی که بر اقتصاد 
کش��ور س��ایه افکنده باید بیش از پیش مورد 

توجه قرار گیرد. 
تولید به نفع واحدهای ذوب  �

زمانی با اش��اره به آمار منتشرش��ده درباره 
تولی��د و صادرات ان��واع ف��ولاد و محصولات 
فولادی تاکی��د کرد: نکت��ه قابل توجه در این 
زمینه افزایش تولید فولاد خام در ۶ ماه نخست 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال ۹۸ 
است. در عین حال، صادرات فولاد خام )بیلت 

و بلوم( نس��بت به مدت مش��ابه سال گذشته 
تغییر قابل توجهی نداش��ته اس��ت. در همین 
ح��ال باید تاکی��د کرد که اف��ت قابل ملاحظه 
عرضه مصوب بیانگ��ر وجود معاملات خارج از 
ش��بکه و س��وداگری در بازار فولاد خام است. 
بنابراین اینطور به نظر می رس��د در صورتی که 
مراج��ع نظارتی به این حجم از س��وداگری و 
واس��طه گری در خارج از بورس کالا رسیدگی 
نکنند، معضلات بیش��تری در آینده گریبانگیر 
صنایع پایین دستی و اشتغال واحدهای نوردی 

خواهد شد. 
وی در ادام��ه گفت: در حال حاضر معاملات 
افسار گس��یخته فولادخام ازس��وی واسطه ها 
و س��وداگران در خ��ارج از ب��ورس کالا انجام 
می ش��ود. معامله فولاد خ��ارج از بورس زمینه 
اخت��لاف قیم��ت فاحش در قیم��ت معاملات 
محصولات نهایی عرضه ش��ده در بورس کالا و 

بازار را فراهم می کند. 
ای��ن معضل اخیر در گزارش��ی ک��ه انجمن 
فولاد منتش��ر کرده بود مورد توجه قرار گرفته 
اس��ت. ام��ا باتوجه ب��ه اینکه س��هم معاملات 
واسطه ها و س��وداگران بازار فولاد خام نسبت 
ب��ه فولاد خام عرضه ش��ده در بورس بیش��تر 
اس��ت، مصرف کنن��ده نهایی بهره زی��ادی از 
اص��لاح قیمت محصولات ف��ولادی نمی برد و 
فق��ط بخش مح��دودی از تقاضای محصولات 
نهایی که از ب��ورس کالا و عرضه های تکلیفی 
صنایع پایین دس��تی انجام می ش��ود از قیمت 

منطقی تری برخوردار است. 
در پای��ان امیدواری��م ب��ا حضور س��کاندار 
جدی��د در وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
به همراه پیگی��ری مجدانه نهاده��ای نظارتی 
در این زمینه، معضل تامین مواد اولیه صنایع 

پایین دستی فولاد و اشتغال واحدهای نوردی 
برط��رف ش��ود و در آینده مس��یر برای حفظ 
بازارهای صادراتی و تولید و اشتغال بیشتر در 
این صنعت که تماما توس��ط بخش خصوصی 
حقیقی سرمایه گذاری شده است، انجام شود. 

سیاست گذاری اشتباه ادامه دارد  �
از  برزگ��ر  س��عید 
صنای��ع  کارشناس��ان 
با  گفت وگو  در  معدن��ی 
»روزگار مع��دن« تاکید 
آم��ار  بررس��ی  ک��رد: 
و  ف��ولاد  ص��ادرات 
محص��ولات وابس��ته ب��ه آن حکای��ت از افت 
قابل توج��ه ف��روش خارجی محص��ولات این 
زنجی��ره طی س��ال جاری دارد. ای��ن افت در 
حالی اس��ت که به طور مرتب از اهمیت رش��د 
صادرات و تاثیر آن بر توس��عه صنایع سخن به 
میان می آید.  وی افزود: در همین حال تاکید 
می ش��ود با توجه به ش��دت گرفتن تحریم ها و 
افت قابل توجه فروش نف��ت، برای تامین نیاز 
ارزی کشور باید از ظرفیت های بخش معدن و 
صنایع معدنی بیشتر کمک گرفته شود، چراکه 
ای��ن محص��ولات )به وی��ژه ف��ولاد(، هم��واره 
مش��تریان خوبی در بازار جهانی داش��ته اند و 
حت��ی در ش��رایط دش��وار کنونی نی��ز امکان 
صادرات آنه��ا به بازار جهانی وج��ود دارد.  با 
وجود تم��ام مزیت های��ی که ب��رای صادرات 
محصولات صنایع معدن��ی و به ویژه فولاد یاد 
می ش��ود اما همچنان ش��اهد اف��ت روزافزون 
ص��ادرات ف��ولاد در حلقه ه��ای گوناگون این 
زنجی��ره هس��تیم. یعنی میان ح��رف تا عمل 

فاصله بسیار است. 
 برزگر در ادام��ه گفت: تمامی فعالان صنعتی 
چه در بخ��ش خصوصی و چ��ه دولتی تاکید 
می کنند که بازار صادراتی یک ش��به به دست 
نمی آید؛ اما یک ش��به از دست می رود، چراکه 
سایر رقبا به سرعت جای ما را می گیرند. حال 
این س��وال مطرح است که در چنین شرایطی 
و ب��ا توجه به افت قابل توجه صادرات فولاد در 
س��ال جاری، چه بر س��ر بازارهای بین المللی 
ای��ن محص��ولات می آید؟ آیا به ف��رض بهبود 

ش��رایط، امکان جایگزینی مج��دد این بازارها 
وجود دارد؟ 

خسارت ها ادامه دارد  �
وی خاطرنش��ان کرد: هدف از مسائل مطرح 
ش��ده این اس��ت که متولیان ام��ر دریابند که 
خس��ارت ها به همینجا ختم نمی شود. کاهش 
جبران ناپذیری  آس��یب های  ف��ولاد،  صادرات 
را در درجه نخس��ت به صنع��ت و در گام های 
بعدی به کل اقتصاد کش��ور وارد می کند. این 
کارش��ناس در ادامه تاکید کرد: براساس آمار، 
میزان تولی��د در صنعت فولاد و در حلقه های 
گوناگون زنجیره تولید، در ۶ ماه نخست سال 
جاری و در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، 
افزایش داشته اس��ت. یعنی این افت صادرات 
همزمان با رش��د تولید بوده است. درحالی که 
انتظار می رفت با وج��ود برنامه هایی که برای 
رش��د تولید فولاد در نظر گرفته ش��ده، زمینه 
تس��هیل هرچه بیشتر صادرات این محصولات 
فراهم شود. رش��د تولید بدون افزایش فروش 
معنی ندارد و به ضرر تولید است. توجه به این 
نکته ضروری به نظر می رس��د که میزان تولید 
در صنایع فولاد کش��ور به مراتب بیشتر از نیاز 
داخلی اس��ت. درنتیجه این صنایع برای تداوم 

فعالیت خود، نیاز به صادرات دارند. 
وی در ادامه و در تشریح دلایل افت صادرات 
فولادی در ۶ ماه نخس��ت س��ال جاری گفت: 
کاه��ش یاد ش��ده از دلایل متعددی نش��ات 
می گیرد. سیاس��ت های اشتباه سیاست گذاران 
و س��نگ اندازی در مسیر صادرات را باید یکی 

از مهم ترین دلایل آن عنوان کرد.
از ابت��دای س��ال جاری تاکنون ب��ازار فولاد 
تحت تاثیر ش��رایط اقتصادی با التهاب روبه رو 
شده اس��ت. در چنین شرایطی هر روز مصوبه 
جدی��دی مط��رح می ش��ود. ای��ن طرح ه��ا یا 
بخش��نامه ها اغلب با هدف کنت��رل بازار ارائه 
می ش��وند. اما تاکنون ش��اهد اثرگذاری مثبت 
هیچ کدام بر ب��ازار نبوده ایم. در بهترین حالت 
در چند روز زمینه اف��ت محدود قیمت فولاد 
فراه��م می ش��ود اما آث��ار منفی ش��دیدی را 

به دنبال دارد. 
برزگ��ر در ادامه تاکید ک��رد: چنانچه حفظ 
تولید و اش��تغال از اهمیت برخوردار است، از 
متولیان امر و سیاس��ت گذاران انتظار می رود 

زمینه تسهیل تولید را فراهم کنند. 
تس��هیل صادرات نیز یک��ی از الزامات برای 
ت��داوم تولید اس��ت. در غیر این ص��ورت باید 
شاهد تعطیلی بس��یاری از واحدهای فولادی 
کش��ور باش��یم. یعنی صنعتی اس��تراتژیک و 
اثرگذار که طی سال های گذشته بسیار خوش 
درخش��یده و کارنامه درخش��انی را از خود به 
نمایش گذاشته، در سایه بی تدبیری با شکست 

روبه رو خواهد شد. 
سخن پایانی �

آنچه مسلم اس��ت با وجود تمام مزیت هایی 
که برای صادرات یاد می ش��ود و اثرگذاری آن 
بر توس��عه اقتصادی، همچنان بستری مناسب 
برای رش��د صادرات در کش��ور وجود ندارد. بر 
همین اساس نیز از یک س��و شاهد برنامه های 
تولید و ت��لاش برای توس��عه و در عین حال، 
ایج��اد ان��واع ممانعت ه��ا در مس��یر صادرات 
هس��تیم. بدین ترتی��ب تولی��د در بلندم��دت 

تحت تاثیر قرار می گیرد و افت می کند.

 ثبت رکوردهای ویژه 
 در صبا فولاد خلیج فارس

 به زودی

مدیرعامل شرکت صبا فولاد خلیج فارس گفت: 
تمام��ی ارکان ش��رکت صبا ف��ولاد خلیج فارس 
ب��ا هماهنگ��ی کام��ل، ب��رای افزای��ش تولید و 
ثب��ت رکوده��ای ویژه کم��ر همت بس��ته اند و 
ب��ه زودی در امس��ال ش��اهد اتفاق��ات وی��ژه ای 
 در تولی��د محص��ولات ای��ن ش��رکت خواهی��م 

بود.
به گ��زارش چی��لان، س��عید بزرگ��ی جهش 
تولی��د را راهکاری برای برون رفت از مش��کلات 
اقتص��ادی عنوان ک��رد و افزود: افزای��ش تولید 
ب��ر روی تمامی ش��اخصه های اقتص��اد از جمله 
افزای��ش اش��تغال، امنی��ت ش��غلی و کاه��ش 
بی��کاری، جلوگیری از تعدیل نی��رو و همچنین 
 در حمای��ت از تولی��د داخل��ی تأثی��ر بس��زایی 

دارد.
وی با اش��اره به اینکه در مس��ئله جهش تولید 
م��ردم بای��د بتوانند افزایش تولی��د را در زندگی 
خود احس��اس کنن��د و مع��اش آنه��ا وضعیت 
بهتری پیدا کند، خاطرنش��ان ک��رد: بنا بر تأکید 
مقام معظ��م رهبری، تولید داخل��ی مایه افتخار 
ملی اس��ت و ب��ا جه��ش تولید در ی��ک جامعه 
 اعتم��اد به نف��س مردم آن جامع��ه افزایش پیدا 

می کند.
 ب��ه نوعی خوداتکایی در آنها رش��د می کند و 
مفهوم »ما می توانیم« برای آنها نمود عینی پیدا 
 می کند و از آن پس نگاه شان به کشورهای دیگر 

نخواهد بود.
مدیرعامل ش��رکت صبا ف��ولاد خلیج فارس با 
بیان اینکه در ش��رایط تحریم، جهش تولید نیاز 
اصلی کشور است، اظهار کرد: در حوزه تحریم ها، 
جهش تولید و پیشروی در مسیر اقتصادی خود 
نوعی ایس��تادگی در برابر دش��من و فش��ارهای 
اقتصادی اس��ت و در واقع جهش تولید از اقتصاد 
مقاومت��ی حمای��ت می کند و از لحاظ سیاس��ی 
 تأثیر بس��زایی در فرآیند سیاس��ی کشور نیز بر 

جای می گذارد.
موانع تولید باید برطرف شود �

بزرگی رف��ع موانع تولی��د را در زمینه جهش 
تولید الزامی دانس��ت و گفت: به منظور افزایش 
تولی��د، باید همه مدیران دولت��ی و غیردولتی و 
بخش های مختلف اقتصادی کشور دست به دست 
هم داده و به دنبال رفع موانع موجود در مس��یر 

تولید باشند.
وی با اش��اره به اینکه بنا بر تأکید مقام معظم 
رهبری، در شرکت صبا فولاد خلیج فارس، جهش 
تولید در دستور کار قرار گرفته، خاطرنشان کرد: 
به عنوان س��ربازان خط مقدم جنگ اقتصادی در 
تمامی ارکان شرکت صبا فولاد خلیج فارس برای 
افزایش تولی��د و ثبت رکودهای وی��ژه در تولید 
کمر همت بس��ته ایم و با عنای��ت خداوند متعال 
در امس��ال و به زودی ش��اهد اتفاقات ویژه ای در 
تولید محصولات ش��رکت صبا فولاد خلیج فارس 

خواهیم بود.
تنه�ا مجموع�ه تولیدکنن�ده بریکت  �

گرم در کشور
مدیرعامل شرکت صبا فولاد خلیج فارس افزود: 
از آن جایی که ش��رکت صبا ف��ولاد خلیج فارس 
تنها مجموعه تولیدکننده بریکت گرم در کش��ور 
اس��ت و این محصول منحصر به ف��رد صادراتی را 
تولید می کن��د، قطعا با افزای��ش و جهش تولید 
در ش��رکت صبا فولاد خلیج فارس، این ش��رکت 
 س��هم خ��ود را در اقتصاد کش��ور ب��ه خوبی ایفا 

خواهد کرد.
بزرگ��ی با اش��اره به اینکه ش��رکت صبا فولاد 
خلیج ف��ارس در اص��ل متعلق به بازنشس��تگان 
عزیر کش��وری است، اظهار کرد: جهش تولید در 
ش��رکت صبا فولاد خلیج فارس علاوه بر تأثیرات 
گس��ترده  اقتصادی و سیاس��ی می تواند کس��ب 
درآم��د و تحقق اهداف و چش��م اندازهای مالی و 
خدمات گسترده ای را برای بازنشستگان کشور به 

همراه داشته باشد.
ای��ن امر هدف مورد تاکی��د مدیرعامل محترم 
صندوق بازنشستگی کشوری است که همواره بر 

این امر اصرار و تاکید دارند.

خبر
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سهامداران در شرایط فعلی چه کنند؟

شرط تزریق پول به بورس

سهام ارزنده خود را ارزان نفروشید! 

۱۳ آبان، پایان اصلاح قیمتی در بورس

گروه معدن

ش��اخص ب��ورس با همان ش��تابی که س��قف های 
صع��ودی را ط��ی می کرد حال ب��ه کانال های نزولی 
رس��یده اس��ت، مس��ئله ای ک��ه اعت��راض خیابانی 
س��هامداران را نیز در پی داش��ت و البته کارشناسان 
زیادی معتقدند بازار بر مدار نوسان قرار گرفته است.
با این همه بازار س��رمایه در 2دهه گذش��ته از این 
افت و خیز ها زیاد تجربه کرده است، هرچند به دلیل 
اس��تقبال کم س��ابقه مردم از ورود به بورس مدت و 
ش��دت نوس��ان کوتاه تر شده است. س��هامداران، اما 
معتقدند به واس��طه حمایت های دول��ت و تبلیغات 
صورت گرفته وارد بازار سرمایه شده اند و حالا انتظار 

دارند تا این حمایت ها تداوم داشته باشد.
این در حالی است که سیگنال ها برای بازار مثبت 
است، اما این خبر ها و سیگنال ها هیچ کدام از هیجان 

فروش کم نکرده است.
در این بین برخی کارشناس��ان معتقدند روند بازار 
س��هام تا انتخابات امریکا سینوس��ی اس��ت و بعد از 
انتخابات امریکا نتیجه هرچه باش��د روند بازار سهام 
بهتر خواهد ش��د. هرچند کارشناسانی نیز معتقدند 
روند بازار چندان ارتباطی به انتخابات امریکا نخواهد 
داشت. علی حیدری، کارشناس مسائل اقتصادی در 
این ب��اره به اقتص��اد24 گفت: اقتص��اد ایالات متحده 
 GDP طبق برخ��ی از تحلیل ها حدود 50 درصد از
یا رش��د اقتصادی دنی��ا را در بر می گیرد، ولی با این 
وجود به نظر می رس��د انتخاب جو بایدن یا ترامپ تا 
انتخابات 1400 تاثیر چندانی بر شاخص سهام ایران 
ندارد. وی افزود: البته انتخاب بایدن یا دونالد ترامپ 
می تواند ابزار مناس��بی باشد برای مسئولان لایه های 
دوم حکومتی ت��ا هرگونه ضعف مدیریتی در اقتصاد 
را منص��وب به هرکدام از ای��ن 2 مرد کروات قرمز یا 

کروات آبی کنند.
سهامداران بورس چه کنند؟ �

حی��دری در توضی��ح وضعی��ت بازار ب��ورس کرد: 
آنچه در ش��اخص بازار س��هام اتفاق افتاده این است 

ک��ه قیمت ها با فروکش ک��ردن قیمت های هیجانی 
دولت )که با هدف کسب سود یک سویه برای دولت 
بود( اکنون ش��اخص به سمت اقتصادی شدن پیش 
می رود، به این معنا که ش��اخص در حال هضم کردن 
تورم موجود در جامعه است. این کارشناس اقتصادی 
در پاس��خ به این سوال که س��هامداران بازار سرمایه 
در ش��رایط فعلی چه کار باید کنند؟ اظهار کرد: اگر 
س��هام دار به صورت شانسی وارد بازار شده است به 
همان صورت شانس��ی هم از بازار خارج شود، اما اگر 
با دلیل وارد شده با استناد به همان دلایل همچنان 
حضور داشته باشد. اما اگر انتظار این را داشته باشید 
ک��ه از ترامپ یا بایدن فرجی نصیب بازار ش��ود باید 
گفت این یک اش��تباه بزرگ است. حیدری با تاکید 
بر اینکه س��هامداران ب��ورس می توانند رویکرد بانک 
مرک��زی را ملاک ق��رار دهند، گف��ت: بانک مرکزی 
در ح��ال اعمال سیاس��ت های انضباطی اس��ت. این 
سیاس��ت ها در سال های گذش��ته بر تورم، نرخ ارز و 
حتی حرکت های نوس��انی بر بازار سهام نیز اثرگذار 

بوده است.

حیدری تصریح کرد: ج��دا از تحولات خارجی که 
اثر چندان عمیقی بر مسائل داخلی ندارد، سهامداران 
می توانن��د امیدوار باش��ند به حرکت ه��ای عجیب و 
غیرعلمی برخی نمایندگان مجلس که به دنبال سهم 
خواه��ی از هر نهادی، اکنون بازار س��رمایه را هدف 
ق��رار داده اند و ب��ا خلق قوانین و دس��تورالعمل های 
 خل��ق الس��اعه به دنب��ال تحق��ق اهداف سیاس��ی 

هستند.
این کارش��ناس اقتصادی افزود: این حرکت ها که 
از س��وی نمایندگان مجلس انجام می شود می تواند 
اث��رات لحظ��ه ای بر بازار س��رمایه بگ��ذارد بنابراین 
سهامدارانی که در ضرر هستند می توانند با استفاده 

از این حرکت ها سود ببرند.
وی خاطرنش��ان ک��رد: وجود تحلیل ه��ای متعدد 
می تواند به دلیل اجتناب از واقعیت بازار باشد که در 
خوش بینی به آینده و فرافکنی از وضعیت فعلی نمود 
پیدا می کند. س��اده ترین و بهتری��ن فرمول، پذیرش 
وضعی��ت فعلی اس��ت ک��ه حاصل ضع��ف مدیریت 
اقتصادی منصوبین لایه های دوم تصمیم گیری است. 

حیدری یادآور شد: اما متغیر دیگری که سهامداران 
می توانند آن را ملاک قرار دهند نوس��انات نرخ نفت 
اس��ت که در شرایط فعلی این نوسانات اقتصاد ایران 
را تا س��ال 1400 به صورت ک��ج دار و مریز به پیش 
خواه��د ب��رد و البته این نوس��انات و عدم برگش��ت 
دلار ه��ای نفت��ی در انتخابات س��ال 1400 اثرگذار 

خواهد بود.
تحلیل ها قابل اعتمادند؟ �

حیدری تصری��ح کرد: در ش��رایط فعلی تحلیل و 
بیان س��ناریو های مختلف حتی از سوی کارشناسان 
محت��رم، تنها تعمیم احساس��ات و نظ��رات هیجانی 
اس��ت ک��ه گاه به ص��ورت عامدان��ه و گاه به صورت 

ناخودآگاه بیان می شود.
وی گف��ت: ب��ه س��هامداران پیش��نهاد می کنم به 
تحلیل ه��ا فقط به عنوان یک اب��زار نگاه کنند و تنها 
بر مبنای سیاست های پولی بانک مرکزی و نوسانات 
ن��رخ نفت عم��ل کنند. زنگ خطر بزرگ این اس��ت 
ک��ه تحریم ها با همراهی خزان��ه داری ایالات متحده 
امریکا اس��ت. این کارش��ناس اقتصادی تاکید کرد: 
اما ش��اخص بازار می تواند روند صعودی داشته باشد 
اگر بنگاه های حاکمیتی مانند آس��تان قدس رضوی، 
بنیاد مس��تضعفان و چند بنگاه دیگر وارد بازار شوند 
می توانند شاخص را حرکت دهند. در غیر این صورت 

ورود بنگاه های دولتی چندان سودده نخواهد بود.
 حیدری گفت: توصیه به سهامداران این است که 
هرگونه تحلیل از شبکه بلومبرگ تا کانال های بی نام 
و نشان تلگرامی را صرفا یک ابزار در نظر بگیرند و در 
مرحله دوم بهتر است از صندوق های سرمایه گذاری 

استفاده کنند.
 وی تصری��ح ک��رد: همچنی��ن س��هامداران بهتر 
اس��ت مطالعه در جهت علم اقتصاد داش��ته باش��ند 
و در ب��ازار ی��ک چی��ز را در اولوی��ت ق��رار دهند و 
آن این اس��ت ک��ه درحال حاضر مصال��ح اقتصادی 
ایج��اب می کند ش��اخص ب��ه همین صورت باش��د 
 بنابراین هرگونه امی��دواری کاذب نوعی خوش بینی 

توهم آمیز است.

عض��و ناظر مجل��س در ش��ورای عالی ب��ورس با 
بی��ان اینکه اختصاص یک درص��د از منابع صندوق 
توس��عه ملی به بازار س��رمایه محقق نش��ده است، 
 گف��ت: بانک مرک��زی در این باره هم��کاری لازم را 

نداشته است.
ب��ه گزارش ب��ورس نی��وز، در هفته های گذش��ته 
رئی��س س��ازمان ب��ورس از اختصاص ی��ک درصد 
از مناب��ع صندوق توس��عه ملی به صن��دوق تثبیت 
ب��ازار خب��ر داده بود و گف��ت: صندوق ثب��ات بازار 
س��رمایه و انتقال یک درصد منابع صندوق توس��عه 
ملی ب��ه این ب��ازار قانون مصوب س��ال 94 مجلس 

اس��ت که ذیل قان��ون بهبود فضای کس��ب وکار به 
تصویب رس��یده اس��ت. اما با مصوبه ش��ورای عالی 
 ب��ورس موض��وع پیگیری اجرای آن در دس��تور کار 

قرار گرفت.
وی در نشس��ت هم اندیشی ایمیدرو و شرکت های 
معدنی با س��ازمان بورس و اوراق به��ادار گفته بود؛ 
نامه درخواس��ت اختصاص یک درصد منابع صندوق 
توس��عه ملی به صن��دوق ثبات ب��ازار را به صندوق 

توسعه ملی ارائه دادیم.
اما پس از گذشت چندین هفته از این وعده خبری 
از اختصاص یافتن این مبلغ از صندوق توس��عه ملی 

نشد و مسئولان سازمان بورس نیز درباره سرنوشت 
و دلیل اختصاص نیافتن این یک درصد شفاف  سازی 

نکرده اند.
در این باره محس��ن علیزاده ، عضو ناظر مجلس در 
شورای عالی بورس در گفت وگو با بورس نیوز با بیان 
اینکه اختصاص یک درصد از منابع صندوق توس��عه 
ملی به بازار س��رمایه محقق نشده است، اظهار کرد: 
بان��ک مرکزی در این باره همکاری لازم را نداش��ته 
اس��ت و دلایل مختلفی درباره عدم همکاری وجود 

دارد.
 عضو ناظر مجلس در ش��ورای عالی بورس با بیان 

اینک��ه بانک مرکزی خواهان دریافت س��ود در قبال 
پرداخ��ت یک درصد منابع صندوق توس��عه ملی به 
بازار س��رمایه ش��ده اس��ت افزود: این یک درصد به 
وسیله قانونگذار مصوب ش��ده بنابراین این خواسته 
بانک مرکزی مقبول نیست و بانک مرکزی همکاری 

لازم را ندارد. 
وی گفت: یکی دیگر از ش��روط بانک مرکزی برای 
پرداخت یک درصد صندوق توس��عه ملی به صندوق 
تثبیت بازار، بازپرداخت مبلغ اختصاص داده شده به 
صورت دلاری اس��ت که موجب شده این کار انجام 

نشود.

وزیر اقتصاد گفت : خبر خوش من به س��هامداران 
این اس��ت که شاهد افزایش نرخ سودآوری شرکت ها 
هستیم. شرکت های بورس��ی از بنگاه های گلچین و 
صادراتی هس��تند که درحال حاضر نرخ رش��د سود 

برخی از آنها بیش از 300 درصد بوده است.
به گزارش س��نا، فرهاد دژپس��ند در حاشیه جلسه 
با کمیس��یون اقتصادی و نمایندگان مجلس با بیان 
اینکه یکی از ارکان بازار س��رمایه شورای عالی بورس 
است اظهار کرد  : ریاست این شورا با وزیر اقتصاد است 
که این ش��ورا وظیفه سیاس��ت گذاری دارد و از دیگر 
ارکان بازار، سازمان بورس است که وظیفه آن نظارت 
عملیاتی اس��ت و نهاد ناظر در بازار س��رمایه سازمان 

بورس و اوراق بهادار است.

وی با اش��اره ب��ه گفت وگو با نماین��دگان مجلس 
درب��اره وضعیت موجود ب��ازار س��رمایه گفت: چند 
روزی اس��ت که وضعیت شاخص مطلوب نیست، اما 
بای��د بدانیم هر تصمیمی در بازار س��رمایه تاثیرگذار 
اس��ت به ط��ور مث��ال بحث افزای��ش نرخ س��ود را 
داش��تیم که خوش��بختانه بلافاصله از س��وی بانک 
مرک��زی تکذیب ش��د البته موضوع بس��یار مهم این 
 اس��ت که تاثیرگذاری نرخ سود بر نقدینگی قطعیت 

ندارد.
وزی��ر اقتصاد با تاکی��د براینکه نهاد ه��ای نظارتی 
و حاکمیت��ی در ب��ازار س��رمایه موفقیت های��ی ب��ه  
دس��ت آوردند گفت: مهم تری��ن موفقیت ریل گذاری 
قوانین در بازار س��رمایه ب��ود همچنین درحال حاضر 

از 320 ش��رکت در ب��ورس 182 ش��رکت کارگ��زار 
دارن��د )یعن��ی بازارگ��ردان دارند( به ای��ن معنا که 
 م��ا امروز بازارس��از داری��م و می توانی��م اوراق تبعی 

داشته باشیم.
دژپس��ند گفت: خبر خوش من به سهامداران این 
اس��ت که ش��اهد افزایش نرخ س��ودآوری شرکت ها 
هستیم. شرکت های بورس��ی از بنگاه های گلچین و 
صادراتی هس��تند که درحال حاضر نرخ رش��د سود 

برخی از آنها بیش از 300 درصد بوده است.
وی ادامه داد: p/e برخی از ش��رکت ها به 4 رسیده 

است که این عدد بسیار خوبی است.
وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه از سهامداران خواهش 
می کنم با تامل نس��بت به خرید و فروش سهام خود 

اقدام کنند گفت: س��هامداران بدانندکه امروز سهام 
ارزنده خود را می فروش��ند و با تامل در این بازار صبر 

کنند تا مجبور به ارزان فروشی نشوند.
دژپس��ند اف��زود: ع��ده ای می گویند چ��را از بازار 
حمایت نمی شود، اما حمایت ما در بازار ایجاد قوانین 
و مق��ررات و اص��لاح آنها اس��ت و بهتری��ن حمایت 
اطلاع رس��انی از وضعیت بازار می تواند باشد. وقتی از 
سودآوری شرکت ها اطلاع رسانی می کنیم یعنی این 
شرکت ها اعتبارآور هس��تند و نباید سهام آنها ارزان 

به فروش برود.
وی تاکی��د کرد: البت��ه بنده به عن��وان یک مقام 
مس��ئول به س��هامداران ن��ه می گویم بفروش��ید نه 

می گویم بخرید.

روزهای باقیمانده تا انتخابات امریکا، ش��اید فرصتی 
برای خرید و بهینه سازی سبد سرمایه گذاری ها باشد؛ 
چرا که در ص��ورت انتخاب بایدن، بازار س��رمایه این 
اتفاق را پیشخور کرده و سهم ها به قیمت های جذابی 

رسیده است.
به گزارش بورس نیوز، تداوم منفی های بازار سرمایه 
ناامی��دی را در فضای این بازار حاک��م کرده و برخی 
فعالان بازار نگران هس��تند با بازگش��ایی »شس��تا« و 
»فارس« ش��اخص کل، کانال ی��ک میلیون واحدی را 

هم از دست بدهد! 
مجتبی معتمدنیا، کارش��ناس ارش��د بازار سرمایه 
در گفت وگ��و با ب��ورس نی��وز در این باره بی��ان کرد: 
معتق��دم ش��اخص کل ب��ورس تحت هیچ ش��رایطی 
ب��ه مح��دوده کمت��ر از یک میلی��ون واح��د نخواهد 
 رس��ید؛ مگ��ر آنک��ه اتف��اق فوق الع��اده عجیبی رخ 

دهد. 
اصلاح نرخ س��هم ها از محدوده 2میلیون واحدی تا 
به اینجا ناش��ی از فرض ن��رخ دلار 20هزار تومانی در 

ارزش گذاری سهم هاست. 
به عبارتی بازار س��رمایه، نرخ تعادلی دلار را 20هزار 
توم��ان در نظر گرفته و س��هم ها را ب��ا دلار 20 هزار 
تومان��ی، ارزش گ��ذاری ک��رده و احتم��ال انتخ��اب 
»بایدن« در انتخابات امریکا و رفع مشکلات اقتصادی 

کشورمان، س��بب ایجاد این ذهنیت در بورس تهران 
شده است.وی ادامه داد: اتفاقا معتقدم پیشخور کردن 
تاثیر انتخاب بایدن در بازارس��رمایه و اصلاح سنگین 
ن��رخ س��هم ها، نویدبخش روزه��ای مثبت��ی در بازار 
خواه��د بود و هیجان فروش، فقط ت��ا زمان برگزاری 
 انتخابات ریاس��ت جمه��وری امریکا)13 آب��ان( ادامه 

خواهد داشت.
معتمدنیا در ادامه در پاسخ به انتقاداتی که چرا فقط 
بورس ته��ران با فرض دلار 20 ه��زار تومانی، ریزش 
داش��ته و بازارهای رقیب از جمله خودرو و مس��کن، با 
ن��رخ دلار بالاتر از نرخ های فعلی، ارزش گذاری ش��ده 
اس��ت گفت: به نظر می رسد حتی در صورت روی کار 
آم��دن بایدن، نرخ دلار در بازار آزاد به 20 هزار تومان 
نخواهد رس��ید و احتمالا انتظارات س��رمایه گذاران از 

بازارها با اتفاقاتی ک��ه در بازارها رخ می دهد، متفاوت 
خواهد بود. 

نکته اینجاس��ت ک��ه در هر بازاری حب��اب قیمتی 
تش��کیل ش��ود، این حباب یا به  صورت زمانی تخلیه 
می ش��ود و یا به صورت قیمتی و تجربه نشان داده در 
کشور ما حباب بازارهای مسکن، خودرو و ارز معمولا 
به  صورت زمانی تخلیه می ش��ود ؛ یعنی بازارها بعد از 
ش��کل گیری حباب، تا مدتی )گاه چند س��ال( دچار 
رکود می ش��وند و تا نرخ ها، واقعی شود، رشدی اتفاق 

نمی افتد. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه اف��زود: درحال حاضر 
بازاره��ا بی��ش از هر چیز در نوعی بلاتکلیفی به س��ر 
می برند و با مش��خص ش��دن نتایج انتخاب��ات امریکا، 
س��ردرگمی بازاره��ای مال��ی کاهش یافت��ه و ظرف 
3م��اه آینده ب��ا اعلام مواض��ع سیاس��ی و اقتصادی 
 طرفی��ن، می ت��وان س��رمایه گذاری کم ریس��ک تری 

داشت.
 بس��یاری از س��رمایه گذاران ه��م ت��ا اع��لام نتایج 
انتخابات امریکا، نظاره گر هستند و اقدام خاصی انجام 
نمی دهن��د. اما ش��خصا معتقدم با وج��ود آنکه خیلی 
از س��رمایه گذاران انتظ��ار دلار 20 هزار تومانی دارند، 
کاهش نرخ ارز و سقوط نرخ دلار تا محدوده 20 هزار 

تومانی، دور از ذهن است. 

وی اضاف��ه کرد: کاهش فش��ار تحریم ه��ا و امکان 
ص��ادرات نفت، ن��رخ ارز را تحت تاثیر قرار خواهد داد؛ 
اما باید دید آیا سیاست گذاران ما نظر مثبتی به توافق 

دارند یا نه. 
ضمن اینکه در چند روز گذش��ته، عرضه ها در بازار 
ارز به گونه ای بوده که به نظر می رسد سیاست گذاران 

تمایلی به کاهش نرخ ارز ندارند.
معتمدنیا تصریح کرد: در مجموع، بیش��تر س��هم ها 
اصلاح قیمتی س��نگینی داشته و حتی سهم هایی که 
در چند ماه گذش��ته وارد بازار ش��ده اند، به نرخ زمان 

عرضه اولیه رسیده اند. 
در ای��ن ش��رایط، خری��د س��هام ب��رای اش��خاص 
ریس��ک پذیر جذاب خواه��د بود . روزه��ای باقیمانده 
ت��ا انتخاب��ات امری��کا، ش��اید فرصتی ب��رای خرید و 
بهینه س��ازی سبد س��رمایه گذاری ها باش��د؛ چرا که 
در ص��ورت انتخاب بایدن، بازار س��رمایه این اتفاق را 
پیش��خور کرده و سهم ها به قیمت های جذابی رسیده 
و اگر هم ترامپ انتخاب ش��ود، بازار سرمایه به سبب 
افزایش نرخ ارز در ماه های آینده، ظرفیت زیادی برای 

رشد خواهد داشت. 
در تمام صنای��ع بازار از جمله بانکی ها، خودرویی ها، 
تجهیزاتی ها و فلزات اساس��ی و... می توان گزینه های 

مناسب برای سرمایه گذاری یافت.

مصوباتجدیدبورس
بهتقویتتقاضامیانجامد

مدیرعامل تامین سرمایه تمدن گفت: با ظرفیت ایجاد شده ناشی از دو مصوبه 
جدید سازمان بورس، سمت تقاضا در بازار تقویت خواهد شد و امیدواریم اثرات 

مثبت این مصوبات نمایان می شود.
به گزارش س��نا، محمودرضا خواجه نصیری اظهار کرد: افزایش س��قف خرید 
س��هام صندوق های با درآمد ثابت با ارزش بیش از 300 هزار میلیارد تومان به 
می��زان 5 درصد و نیز افزایش ظرفیت خرید از طرف نهادهای مالی تا 15 هزار 

میلیارد تومان فراهم و اجرایی می شود. 
وی اضاف��ه کرد: افزایش ضریب اعتبار مش��تریان ب��ه 30 درصد نیز علاوه بر 
افزایش ظرفیت س��رمایه گذاری جدید اش��خاص، موجب خروج بخش زیادی از 
س��رمایه گذاران از وضعیت call margin می ش��ود و فش��ار فروش در بازار را 

کاهش می دهد.
وی اف��زود: این ظرفیت ه��ا می تواند با همراهی صندوق های س��رمایه گذاری 
موجب افزایش تقاضا و کاهش عرضه در بازار شود. امید است کلیه صندوق های 
س��رمایه گذاری از این ظرفیت برای حمایت از بازار اس��تفاده کنند؛ چرا که بازار 

سرمایه پر رونق و قوی، رمز موفقیت نهادهای مالی است.
این کارش��ناس بازارس��رمایه خاطرنش��ان کرد: تجربه نش��ان داده است که 
نهادهای مالی و س��رمایه گذارانی که از این ظرفیت در بازار س��رمایه در مواقعی 
که بازار نیاز به حمایت داشته است استفاده کرده اند در بلندمدت ضمن افزایش 
رونق و قدرت بازار برای سهامدان نهادهای مالی منافع مطلوبی ایجاد کرده اند.

نقش۸۰درصدیغیرحرفهایها
درنوسانبازار

مدی��ر تحقیق و توس��عه بورس ته��ران گفت: اکن��ون ح��دود 80 درصد از 
معاملات توس��ط معامله گران حقیقی )عمدتا به طور آنلاین( انجام می ش��ود و 
تنها 20 درصد از معاملات توس��ط سرمایه گذاران حقوقی )ازجمله صندوق های 
س��رمایه گذاری( انجام می ش��ود؛ درواقع حجم اصلی از معاملات در بازار توسط 
افراد غیرحرفه ای کنترل می شود که این موضوع باعث ایجاد نوسان شده است. 
به گزارش س��نا، رض��ا کیانی در یک برنامه تلویزیونی که با موضوع بررس��ی 
علل نوس��انات اخیر بازارسرمایه و چش��م انداز این بازار برگزار شد، گفت: اکنون 
سال 99 را در شرایطی پشت سر می گذاریم که شاخص بورس در ابتدای سال، 
کار خود را با عدد 512 هزار واحد ش��روع کرد و تا آبان به عدد یک میلیون و 
۶00هزار واحد رسید. به این معنی که از ابتدای سال تاکنون شاخص کل بورس 
1۶1 درصد رشد را تجربه کرده است که نشان دهنده رشد مناسبی در این بازه 

زمانی )حدود 7 ماه( است.
بورس ۱۳۹۹ روندی هیجانی داشت �

وی اضافه کرد: هرچند که روند کلی بازار در امسال و سال های گذشته، روند 
بس��یار مناس��بی بوده است و بازدهی مطلوبی را به س��رمایه گذارانی که به این 
بازاروفادار بوده اند، رس��انده اما در امس��ال ش��اهد روند پرهیجانی در بورس نیز 
بودی��م؛ به طوری که ش��اخص بورس در 19 مرداد م��اه به اوج خود یعنی عدد 
2میلیون و 78 هزار واحد رسید و 305 درصد رشد را پشت سر گذاشت و بعد از 
آن یک افت 3۶ درصدی را طی کرد و به یک میلیون و 33۶ هزار واحد رسید. 
این روزها شاهد گزارش  های فصلی بسیار خوبی از صنایع، نمادها و شرکت های 

هستیم که دیده نمی شوند.
رشد فزاینده کدهای فعال در بورس �

کیانی با بررس��ی آمار موجود به رش��د کدهای فعال در بورس طی سال های 
اخیر اشاره کرد و گفت: تعداد کدهای فعال در اسفند 139۶کمتر از 8 میلیون 
کد بود که این میزان در اس��فند 1397 به کمتر از 9 میلیون کد فعال رسید تا 
اینکه در س��ال 1398 به کمی بیش از 10 میلیون کد رسید. درحال حاضر این 
کدادها نزدیک به رقم 22 میلیون رس��یده اس��ت که نشان دهنده رشد فزاینده 

تعداد سهامداران فعال در بازارسرمایه در سال 1399 است.
افراد تازه وارد به طور غیرمستقیم وارد بورس شوند �

وی ب��ا توضی��ح انواع کلی روش های س��رمایه گذاری در ب��ورس به دو طریق 
مستقیم و غیرمستقیم اظهار کرد: بارها از طرف مسئولان اقتصادی درخواست 
ش��ده اس��ت افرادی که دان��ش و تجربه کافی در ای��ن حوزه ندارن��د، به طور 
غیرمس��تقیم وارد بازارسرمایه شوند و مس��تقیما اقدام به خرید و فروش سهام 
نکنند؛ زیرا بازارس��هام، بازاری پیچیده و متکی ب��ر تحلیل، خبر و متغییرهای 
اقتصادی اس��ت؛ بنابراین برای کس��ب بازدهی مطلوب، توصیه می شود )اگر به 
طور حرفه ای وارد بازار نشده اند( سرمایه گذاران از روش های غیرمستقیم مانند 

صندوق های سرمایه گذاری وارد بازارسرمایه شوند.
سهم اندک صندوق های سرمایه گذاری در حجم معاملات �

مدیر تحقیق و توس��عه بورس تهران در ادامه تصریح کرد: با نگاهی به تعداد 
سرمایه گذاران صندوق های سرمایه گذاری در اسفند 139۶ تعداد سرمایه گذاران 
در صندوق های س��رمایه گذاری درسهام 1۶94 سرمایه گذار بوده که این میزان 
در امس��ال و بدون احتس��اب صندوق دارایکم که از وضعیت متفاوتی نسبت به 
دیگر صندوق های سرمایه گذاری برخوردار است، به عدد 3۶1 هزار سرمایه گذار 
رس��یده اس��ت. این میزان نس��بت به حدود 22 میلیون کد فعال در بازار، عدد 
بس��یار کوچکی اس��ت و نش��ان می دهد که تعداد حجم معاملات صندوق های 

سرمایه گذاری تنها 5 درصد از معاملات در بازار است.
شاخص ها با تعدیلاتی روند صعودی در پیش می گیرند �

کیانی افزود: متغیرهای مختلفی مانند نرخ دلار، نرخ تورم، قیمت های جهانی 
و بودجه عمرانی دولت در ش��اخص بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ایران 
اثرگذار هس��تند که البته نرخ دلار و ش��اخص تورم عوامل اصلی در این زمینه 
به ش��مار می رود. حال با توجه به نرخ فزاینده نرخ دلار هنوز اثر فزاینده ای در 
بازارس��رمایه نشان نداده نشده اس��ت، زیرا در همان مقطعی که با منفی شدن 
بورس مواجه بودیم، شاهد افزایش نرخ دلار هم بودیم؛ بنابراین می توانیم متصور 
باش��یم که شاخص ها با تعدیلاتی که در آینده خواهند داشت، روند صعودی را 

پشت سر بگذارند.

اخبار
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